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7دستاورد آموزش و پرورشي
 دولت سیزدهم!

متحول تري��ن دوره نظ��ام 
آم��وزش و پ��رورش دوران 
شهيد جمهور بود. اقدامات 
تحولي فراواني در اين دوره 
شروع ش��د و به ثمر نشست 
كه به گزيده اي از آنها اشاره 

مي شود: 
1- اج�راي واقعي س�ند 

تحول بنيادين
سند تحول بنيادين آموزش 
و پرورش حدود ۱۲ س��ال پيش به تصويب رسيد و در 
سه دولت گذشته فراز و فرود هاي فراواني را تجربه كرد 
به ويژه در دوره اي به دليل قرار گرفتن سند ۲۰۳۰ در 
كنار آن كم فروغ ش��د. در دولت سيزدهم بنا بر دستور 
رئيس جمهور ش��هيد اين س��ند به اصلي ترين مبناي 
برنامه ري��زي نظام تعلي��م و تربيت تبديل ش��د. براي 
نگاش��ت نهادي، نگاشت رس��انه اي، نگاشت حقوقي و 
نگاشت گفتماني تهيه شد. نقشه راه آن كه در ۱۰ سال 
گذشته مورد تأكيد مقام معظم رهبري بود تهيه شد و 
در ۱۱ ارديبهشت ۱۴۰۳ به تصويب شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي رسيد. دستور العمل مدرسه در تراز سند تحول 

نيز در اين دوران نوشته و براي اجرا ابلاغ شد.
2- عمل به وعده رتبه بندي معلمان 

 طرح رتبه بن��دي معلمان از يك دهه گذش��ته مطرح 
بود و همواره مورد بحث و نقد قرار مي گرفت و معلمان 
قول هاي زيادي درباره اجراي آن ش��نيده بودند، اما در 
آغاز سال ۱۴۰۰ رئيس جمهور شهيد به قولي كه داده 
بود عمل كرد و اجراي آن را در دستور كار قرار داد. بهبود 
معيشت معلمان فقط يكي از اهداف اجراي اين قانون 
بود و دو هدف ديگر يعني ارتقای كيفيت نظام تعليم و 
تربيت و اصلاح ساز و كارهاي ارتقای معلمان  تا اندازه 

قابل توجهي محقق شد. 
3- تقويت مدارس دولتي

ارتقاي كيفيت آموزش و تقويت مدارس دولتي با اجراي 
مصوبه كنكوري شوراي عالي انقلاب فرهنگي كه يكي 
از نتايج آن افزايش راهيابي دانش آموزان مناطق محروم 

به دانشگاه هاست در اين دولت پيگيري شد. 
4- احياي امور تربيتي 

احياي حقيقي امور تربيتي و فعاليت هاي پرورشي در 
دولت شهيد رئيسي در دستور كار قرار گرفت و در اين 
دوره معاونت پرورشي به معناي واقعي احيا شد. تأسيس 
بيش از ۷۰۰ مركز مشاوره، تقويت اردوگاه هاي كشور، 
رشد بودجه  فعاليت هاي پرورش��ي و تربيتي، تأسيس 
بيش از ۲هزار و۶۰۰ فضاي ورزش��ي درون مدرسه اي 
و احياي مسابقات و رويداد هاي فرهنگي و پرورشي در 
سراسر كشور، بخش��ي از فعاليت هاي حوزه پرورشي و 

فرهنگي است. 
۵- جذب نيروي انساني با كيفيت

در دولت ش��هيد جمهور بي��ش از ۲۰۰ ه��زار رديف 
استخدامي در اختيار آموزش و پرورش قرار گرفت كه 
۱۲۰ هزار از اين رديف ها در قالب آزمون اس��تخدامي 
و ۶۰ هزار نفر آن از طريق دانش��گاه فرهنگيان محقق 
شد. هم اكنون در دانشگاه فرهنگيان بيش از ۱۰۰ هزار 

دانشجو معلم در حال تحصيل هستند. 
۶- احياي باش�گاه دانش پژوهان جوان و اصلاح 

اساسنامه سمپاد 
توجه به نخبگان همواره مورد تأكيد مقام معظم رهبري 
بوده است. در سال هاي دهه ۹۰ باشگاه دانش پژوهان 
رو به تعطيلي رفت و در دولت س��يزدهم ضمن اصلاح 
اساسنامه و استقلال  ساختاري آن المپيادها تقويت شد 
به طوري كه در دوس��ال اول دولت سيزدهم ۳۰ مدال 
طلاي جهاني المپياد كسب ش��د در حالي كه در چهار 

سال قبل تر تنها ۲۶ مدال كسب شده بود. 
اساسنامه س��مپاد نيز اصلاح و فرآيندي براي ارتقاي 
سازوكار هاي تربيتي آن به تصويب هيئت امنا رسيد و به 
موجب آن دوره تحصيل در مدارس سمپاد به يك دوره 
پيوسته شش ساله تبديل شد و يك نظام نامه تربيتي نيز 

براي دانش آموزان اين مدارس در نظر گرفته شد. 
7- تأسيس سازمان تعليم و تربيت كودك 

س��ازمان تعليم و تربيت كودك كه متولي تربيت اوان 
كودكي اس��ت يك��ي از راهبردي ترين س��ازمان هاي 
كشور است. س��اماندهي بيش از ۳۲ هزار مهد كودك، 
تهيه آيين نامه تربي��ت اوان كودكي و تهيه نظام جامع 
تربيت دوران كودكي از جمله دستاورد هاي تشكيل اين 

سازمان مهم است. 

رضا مراد صحرايي

وزير آموزش و پرورش
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عرص�ه خب�ر هميش�ه چيزهاي�ي   
در آس�تين خود دارد تا به�ت زده و 
حيرت زده مان كند. اي�ن دقيقاً حال 
و ه�واي اهالي خبر از س�اعت14 روز 
يك شنبه30 ارديبهشت بود. بالگرد 
رئيس جمه�ور س�قوط س�خت كرد. 
»س�قوط س�خت« با روان م�ان بازي 
مي كند. آخرين روزه�اي دومين ماه 
بهار امس�ال تلخ و س�خت گذش�ت. 
س�اعت از 24 هم رد ش�د، اما خبري 
نيامد. بس�ياري تا صب�ح نخوابيدند ت�ا اينكه بالاخ�ره خبر تلخ 
در اخب�ار صبحگاه�ي آخرين رور ارديبهش�ت اعلام مي ش�ود، 
رئيس جمهور شهيد ش�ده و همراهانش نيز. آن هم بين درختان 
قد برافراش�ته جنگل هاي ارس�باران كه هميش�ه بوي زندگي و 
هواي زندگي از اين پهنه سرسبز مي ش�نيديم. اين بار اما در آن 
فرشته مرگ خفته بود. حالا 40روز گذشته است. هواي انتخابات 
گرم گرم اس�ت تا جانش�ين رئيس جمهور ش�هيد انتخاب شود، 
اما مردم هنوز به ياد اهالي پرواز ارديبهش�ت هس�تند؛ آيت الله 
 سيد ابراهيم رئيسي رئيس جمهور، دكترحسين اميرعبداللهيان 
وزير امور خارجه، دكتر مالك رحمتي استاندار آذربايجان شرقي، 
حجت الاسلام و المسلمين سيدعلي آل هاش�م امام جمعه تبريز، 
سردار موس�وي س�رتيم حفاظت رئيس جمهور به همراه سه نفر 
كادر پرواز بالگرد. حرف هاي بسيار در مورد رئيسي عزيز زده شده 
اس�ت. چه تعابير زيبايي كه رهبري معظم انقلاب استفاده كردند 
و چه تعريف و تمجيدهايي كه منتقدان و مخالفان رئيس جمهور 
شهيد بيان كردند. حالا كه چهلم اين شهداي گرانقدر فرارسيده 
است، گفت وگويي با مهدي فضائلي، كارشناس سياسي و رسانه اي 
انجام داده ايم. موضوع اين گفت وگو تبيين تعابيري است كه رهبر 
معظم انقلاب در مورد شهيد رئيس�ي به كار بردند. راز اين تعابير 
چيست. فضائلي معتقد اس�ت تعابير رهبر معظم انقلاب در مورد 
شهيد رئيسي نتيجه ش�ناخت طولاني و عميق ايشان از آيت الله 
رئيسي است. نكته بعدي كه در اين گفت وگو فضائلي بر آن تأكيد 
كرد، اخلاقمداري و سياست اخلاقي رئيس جمهور شهيد است كه 
باعث شده اس�ت بين مردم و مخالفان و موافقان خود محبوبيتي 
داشته باشد كه نشان آن مراسمات بدرقه باشكوهي بود كه مردم 

براي آقاي رئيس جمهور انجام دادند. 

 بعد از شهادت شهيد رئيس�ي، رهبر معظم انقلاب 
تعابير مختلفي در مورد شهيد جمهور به كار بردند. 
رئيس جمه�ور جامع الاطراف، رئيس�ي عزيز، مرد 
خس�تگي ناپذير و ديگ�ر تعابيري ك�ه رهبري در 
س�خنان و پيام هاي مختلف خودش�ان اس�تفاده 
كردند. تحليل شما از اين تعابير و نگاه رهبر معظم 

انقلاب به شهيد رئيسي چيست؟
رهبر معظ��م انق��لاب آق��اي رئيس��ي را طولاني م��دت و از نزديك 
مي شناختند. اين مسئله بسيار مهم است، يعني مهم است من وقتي 
از فردي تعريف مي كنم و در مورد كس��ي توصيفاتي را به كار مي برم، 
اين تعريف و توصيف مبتني بر چه ميزان شناختي است. اين شناخت 
چقدر عميق اس��ت و در چه بازه زماني شكل گرفته است. وقتي همه 
اين مؤلفه ها را كنار هم مي گذاريم، شناخت رهبري نسبت به شهيد 
رئيسي يك شناخت دقيق و طولاني مدت است. نكته بعدي كه در اين 
زمينه بايد مورد توجه قرار گيرد، شخصيت اديب، سخنور و مسلط به 
واژگان و كلمات رهبري است كه ايشان كلمات را دقيق مورد استفاده 
قرار مي دهند، يعني تعابيري كه اس��تفاده مي كنند، دقيق و بجاست. 
نكته بعدي كه احتمالاً از دو نكته قبلي هم مهم تر است، اينكه رهبري 
اهل مبالغه نيستند، اهل مداهنه نيستند و واژگان را بر اساس باوري 
كه دارند، استفاده مي كنند. اين هم به صدق آقا مرتبط است و هم به 
عدالت رهبري انقلاب. ما نمونه هاي مختلفي در تعابير و سخنان رهبر 

معظم انقلاب داريم كه در صحنه هايي واژگاني را به كار بردند يا نبردند 
كه معلوم است دقيق از تعابير استفاده مي كنند كه در برخي مواقع هم 
خيلي حساسيت برانگيز شده است كه به لحاظ عرف مي شد آن تعابير 
را استفاده كنند، مثلًا در نماز مرحوم آقاي هاشمي، رهبري جمله »انا 
لا نعلم منه الا خيرا« بيان نكردند. اين جمله را معمولاً همه اس��تفاده 
مي كنند ولي رهبري در حقيقت آن چيزي را كه قبول داشتند گفتند، 
همين جمله را در مورد مرحوم رئيسي س��ه بار تكرار كردند يا بعد از 
شهادت شهيد رئيسي از لفظ ش��هادت گونه استفاده كردند. هر چند 
بعداً رهبري از لفظ شهيد هم استفاده كردند. در نگاه فقهي مرتبه عالي 
شهادت براي كسي است كه در معركه و جنگ شهيد شده باشد. بعد 
از شهادت شهيد حاج قاسم سليماني به دليل وضعيتي كه پيكر ايشان 
داشتند، امكان غسل خيلي نداش��تند كه وقتي به رهبري اين مسئله 
را گفتند، ايش��ان بيان كردند اصلًا نيازي به غس��ل نبود چراكه او در 
معركه جنگ شهيد شده است، بنابراين جمع بندي بحث من اين است 
كه تعابير رهبري دقيق است و از روي تعارف يا اغراق بيان نمي شود، 
بنابراين آن واژگان و تعابيري كه در مورد آقاي رئيسي استفاده شده 
است در جلسات مختلف مسائلي بود كه رهبري در مورد شهيد رئيسي 

قبول داشتند و باور خود را بيان كردند. 
 برخ�ي تعابي�ري ك�ه رهب�ري فرمودن�د مث�ل 
رئيس جمه�ور جامع الاط�راف توضيح بيش�تري 

مي خواهد.
رهبري اين واژه را در ديدار امير قطر به كار بردند. مجموعه آن واژگاني 
كه اس��تفاده كردند اي��ن جامع الاطراف بودن آق��اي رئيس جمهور را 
نش��ان مي دهد. رهبري فرمودند كه عالم مجاهد، ي��ك فرد مي تواند 
عالم ديني باشد، بالاخره ايش��ان عضو مجلس خبرگان رهبري بود و 
رياست قوه قضائيه را هم بر عهده داشت. پس فردي بود كه اجتهادش 
معلوم است، پس ايشان يك عالم گوشه نشين و بي عملي نبوده است. 
عالم مجاهدي بوده كه خستگي هم نمي شناخت. ممكن است فردي 
عالم باشد، جهادي هم باشد اما خستگي ناپذير نباشد، همه اين موارد 
شخصيت جامع الاطراف رئيسي را مي سازد. نكته ديگر در مورد شهيد 
رئيسي صبري است كه ايشان در مقابل تهمت ها و تخريب ها داشت. 
رئيسي در مورد طعنه زنندگان چون همه همت خود را صرف رضايت 
مردم مي كرد، صبوري كرد. رهبري همچنين فرمودند كه ايشان مظهر 
شعارهاي انقلاب بود. كسي مي تواند مظهر يك چيزي باشد كه آن را با 
همه وجودش باور داشته باشد و در گفتار و در عمل پايبندي خود را به 
آن ارزش ها به منصه ظهور برساند. وقتي كسي به عنوان مظهر شعارهاي 
انقلاب مطرح مي شود، يعني به اين ش��عارها باور عميقي دارد. شهيد 
رئيسي هم باور عميق به ارزش هاي انقلاب داشت. شهيد رئيسي در هر 
جايي كه فرصتي پيدا مي كرد، پايبندي خود را به اين ارزش ها نش��ان 
مي داد. مردم ديدند آن را در صحنه سازمان ملل و در ديدارهاي مردمي و 
در جاهاي مختلف به شكل مختلف نشان داد. همه فعل و حركات ايشان 
ظهور شعارهاي انقلاب بود. اين تعبيري كه رهبري در ديدار با خانواده 
شهيد رئيسي داشتند كه فرمودند در زير اين آسمان، يكي از بهترين ها را 
از دست داديم. خيلي تعبير خاص و منحصر به فردي بود يا تعبير رئيسي 
عزيز نشان دهنده صميميت و رابطه نزديك رهبري و رئيس جمهور بود. 

اين تعبير را رهبري در مورد حاج قاسم هم به كار بردند. 

 شهادت رئيس جمهور قدري شوك آور بود. 
قدري نه بسيار شوك آور بود.

 بله، واقعاً بسيار شوك آور بود. از لحظاتي بگوييد كه 
رهبري در جريان اين خبر قرار گرفتند.

يك خبر واقعاً بهت آور و شوك آوري بود. هنوز هم آدم گاهي كه تأمل 
مي كند، نمي تواند باور كند كه رئيسي شهيد شده است. من آن موقع 
مش��غول كارها بودم و اخبار را پيگيري نمي كردم. يكي از دوستان به 
من تلفن كرد و اين خبر را داد و گفت: ماجرا چيست. بعد از اين تماس 
من درگير خبر ش��دم. اخبار ظهر تلويزيون را كه ديدم، متوجه شدم 
آيت الله آل هاش��م هم همراه رئيس جمهور بود. ايشان به بنده محبت 
داشت و تماس هايي باهم داشتيم. در اين فكر بودم كه به ايشان زنگ 
بزنم يا نه، در نهايت تصميم گرفتم زنگ بزنم. حدود ساعت۴:۲۰ با تلفن 
همراه آقاي آل هاشم تماس گرفتم كه بوق اشغال مي زد. پيگيري هم 

كه مي كرديم مطرح مي كردند بر اس��اس تماس تلفني كه برقرار شده 
حدود منطقه شناسايي شده اما به دليل شرايط منطقه دسترسي سخت 
اس��ت. همينطور درگير بودم تا اينكه خبر جلسه شوراي عالي امنيت 
ملي آمد كه درس��ت نبود، جلسه س��ران قوا بود كه در محضر رهبري 
تشكيل شده بود. از همان دقايق اوليه حادثه به اطلاع رهبري رسيده 
بود و آقا خيلي نگران شهيد رئيسي بودند و پيگيري مي كردند. جلسه 
با حضور آقاي مخبر، قاليباف و محسني اژه اي و يك عزيز ديگر برگزار 
شد. تمام گزارش ها تا آن لحظه بررسي و دستورات لازم از سوي رهبر 
معظم انقلاب داده شد. يك احتمال قوي اين بود كه اين حادثه چنين 
سرنوشتي داشته باش��د. رهبري از همان اول مسئولان كشور را آماده 
كردند تا كشور دچار مشكلي نشود. بعدش هم رهبري طبق برنامه ريزي 
قبلي ديدار تنظيم شده با بچه هاي سپاه ولي امر و خانواده شان داشتند. 

در آن ديدار هم جملات رهبر معظم انقلاب در اين باره منتشر شد.
  چه زماني به اين يقين رسيديد كه آيت الله رئيسي 

شهيد شده است؟
حدس ك��ه نمي زديم اما اخباري ك��ه بود نگران كننده ب��ود. آدم هم 
نمي خواست باور كند كه اتفاقي افتاده است و بيشتر دوست داشتيم 

خوشبين باشيم. 
 بعد از شهادت رئيس جمهور مراسمات باشكوهي 
در ش�هرهاي مختلف كش�ور در تقدير و قدرداني 
از ايش�ان و هيئت همراه انجام شد. زماني حماسه 
حضور مردم در تشييع شهيد حاج قاسم سليماني 
داشتيم. اين قابل درك است كه معمولاً مبارزان در 
ميدان جنگ محبوب هس�تند، اما سياستمداران 
به دلي�ل مش�كلات مختلفي ك�ه در جوامع وجود 
دارد، همواره م�ورد انتقاد مردم هس�تند، اما چرا 
رئيس جمهور اينقدر محب�وب بود كه مردم حضور 

ميليوني پيدا كردند؟
به نظر من اين مسئله چند بعد دارد. طبيعي است در جامعه ما 
وقتي فردي از دنيا مي رود، از او فقط ذكر خير مي كنند. توصيه 
هم شده از درگذشتگان به خير و نيكي ياد كنيم. اين امر يك 
مسئله فرهنگي در جامعه ماس��ت. يك بخش هم ناشي از اين 
بود كه مردم با وجود انتقادات و اشكالاتي كه معتقد بودند وجود 

دارد، سختكوش��ي و تلاش مجاهدانه آقاي 
رئيس��ي را باور داش��تند و همه ديده 

بودند. كس��ي نمي توانست اين را 
انكار كند. تعابيري كه آقا به كار 
بردند، مردم هم آن تعابير را در 
مورد آقاي رئيسي باور داشتند و 
اغراق آميز نمي دانستند. مسئله 

ديگر هم نحوه ش��هادت ش��هيد 
رئيس��ي بود. رئيس جمهور در يك 

مأموريت كاري به ش��هادت رسيد. 

خود اين نوع ش��هادت هم مهر تأييدي بود بر ويژگي هايي كه 
رئيس جمهور داشت. بعد از شهادت هم صداوسيما و رسانه هاي 
ديگر ب��ه تبيين ويژگي ه��اي رئيس جمه��ور پرداختند كه بر 
شناخت و آش��نايي مردم از ايش��ان افزود. آنها هم با اين فضا 
همراهي كردند كه خيلي اتفاق مثبتي بود. بعد از يك مقطعي 
هم ديديم عده اي به همدردي كساني كه جزو منتقدان جدي 
آقاي رئيسي بودند، اعتراض مي كردند كه شما كه منتقد بوديد، 
چرا امروز همدردي مي كنيد. اين حرف خيلي درس��ت نبود،  
البته اين مسئله تذكري به همه ماست كه در دوران حيات افراد 
منصفانه رفتار كنيم تا بعداً شرمنده نشويم ولي اينكه من قبلًا 
انتقاداتي داش��تم، امروز حق ندارم همدري كنم، نگاه درستي 
نيست. خوش��بختانه چهره هاي مختلف سياسي از مخالفان تا 
منتقدان حضور و همدردي كردند، البت��ه افراد ضدانقلاب در 
اين زمينه گس��تاخانه و بي ادبانه صحبت كردند كه به نظر من 
اينها، آدم هاي وطن فروش و بي هويتي هستند. اين افراد بسيار 
اقليت هستند و در درياي خروشان ملت ايران عددي محسوب 

نمي شوند. 
 واكنش ه�اي بين المللي هم در اين قضيه بس�يار 
گسترده بود. در حالي كه دشمنان تبليغ مي كردند 
كه ايران منزوي شده است، اما ديديم كه بسياري از 
مقامات و كشورها در اين زمينه به شيوه هاي مختلف 
با ملت و دولت ايران همدردي كردند كه ضدانقلاب 

را در يك وضعيت حيرت و انزوا قرار داد.
بله. در اين مسئله ميزان واكنش هاي بين المللي در قالب ارسال پيام  
تسليت يا حضور مسئولان رده بالا در مراسم احترام هم قابل توجه بود. 
در چند كشور هم عزاي عمومي اعلام شد، مثل هند، عراق، پاكستان، 
سوريه و لبنان كه نش��ان داد ايران نه تنها منزوي نيست، بلكه تبديل 
به يك قدرت مؤثر شده است. همچنين واكنش  نهادهاي بين المللي 
مثل شوراي امنيت سازمان ملل و صحن عمومي اين سازمان هم قابل 
توجه بود. اين واكنش ها نشان داد ايران در معادلات بين المللي نقش 
مؤثري دارد و آقاي رئيسي هم در اين زمينه نقش��ی ويژه داشت. در 
زمان آقاي رئيسي عضويت ايران در شانگهاي و بريكس تكميل شد. 
همچنين ارتباطات نزديك با همس��ايگان و برخي كشورها كه با آنها 
دچار مشكلاتي شده بوديم از ديگر نتايج فعاليت هاي آقاي رئيسي بود 

كه باعث ارتقاي جايگاه ايران در معادلات بين المللي شد. 
 اخلاقمداري رئيس جمهور شهيد در اين همدردي 
مل�ي و جهاني چه نقش�ي داش�ت،  چراك�ه آقاي 
رئيسي به عنوان يك سياستمدار اخلاقي شناخته 

مي شد؟
ويژگي هايی كه در مورد آقاي رئيس��ي مطرح ش��ده از ايش��ان يك 
شخصيت ارزشمند س��اخته بود. ممكن اس��ت افراد از بعُد كارآمدي 
نقدهايي به آقاي رئيس جمهور و دولت سيزدهم داشته باشند، حتي 
دوستان ايشان هم ممكن است نقدهايي داشته باشند ولي اين نقدها به 
شخصيت شهيد رئيسي مرتبط نيست. آقاي رئيسي از لحاظ شخصيتي 
فردی قابل احترام بود و اين امری خيلي مهم  است كه همه اين مسئله 
را قبول داشتند. ما در بين سياستمداران واقعاً كم داريم كه اينگونه به 
اخلاق اسلامي متعهد باش��ند. مردم از شهيد رئيسي چنين تصويري 
داش��تند. يك نكته ديگر در مورد اين نوع افراد كه اتفاق مي افتد، اين 
اس��ت كه در خصوص اين ش��خصيت ها به دلايل مختل��ف خيلي از 
فعاليت هاي آن��ان مطرح و براي مردم تبيين نمي ش��ود، مردم مطلع 
نمي شوند اما بعد از اينكه اين افراد را از دست مي دهيم، شرايط فراهم 
مي شود كه ما آنها را بهتر بشناسيم. تازه فعاليت هاي مختلف آنان براي 
جامعه گفته مي شود. اين امر باعث مي شود تأثر و ناراحتي مردم بيشتر 
شود و متوجه شوند چه شخصيتي را از دست داده اند. بگذاريد در اين 
زمينه مثالي بزنم. آيا كسي از مردم اطلاع داشت كه مادر رئيس جمهور 
در يك محله متوسط مشهد و در يك خانه ۷۰متري زندگي مي كند، 
آن هم در جامعه اي كه ذهن آن پر است از اين مسئله كه مسئولان ما 
فاسد هستند، رانت خوار هس��تند و دهها مسئله ديگر. بعد از شهادت 
آقاي رئيس جمه��ور اعضاي كابينه گفتند كه ما اطلاع نداش��تيم كه 
رئيس جمهور برادر و خواهر دارد، يعني در اين سطح مراقبت مي شد 

كه رانتي استفاده نشود. 
 آق�اي فضائل�ي! حتماً اط�لاع داريد ك�ه در افكار 
عمومي همچنان ابهامات مختلفي در مورد حادثه 
سقوط بالگرد رئيس جمهور مطرح است. نظر شما 
در مورد اين ابهامات چيست، با اين ابهامات چگونه 

بايد مواجه شد؟
اولاً من بگويم كه از همان لحظات اولي كه اين اتفاق رخ داد، دس��تور 
مؤكدي داده شد كه همه احتمالات ممكن بررسي شود. طبيعي بود 
اگر مداخله بيگانه در چنين عرصه اي اثبات مي شد، مسئوليت هايي بر 
عهده جمهوري اسلامي ايران بود و نظام نمي توانست به اين سادگي 
از كنار اين مس��ئله عبور كند. به نظر من از يك ط��رف اين ابهامات و 
سؤالات طبيعي است و براي همه اين س��ؤال پيش مي آيد كه چطور 
شد بالگرد رئيس جمهور سقوط كرد، در حالي كه دو هلي كوپتر ديگر 
همراه ايشان سالم به زمين نشستند. ما تصويري از بالگرد قبل و حين 
سقوط نداريم، بنابراين براي برخي پرسش ها نمي توانيم پاسخ دقيق 
بدهيم، بنابراين مجبور به تحليل هستيم. يك بخش هم مسائل فني 
است كه كارشناسان بايد با دقت بررسي كنند و بررسي هم كردند. يك 
بخش هايي و يك افرادي هم وارد يكسري تحليل هاي عجيب و غريب 
و وارداتي شدند كه محصول ذهن هاي مسموم است كه هر چيزي را به 
هر چيزي ربط مي دهند. بايد مراقبت كرد كه ذهن كنجكاو مردم بستر 

سوءاستفاده اين افراد نشود. 
 رابطه رهبر معظم انقلاب و شهيد رئيسي همانطور 
كه مي دانيم رابطه نزديكي بود. در مورد رابطه آقاي 

رئيسي و رهبر معظم انقلاب صحبت كنيد. 
مي دانيد كه رابطه رهبري و رئيس جمهور رابطه تنگاتنگي است، هر 
هفته دوشنبه ها رهبر معظم انقلاب با رئيس جمهور جلسه ثابت دارند 
و اين مسئله در همه ادوار وجود داش��ته است. در دولت آقاي رئيسي 
هم اين جلسات بود، اما آنچه ما از نزديكان حضرت آقا شنيديم، همين 
چيزهايي اس��ت كه در پيام آقا اعلام شد. مس��ئله خسته نشدن آقاي 
رئيسي كه رهبري هم خاطره اين امر را تعريف كردند، نشان مي دهد كه 

چه صميميتي بين رئيس جمهور و رهبري وجود داشته است. 

گفت وگوي تفصيلي »جوان« با مهدي فضائلي، كارشناس مسائل سياسي

تعابیر رهبري درباره رئیسي نه تعارف است و نه مبالغه 

جعفر برزگر

خبرنگار گروه سياسی

وقتي كسي به عنوان مظهر شعارهاي 
انقلاب مطرح مي شود، يعني به اين 

شعارها باور عميقي دارد. شهيد رئيسي 
هم باور عميق به ارزش هاي انقلاب 

داشت. شهيد رئيسي در هر جايي كه 
فرصتي پيدا مي كرد، پايبندي خود را 
به اين ارزش ها نشان مي داد. مردم 

ديدند آن را در صحنه سازمان ملل و در 
ديدارهاي مردمي و در جاهاي مختلف 
به شكل مختلف نشان داد. همه فعل و 

حركات ايشان ظهور شعارهاي انقلاب 
بود 

رهبري اهل مبالغه و مداهنه نيستند و 
واژگان را بر اساس باوري كه دارند 

استفاده مي كنند. اين هم به صدق آقا 
مرتبط است و هم به عدالت رهبري 

انقلاب. ما نمونه هاي مختلفي در تعابير 
و سخنان رهبر معظم انقلاب داريم كه 
در صحنه هايي واژگاني را به كار بردند 

يا نبردند كه معلوم است دقيق از تعابير 
استفاده مي كنند كه در برخي مواقع هم 

خيلي حساسيت برانگيز شده است 
كه به لحاظ عرف مي شد آن تعابير را 

استفاده كنند

از همان دقايق اوليه، حادثه به اطلاع 
رهبري رسيده بود و آقا خيلي نگران 

شهيد رئيسي بودند و پيگيري 
مي كردند. بلافاصله جلسه سران قوا 
در حضور رهبري تشكيل شد؛ همان 
جلسه اي كه ابتدا گفتند شوراي عالي 

امنيت ملي تشكيل جلسه داده كه 
درست نبود. جلسه با حضور آقايان 

مخبر، قاليباف و محسني اژه اي و يك 
عزيز ديگر برگزار شد. تمام گزارش ها 

تا آن لحظه بررسي و دستورات لازم 
از سوي رهبر معظم انقلاب داده شد. 

يك احتمال قوي اين بود كه اين حادثه 
چنين سرنوشتي داشته باشد. رهبري 

از همان اول مسئولان كشور را آماده 
كردند تا كشور دچار مشكلي نشود
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 معصومه محرمي
در آستانه چهلمين روز ش�هادت امام جمعه نامدار 
و محبوب تبري�ز، حديث حيات و نش�و و نماي او را 
از زبان ش�خصيتي بازش�نيده ايم كه نزديك ترين 
فرد به وي قلمداد مي شود. آيت الله سيدمحمدتقي 
آل هاش�م از عالم�ان مجاه�د و خ�دوم تبري�ز در 
گفت وش�نود پي آم�ده، پايم�ردي و خدمتگزاري 
فرزن�دش را واگوي�ه ك�رده اس�ت. ب�ا س�پاس از 
ايش�ان ك�ه پذي�راي اي�ن گفت وش�نود ش�دند. 

ش�هيد  ارجمندت�ان  فرزن�د   
آيت الله سيدمحمدعلي آل هاشم را با چه 

خصايل و ويژگي هايي به ياد مي آوريد؟
 فرزن��دم آقا س��يدمحمدعلي در كودكي ب��ا تربيت 
مادرش پ��رورش يافت��ه ب��ود. در نوجواني و س��ن 
۱۶سالگي، فعاليت هاي انقلابي خود را شروع كرد و 
به تبليغ مبارزه پرداخت. او در همه حال، پش��تيبان 
نهض��ت اس��لامي ب��ود. در دوران فعاليت هايش، به 
شهيد آيت الله سيدمحمدعلي قاضي طباطبايي ارادت 
خاصي داشت، البته آقاي قاضي هم به ما خيلي لطف 
داش��تند. ش��هيد آيت الله مدني، آيت الله مشكيني، 
آيت الله ملكوتي و آيت الله مجتهدشبستري، همه اين 
بزرگواران به منزل ما تشريف مي آوردند، همه ما نيز 
به آنان علاقه مند بوديم. در دهه دوم تأس��يس نظام 
اسلامي، شاگرد رهبر معظم انقلاب اسلامي)مدظله( 
بود. حدود ۱۴س��ال، در درس خارج فقه حضرت آقا 
شركت كرده بود. هميشه آن بزرگوار را دعا مي كرد، 
رهبري هم به ايش��ان لطف داش��تند. خداوند سايه 
حضرت آقا را بر سر تمام مسلمانان و شيعيان مستدام 
بدارد. از وصيت هاي  سيدمحمدعلي، يكي اين است كه 
به مردم برسانيد كه ولايت فقيه را حفظ كنند. ملت 
ايران هميشه پش��تيبان ولايت فقيه بوده اند، باز هم 
پشتيبان بمانند. به خانواده شهدا، علما و اقشار مذهبي 
س��فارش مي كردند كه اجازه دهند بچه هاي ش��ان 
طلبه شوند تا در آينده احكام اسلامي را براي جامعه 
و م��ردم بگويند. به م��ا توصيه مي كردند كه س��عي 
كنيد در اين مجالس روضه، احكام گفته ش��ود. نماز 
جماعت ها باشكوه برگزار شود. حق الله و  حق الناس، 
حق همسايه ها، صله رحم، امربه معروف و نهي از منكر، 
حجاب و عفاف، تعظيم شعائر الهي و توجه به شكوه و 
عظمت بزرگداشت عيد امام عصر)عج( و ولايت و عيد 
غدير، برگزاري باشكوه عزاداري اباعبدالله الحسين)ع( 
و ش��هداي كربلا، محرم و نامحرم و ح��دود و حقوق 
الهي، مراعات و ملاحظه شود. خانواده ها را به مراقبت 
از يكديگر س��فارش مي كردند، تأكيد داشتند كه از 
هم مواظبت كنند. همچنين اصرار داشتند مواظب 
اولادتان باش��يد. به همس��ايگان، به همشهري ها و 
هم ميهنان تان احترام بگذاريد. آقاسيد محمدعلي، 
مؤدب و گش��اده رو بودند. با خانواده صميمي بودند، 
به ويژه با مادر، خواهر و برادرانش. نس��بت به يكي از 
برادران شان كه بيمار است، هميشه توصيه مي كردند 
كه مراقبش باش��يد. مهرب��ان بودند و هم��گان را به 
وحدت و محبت توصيه مي كردند. ظاهراً اولاد بنده 
بودند، ام��ا من او را ب��ر خود ولي و پدر مي دانس��تم، 
چون نماينده ولي فقيه زم��ان و رهبر معظم انقلاب 
اسلامي در آذربايجان شرقي بودند، اطاعت ايشان بر 
من، مانند فرمان حضرت آقا واجب بود. فرض كرده 
بودم كه بعد از اين مس��ئوليت، ايشان پدر من است. 
آقا س��يدمحمدعلي، خالصا لوج��ه الله و قربه الي الله 
صحبت مي كردند. در نماز جمعه ها، براي هدايت مردم 
آرامش نداشتند، به همين دليل هم مردم به او بسيار 

علاقه مند بودند و دوستش   داشتند. 
 در دوران كودكي، مراتب كمال را چگونه 
طي كرد كه اينگونه از اقران خود متفاوت 

شد؟
آقا س��يدمحمدعلي، فرزن��د بزرگ تر م��ا و از همان 
ابتدا، مورد احترام خاندان آل هاش��م بودند. نام وي 
را قبل از اينكه به دنيا بيايد، به ما رس��انده بودند كه 
»محمدعلي« بگذاري��د. از هم��ان دوران كودكي، 
علاقه وافري به روحانيت داشت و با رضايت خودش، 
به فراگي��ري علوم دين��ي پرداخت. ابت��دا در محله 
شش��گلان كه حوزه علميه بود، تحصي��ل مي كرد، 
سپس به مدرس��ه وليعصر)عج( رفت. مسئول آنجا، 
جناب آقاي حاج ش��يخ عبدالحمي��د بنابي بود كه 
خيل��ي از طلبه ها را تربي��ت كرده اند. برادر ايش��ان 
جناب آقاي ش��يخ عبدالمجيد بنابي، آقا شيخ جواد 
و آقا شيخ مصطفي، اينها بسيار طلبه پرور هستند و 
بسياري از افراد، در مدرسه ايشان تربيت شدند. به هر 
حال بعد از مدتي كه در آنجا ماند، به مدرسه طالبيه 
منتقل شد. مدتي هم در آنجا تحصيل كرد. بعد به قم 
مشرف شد و مدتي هم در اين شهر ماند و الحمدلله 
استفاده هاي زيادي كرد. بعد از آن هم كه رفته رفته 
جريان انقلاب اس��لامي اوج گرفت. پس از شهادت 
آيت الله مدني، آيت الله ملكوتي به تبريز تشريف آورد. 
آقا س��يدمحمدعلي هم در كنار آن بزرگ��وار بود و با 

كمك ايشان به ارتش جمهوري اسلامي معرفي شد و 
مدتي در تبريز ماند. جناب آقاي صفايي، نماينده وقت 
حضرت آقا در عقيدتي- سياسي كل كشور، دو بار به 
منزل ما تشريف آورد و گفت، ما نظرمان اين است كه 
آقا س��يدمحمدعلي، در عقيدتي- سياسي ارتش در 
تهران فعاليت كند. بنده ابتدا مايل نبودم كه او برود، 
به خاطر اينكه به من، مادر و خانواده اش سر مي زد و ما 
نمي خواستيم از او دور باشيم. بار دوم كه آقاي صفايي 
آمد، گفتم كه اگر نظر حضرت آقا و شما اين باشد و 
نظام به آقا سيدمحمدعلي احتياج داشته باشد، اشكال 
ندارد و ايشان به تهران رفت. در تهران، در عقيدتي- 
سياسي كل كشور مش��غول خدمت شد و در كمال 
صفا و صميميت خدمت كرد كه الان هم افرادي كه 
در آن زمان با ايش��ان همكاري مي كردند، از ايشان 
بسيار راضي هستند و او هم از آنها راضي بود. بعد از 
كناره گيري آيت الله مجتهد شبستري، نظر حضرت آقا 
اين بود كه آقا سيدمحمدعلي نماينده ايشان در تبريز 
باشد. بنده در واقع به نظرم آمد كه مسئوليت خيلي 
بزرگ و سختي اس��ت، ولي نهايتاً گفتم كه حضرت 
آقا بهتر مي دانند. با امر رهب��ر معظم انقلاب آمد و با 
استقبال پرشور مردم آذربايجان شرقی و مسئولان 
مواجه ش��د. از آن زمان كه ايشان هفت،  هشت سال 
به عنوان امام جمعه مشغول بودند، خدا شاهد است 
كه هيچ كس را آزرده نكرد. نظرشان وحدت، محبت، 
ارش��اد و جذب بود و هيچ گاه ط��رد نمي كرد. طبق 
اخلاق اسلامي و خلقيات حضرت آقا، سعي مي كرد به 
همه محبت كند. نهايتاً محبت مردم آذربايجان شرقی 
به آقا س��يدمحمدعلي در انتخابات پيشين مجلس 
خبرگان رهبري با حس��ن اعتماد و بالاترين رأي به 
كسي كه از مردم، با مردم و براي مردم بود و همچنين 
در تش��ييع و تدفين ايش��ان معلوم ش��د. من از روز 
جمعه اي كه ايشان را تدفين كرديم، به خاطر كسالتي 
كه دارم و چندان قدرت حركت ندارم، نتوانسته بودم 
به مزار ايشان بروم. يك هفته بعد و در پي نماز جمعه، 
به وادي رحمت رفتم. ديدم آنقدر مردم اعم از زن و 
مرد و كوچك و بزرگ جمع شده اند كه به سختي كنار 
مزار پسرم رفتم )با گريه(. به او گفتم: پسرم هر موقع 
من مي آمدم، تو پشت سر من مي آمدي، اما الان ديگر 
نيستي، تو مرا سربلند كردي. پسرم محبت تو در دل 
مردم، ولايت و نظام اسلامي چقدر زياد بوده كه همه 
پيش تو مي آيند و گريه مي كنند، گل مي آورند، ذكر 
خير و طلب رحمت مي كنند. از همه جاي ايران و از 
سوي مردم، مسئولان و دفاتر مراجع تقليد، نامه و پيام 
دريافت مي كنيم. من از اين همه محبت و ارادت مردم 
خجالت مي كش��م! خداوند اين امانت را به ما سپرد، 
در اين زمان هم از م��ا گرفت، »والذين هم لاماناتهم 
وعهدهم راعون«، ما هم ش��اكر هستيم. خود ايشان 
هم مي گفت، من آرزويم اين اس��ت كه مانند شهيد 
آيت الله قاضي طباطبايي و شهيد آيت  الله مدني در راه 
خدا شهيد بشوم و مرگ طبيعي را دوست ندارم. به 
آرزويش هم نائل آمد. خداوند از ايشان راضي باشد و 
به رهبر معظم انقلاب طول عمر بدهد، برتمام مردم 
و مسئولان واجب است كه از ايشان اطاعت كنند، ما 

هم سرباز آقا هستيم. 
 اش�اره كرديد كه شهيد، خود به تحصيل 
دروس حوزوي علاقه مند شد. ايشان اين 
گرايش را چگونه با شما و خانواده در ميان 

نهادند؟ 
بله، در تابس��تاني بود كه به تحصي��ل علوم حوزوي 
علاقه پيدا كرد كه برود و شركت كند و ما هم رضايت 
داش��تيم. بعد از طي مراحلي كه ع��رض كردم، در 
دانش��گاه آزاد هم درس ش��ان را تمام ك��رد. پس از 
تحصيلات ح��وزوي و دانش��گاهي، از ط��رف رهبر 
معظم انقلاب و ديگر مراجع هم اجازاتي براي ايشان 

نوشته شد. 
 در دوران اوج گيري انقلاب اسلامي، ايشان 

چه فعاليت هايي انجام مي دادند؟
آقا س��يدمحمدعلي در دوره انق��لاب اس��لامي در 
راهپيمايي ها، مساجد و منابر تبليغ مي كرد. مخصوصاً 
در اوايل مبارزات در مس��جدي درس قرآن و اخلاق 
مي داد، حتي س��اواك هم در مورد ايشان پرونده اي 
درس��ت كرده بود كه او با نام ق��رآن، اخلاق و تعليم 
و تربيت، عليه رژيم ش��اه و حكومت طاغوت تبليغ 
مي كند! از زمان جواني شان، مبلغ اسلام، معلم قرآن، 
احكام و اخلاق ب��ود. اغلب اهالي ش��هر ما مي دانند 
كه ايشان از سن ۱۶س��الگي به بعد، به مردم و نظام 
خدمت مي كرد و آنان هم نشان دادند كه چقدر به او 
ارادت دارند. ما هم امانت خدا را برگردانديم. ان شاء الله 
خداوند، خدماتش را ذخيره آخرتش كند و براي ما هم 

ثوابي باشد كه او را تقديم اسلام و نظام كرديم. 
 شهيد در دوران دفاع مقدس در جبهه ها 
حض�ور داش�ت و ش�ما در اين ب�اره چه 

خاطراتي داريد؟
آقا سيدمحمدعلي در دوره جنگ، اغلب در جبهه ها 
بود. ايشان همراه با آيت الله ملكوتي يا با دوستان شان 

يا تنها به جبهه ها مي رفت. علاقه مند به جبهه بود و 
يادداشت هايش درباره آن دوره، موجود است. بنده 
يك روز به ايش��ان عرض كردم ب��ه جبهه مي روي، 
خاطرات و يادداش��ت هم بنويس. گف��ت پدر جان! 
بنده قربه الي الله مي روم، يادداش��ت لازم نيست، هم 
رزمنده ها را تشويق مي كنيم و هم خودمان شركت 
مي كنيم.« يك بار نقل مي كردند، در منطقه بوديم و 
دشمن داشت آنجا را بمباران مي كرد. با خود گفتم 
ما هم اينجا شهيد مي شويم. آرزوي شهادت داشتيم، 
ولي توفيق شهادت نداشتيم. هميشه مي گفت از خدا 
مي خواهم كه شهيد اس��لام، انقلاب و ولايت باشم. 
سومين شهيد محراب در تبريز باشم و جانم را براي 
اسلام، نظام و ولايت فدا كنم كه به آرزويش نائل آمد. 
هميشه در سفرهاي رئيس جمهور به استان، ايشان را 
همراهي مي كرد. در اين مسافرت هم باهم بودند. من 
نمي دانم سقوط هلي كوپتر چطور واقع شد، ولي وقتي 
كه خبر رسيد، با خودم گفتم كه اينها قطع به يقين 
شهيد شده اند! جناب آقاي رئيسي و استاندار جوان 
آذربايجان شرقي، واقعاً پرتلاش بودند و خيلي زحمت 
مي كشيدند، در برابر زحمات شان هم اجر شهادت را 

دريافت كردند. 
 يكي از عوامل توفيق فرزند گرامي شما، 
تعامل با مردم بود. ايشان اين توانايي 

را چگونه كسب كرده بودند؟
 در پاسخ به سؤال شما، خاطره اي را 
عرض مي كنم. به خاطر دارم كه آقا 
فرمودند: »آقا سيدمحمدعلي، رفتار 
امام جمعه ها در ايران را متحول و آنها 
را راهنمايي كرد و به آنها عملًا درس 
داد«. آقا در شهادت ايشان، خيلي متأثر 
و از نماينده خود كاملًا راضي بودند. در اين 
ديدار آخر وقتي رهبري را زيارت كرديم، در 
مورد خدمات و زحمات آقا سيدمحمدعلي 
ذكر خيره��ا مي كردند، مخصوص��اً در مورد 
نظارت ايشان بر ادارات و اشراف شان به جوانان 
و همين ط��ور دعوت به حف��ظ وحدت بين 

آحاد مردم. 
 آخرين ديدار شما با شهيد، در چه 

تاريخي انجام شد؟ 
 در بين مردم آذربايجان شرقی 
رس��م اس��ت ك��ه همه 

اعضاي خان��واده، هفت��ه اي يك ب��ار دور هم جمع 
مي شوند. ايشان هم چهارش��نبه ۲۶ارديبهشت، به 
منزل ما آمده بود. قب��ل از آن گفته بود كه براي من 
مقدور نيست كه شب جمعه بيايم، در دفتر رفت وآمد 
مي شود، برايم ميهمان مي آيد، اگر صلاح بدانيد روز 
ديگري باشد. داماد بنده، آقا سيدرسول چاوشي گفت 
كه توافق كنيم تا چهارشنبه ها به منزل شما بياييم. 

 خبر س�قوط بالگرد و ش�هادت ايشان و 
همراهان را چگونه دريافت كرديد؟ در آن 

لحظات به چه مي انديشيديد؟
بنده هم مثل بقيه مردم شنيدم كه هلي كوپتر حامل 
آنان سقوط كرده است. همه دعا مي كردند. هركس 
با من تماس مي گرفت، مي گفت كه ان شاء الله زنده و 
سالم هستند، ولي من احساسم اين بود كه آنها شهيد 
ش��ده اند. با خودم مي گفتم كه حتماً اتفاقي افتاده! 
بالاخره مس��ئولان تلفن كردند و گفتند كه ايشان 
شهيد شده اند. خيلي ناراحت شدم، ولي به يادم افتاد 
كه آقا س��يدمحمدعلي در وصيتنامه شان نوشته اند: 
»من آرزوي ش��هادت دارم، دعا كنيد كه ش��هادت 
نصيب من شود...«. هميش��ه هم از شهدا مي گفت، 
از خدمت به يكديگر، به مردم و به بيماران مي گفت. 
براي عيادت بيماران، زياد به بيمارستان ها مي رفت. 
هفته پيش در امامزاده سيد حمزه)ع(، يك مرد سفيد 
مو آمد و گريه كرد و گفت: آقا سيدمحمدعلي به منزل 
ما آمد و خيلي به من و خانواده ام محبت كرد. يك نفر 
مي گفت: به نماز جمعه رفتم و به ايشان گفتم، منزل 
من مخروبه اس��ت! ش��هيد گفت: براي شما نامه اي 
مي نويس��م تا وامي بدهند و بتواني منزلت را تعمير 
كني. علما مي آيند و مي گويند ايشان دائماً جوياي 
احوال ما بودند. به خدا قسم من از اينها خبر نداشتم! 
حتي به من هم توصيه مي كرد اي��ن روحانيوني كه 

مراجعه مي كنن��د، هر چقدر در ت��وان داريد به آنها 
احترام و كمك كنيد، اين موجب مي ش��ود تا مردم 
فرزندان شان را طلبه بار بياورند و آنها مبلغ اسلام و 

پشتيبان انقلاب باشند. 
 به عنوان سخن آخر، چه پيامي براي مردم 

و خوانندگان اين گفت وشنود داريد؟
يكي از س��ربازان حضرت آقا، به لقاء الله پيوست، به 
شهدا پيوست. من از قبل، براي خودم و همسرم قبري 
تهيه كرده بودم. خود آقا س��يدمحمدعلي هم قبري 
تهيه كرده و گفته بود، مرا در كنار مادرم دفن كنيد. 
مادرش او را خيلي دوست داشت، در دوران مدرسه 
و دانشگاهش، ش��ب و روز كمك كار و مراقبش بود. 
خيلي زحمتش را كشيده بود، ايشان در وصيت شان 
گفته بود كه در كنار والده شان به خاك سپرده شود، 
ولي بعداً گفته بود: اگر در آنجا هم نشد، هر جا كه پدرم 
صلاح دانست، همانجا دفن كنيد. در محل صديقين 
و علما، قبلًا قبري تهيه كرده بوديم، قبل از آنكه اين 
اتفاق بيفتد. من گفتم آنجا را آماده كنند. تلفن كرديم 
كه آنجا را باز كنند. بعد از آنكه ما اي��ن را گفتيم، از 
خانواده هاي معظم شهدا، فرماندهان محترم سپاه، 
مسئولان استانداري، از همه جا به منزل ما تشريف 
آوردند و گفتند كه ش��هدا متعلق به همه هس��تند، 
آقا سيدمحمدعلي بايد در كنار شهدا باشد. خود شهيد 
هم در يادداشت هايش نوشته بود: اگر در وادي رحمت 
و كنار شهدا باشم، چه بهتر. همين طور شد و در وادي 
رحمت دفن كردند. هنگام خاكسپاري، صورتم را بر 
صورتش گذاشتم و گفتم پسرم! خدا از تو راضي باشد، 
تو ما را روسفيد كردي، اين ملت چقدر به تو محبت و 

احترام كردند )با گريه(. 
از عنايت و محبت پدرانه رهبر معظم انقلاب، حضور 
پرشكوه و حماسي مردم قدرشناس، فهيم و انقلابي 
ايران عزيز و خطه آذربايجان ش��رقي، علما، فضلا و 
حضرات آيات عظام و مراجع محترم تقليد، اعضاي 
مجلس خبرگان رهبري، مجمع تشخيص مصلحت 
نظام، شوراي سياستگذاري ائمه جمعه سراسر كشور، 
ائمه جماعات، خان��واده معظم ش��هدا و ايثارگران، 
جامعه ورزشي، هنرمندان، ستاد كل و همه يگان هاي 
نيروهاي مسلح، سپاه پاسداران انقلاب اسلامي، ارتش 
جمهوري اس��لامي ايران، نيروي انتظامي و بس��يج 
قهرمان، مديريت و كاركنان مجموعه هاي توليدي و 
صنعتي، دانشگاه ها و مراكز علمي و آموزشي، مراكز 
بهداشتي و درماني، هيئت هاي حسيني)ع( سراسر 
استان، هيئت امنا، اصناف و كسبه بازار، علما و مردم 
متدين كشورهاي اسلامي و همه آحاد و اقشار مختلف 
مردم كه در مراسم استقبال، بدرقه، تشييع و تدفين 
شهداي عزيزمان شركت فرموده و با پيام هاي تسليت 
موجب تسلي خاطر و آرامش قلب خانواده هاي داغدار 
شدند، نهايت تقدير و تش��كر خود را اعلام مي كنم. 
خداوند مس��ئولان را براي خدمت بيش��تر به مردم 
توفيق دهد و نظام جمهوري اسلامي را به قيام امام 

زمان)عج( متصل فرمايد. 

 ايشان هفت،  هشت سال، 
به عنوان امام جمعه مشغول 

بودند. خدا شاهد است كه 
هيچ كس را آزرده نمي كردند. 

نظرشان وحدت، محبت، 
ارشاد و جذب بود و هيچ گاه 

طرد نمي كردند. طبق اخلاق 
اسلامي و خلقيات حضرت 
آقا، سعي مي كردند به همه 
محبت كنند. نهايتاً محبت 
مردم آذربايجان شرقی به 

آقا سيدمحمدعلي در انتخابات 
پيشين مجلس خبرگان رهبري 

و همچنين در تشييع ايشان 
معلوم شد

آقاسيد محمدعلي، مؤدب و گشاده رو 
بودند. با خانواده صميمي بودند، به ويژه 

با مادر، خواهر و برادرانش. نسبت به 
يكي از برادران شان كه بيمار است، 

هميشه توصيه مي كردند كه مراقبش 
باشيد. مهربان بودند و همگان را به 
وحدت و محبت توصيه مي كردند. 
ظاهراً اولاد بنده بودند، اما من او را 
بر خود ولي و پدر مي دانستم، چون 

نماينده ولي فقيه زمان و رهبر معظم 
انقلاب اسلامي در آذربايجان شرقي 

بودند، اطاعت ايشان بر من، مانند 
فرمان حضرت آقا واجب بود 

شهيد آيت الله سيدمحمدعلي آل هاشم در آيينه روايت پدر 

همه »آقا سیدمحمدعلي« را دوست داشتند
 چون طرد نداشت
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 معصومه محرمي
راوي خاطراتي كه در پي مي آيد، آيت الله حاج ش�يخ هادي 
ملكوت�ي، نماين�ده م�ردم آذربايجان ش�رقي در مجل�س 
خب�رگان رهب�ري، عضو مجمع مش�ورتي- فقهي ش�وراي 
نگهبان و فرزند آيت الله حاج ش�يخ مسلم ملكوتي، نماينده 
فقيد حضرت امام در آذربايجان ش�رقي اس�ت. او با ش�هيد 
آيت الله سيدمحمدعلي آل هاشم، دهها سال سابقه دوستي 
داشته است و از آن ش�هيد، گفتني هاي فراوان دارد. وي در 
گفت وشنود پي آمده، شمه اي از اين يادمان ها را بازگفته است. 

 آشنايي شما با امام جمعه فقيد تبريز، به كدامين 
مقطع زماني بازمي گردد؟

بنده قبل از حضور مرحوم پدرم در آذربايجان شرقي به عنوان 
نماينده حضرت امام، با آيت الله س��يدمحمدتقي آل هاشم و 
فرزند بزرگوارشان ش��هيد آيت الله سيدمحمدعلي آل هاشم، 
توفيق آشنايي نزديك را نداش��تم اما بعد از آن، ارتباط بنده 
در دفتر ايش��ان با بزرگان و علماي ش��هر تبريز بيشتر شد. از 
سال۱۳۶۱ توفيق آشنايي با حاج آقا سيدمحمدعلي آل هاشم 
را پيدا كردم، يعني از زماني كه به عنوان يكي از اصحاب دفتر 
مرحوم پدر فعاليت مي كردم. اين آشنايي و انس با ايشان و پدر 

بزرگوارشان، آغاز و بعدها هم بيشتر و بيشتر شد. 
رابطه مرحوم پدرتان با ايشان چگونه بود؟

بنده به خاطر مشغله فراواني كه طي دو دوره نمايندگي مردم 
در مجلس شوراي اسلامي داشتم، خيلي در امور دفتر مرحوم 
آيت الله والد و جزئيات مس��ائل ورود نداشتم اما مرحوم والد، 
آقاي آل هاش��م را مانند فرزند خويش دوست مي داشت و به 
ايشان علاقه مند بود. ايشان امين و مورد اعتماد مرحوم پدرم 
بود. شهيد از طرف ايشان، متولي دريافت وجوهات شرعي از 
محل مراجعات مردمي بود و با دقت تم��ام، آنها را به منظور 
صرف صحيح و شرعي، تقسيم مي كرد. سهم سادات را از سهم 
امام جدا مي كرد و ساير موارد مرتبط با اين موضوع نيز برعهده 
ايش��ان بود. افرادي كه با علما و دفاتر مراجع آش��نا هستند، 
به خوبي مي دانند كس��ي متكفل امر مي شود كه از طرف آن 
شخصيت مورد اطمينان و اعتماد باشد. يكي از بارزترين ويژگي 
ايشان اين بود كه امين و مورد اعتماد آيت الله والد بود. از طرف 
ديگر پيام هاي مرحوم والد را در اجتماعات، مجامع و جلسات 
مربوط قرائت مي كرد و در بسياري از اوقات، به عنوان نماينده 
ايشان با برخي گروه ها، افراد و شخصيت ها در ارتباط بود. به 
عنوان نمونه ارتباطي كه با مرحوم ش��هريار داشت، از همين 
نوع ارتباطات بود كه از جانب مرحوم آقا، مسئول رسيدگي به 
امور مربوط به آن شاعر فقيد و ارتباط مستمر با او بود. فردي 
شايسته بود و هميشه در مسئوليت هايي كه به ايشان محول 
مي شد، اعتماد كامل به وي وجود داشت. انصافاً به بهترين وجه 

هم، مسئوليت هاي محوله را به انجام مي رساند. 
بعد ها هم ارتباط ايشان با خانواده شما حفظ شد؟

بله، اين صميميت و ارتباط، كماكان پس از مراجعت آيت الله 
والد به قم نيز ادامه داش��ت. بعضاً با ام��را و فرماندهان ارتش 
جمهوري اسلامي، به واسطه مس��ئوليتي كه داشت، در دفتر 
مرحوم پدر جلس��اتي برگ��زار مي كرد و بس��ياري اوقات هم 
طي برنامه هاي غيركاري، س��عي مي كرد اين ارتباط و ديدار 
حضوري و مس��تمر را با ايش��ان داشته باش��د. هنگام وفات 

ايش��ان هم اين ش��هيد عزيز مانند يك برادر داغدار، در تمام 
ايام سوگواري در كنار خانواده بود و به رتق و فتق امور اهتمام 
داش��ت. لحظاتي كه در آن ايام، ايش��ان برادروار در كنارمان 
بودند، فراموش��م نمي ش��ود. بعد از رحلت مرحوم والد نيز با 
همان صفا و صميميت، جوياي احوال مرحومه والده و تك تك 
اعضاي خانواده بود. چه در زماني كه به قم مشرف مي شد يا به 
تهران مي آمد، حتي المقدور سعي داشت تا ديداري تازه شود 
يا از حاج خانم عيادتي داشته باشد. اين شهيد عزيز به معناي 
واقعي كلمه، صميمي و سرشار از محبت و صفا بود و شهادت 
او براي من، حقيقتاً به مثابه از دس��ت دادن يك برادر شريف 

و غيور است. 
در ش�خصيت ايش�ان، چه خصايلي را برجسته و 

متمايز ديديد؟
در كنار تواضع، صميميت، دلسوزي و ساير اوصاف پسنديده اي 
كه شهيد به آن متصف بود، از ديگر ويژگي هاي برجسته اش، 
ولايت پذيري محض  بود. در تمام مقاطع مختلف حيات، مطيع، 
مخلص رهبر معظم انقلاب بود. چه در آن زمان كه در لشكر۲۱ 
حمزه ارتش در تبريز حضور داش��ت و چه بعداً كه مستقيماً 
رئيس سازمان عقيدتي- سياس��ي ارتش جمهوري اسلامي 
ايران شد، چه پس از آن كه از طرف رهبري به عنوان نماينده 
ايشان در آذربايجان شرقي منصوب شد، در تمام اين ادوار اين 
چند ويژگي را در رفتار و گفتار ايشان لمس كردم. ايشان در 
تمامي ادوار حساس نظام، مطيع ولايت بود و با جان و دل، در 
راستاي تحكيم جايگاه ولي فقيه و تثبيت نظام اسلامي فعاليت 
كرد و نهايت تلاش و كوشش خود را در اين باره به كار برد. اين 

ويژگي، لازمه هر كارگزار نظام، به ويژه آنها كه به عنوان 
نماينده رهبري در رأس مس��ئوليت ها قرار دارند، 
بوده و است. ايش��ان اين خصوصيات را به صورت 
كامل دارا بود. ش��هيد س��يدمحمدعلي آل هاشم 
نسبت به نزديكان و دوستان، فردي وفادار و صديق 

بود. خوش خلق و خوشرو بود، براي نظام اسلامي در 
اس��تان آذربايجان ش��رقي، آبرو و اعتبار بود. وقتي 

ايشان به عنوان نماينده رهبر معظم انقلاب 
به تبريز تش��ريف آورد، الحق والانصاف 

تلاش مي كرد مردم، علما و مسئولان 
را نسبت به نظام جمهوري اسلامي 

بيش از پيش خوش بين كند كه در 
اين زمينه نيز بس��يار موفق بود. 
بهترين معرف شخصيت ايشان 
نيز س��خناني بود كه رهبري 
بزرگوار در سخنان اخير خود 
پس از شهادت ايشان و در 
س��الروز ارتحال حضرت 
امام داشتند كه به صورت 
گوي��ا و واض��ح جايگاه 
ايش��ان را در فرازي از 
صحبت های خودشان 
و ط��ي چن��د جمله 

تبيين فرمودند. 
از فعاليت هاي 

ش�هيد 

آل هاش�م در دوران دفاع مقدس، چ�ه خاطراتي 
داريد؟

شهيد آل هاشم از جمله روحانيوني بود كه حضوري مستمر 
در جبهه هاي نبرد حق عليه باطل داشت و در آن دوران، اكثراً 
همراه با ابوي به جبهه مي رفت. بعد هم كه مسئول عقيدتي- 
سياسي لش��كر ارتش در تبريز شد، حضوري مؤثر و متناسب 
با مسئوليت خودش داشت. فردي بود كه هميشه، همه جا و 
همه وقت، بجا و بحق حضور داشت. آيت الله آل هاشم ارتباط 
گرم، صميمانه و مشفقانه اي را با رزمندگان، آزادگان سرفراز، 
خانواده هاي ش��هدا، ايثارگران و همه اشخاصي كه در دوران 
دفاع مقدس ب��ه طريقي در اين امر مهم فعال بودند، داش��ت 
و هميش��ه هم اين ارتباط را حفظ می كرد. ايشان مستمراً در 
تكريم يادگاران دوره دفاع مقدس تلاش مي كرد، مي كوشيد و 

واقعاً هم در اين زمينه موفق بود. 
كاركرد ايشان در جايگاه رياست سازمان عقيدتي- 

سياسي ارتش را چگونه ارزيابي مي كنيد؟
شهيد آل هاشم، محبوبيت و مقبوليت فراواني داشت. همانطور 
كه گفتم، فردي تأثيرگذار بود. در مديريت، فرماندهي و امور 
اجرايي، واقعاً توانمن��دي و كارآزمودگي خود را نش��ان داد. 
به مش��كلات عزيزان مان در ارتش، در تمام ش��ئون و رده ها 
اهميت مي داد و س��عي مي كرد موانع را بردارد. معضلات آنها 
را تا آن مقدار كه در محدوده مس��ئوليتش بود و مي توانست، 
حل مي كرد. بهترين شاهد هم زماني بود كه ايشان به عنوان 
نماينده رهبر معظم انقلاب به تبريز آمد. ديديد و ش��نيديد 
كه نيروهاي ارتش، چه استقبال پرشوري از ايشان 
كردند. تعامل ايشان با مردم، واقعاً مثال زدني بود. 
زماني كه ايشان به شهادت رسيدند، فرماندهان 
ارتش در روز تشييع و تدفين اذعان داشتند كه 
كل پادگان هاي ايران، همه از اين سانحه متأثر 

بودند و اظهار اندوه مي كردند. 
تحليل شما از منش ايشان، در دوره تصدي 

امامت جمعه تبريز چه بود؟
مصلاي امام خميني تبريز هنگام اقامه 
نمازجمعه شهيد آل هاشم، هميشه 
مملو از جمعيت بود. همه ايشان 
را دوس��ت داش��تند. رده هاي 
سني مختلف اعم از زن و مرد، 
پير و جوان و عموم مردم، در 
نماز ايشان حاضر مي شدند 
را  خطبه هاي ش��ان  و 
مي شنيدند. او را دوست 
داش��تند، اخلاق��ش را 
دوست داشتند. با مردم 
كوچه و خياب��ان، در 
ارتب��اط بودند. مردم 
همه به ايشان اعتماد 
داش��تند، او ه��م به 
همه محب��ت و ابراز 
علاقه مي كرد. مردم 
تبري��ز از او، خاطرات 
شيريني داشته و دارند 

و قطعاً مقطع حضور او در اين شهر، فراموش شدني نيست. 
آخرين ديدار شما با ش�هيد كي بود؟ از حاشيه و 

متن آن، چه مواردی به ياد داريد؟
در اسفندماه سال گذشته و مقطع برگزاري انتخابات مجلس 
خبرگان، توفيق شد تا مستمراً باهم ديدار داشته باشيم. خود 
اين شهيد عزيز و والد بزرگوارشان آيت الله آقا سيدمحمدتقي 
آل هاشم نيز با حضور در محل س��تاد ما ابراز لطف و محبت 
مي كردند. حقي��ر نيز به همين نحو و در هم��ان ايام، مكرراً 
در مس��جد يا دفتر با خودشان و والدش��ان ديدار داشتم تا 
اينكه در آخرين جمعه ماه مبارك رمضان و به مناسبت روز 
جهاني قدس، با دعوت ايشان به عنوان سخنران آن روز به 
تبريز رفتم و آخرين ديدار من با شهيد آل هاشم، در همان 
ايام بود كه در تبريز حضور داشتم. بعد از آن نيز مدام باهم 
در تماس بوديم. روز سانحه با شنيدن خبر بروز اتفاق ناگوار 
براي رئيس جمهور و همراهان شان از جمله آيت الله آل هاشم، 
ملتمسانه از درگاه خداوند منان تمنا مي كردم كه اين عزيزان 
در كمال صحت و سلامت به آغوش مردم و كشور بازگردند، 
ولي مقدر بود كه نام شان با شهادت در راه خدمت به مردم و 
نظام اسلامي جاودانه شود. شهيد آل هاشم براي من، مانند 
يك برادر امين، غيور و دلس��وز و براي آي��ت الله والد نيز به 
مثابه فرزندي امين و مدبر بود. چهار دهه آشنايي، همراهي 
و خاطرات فراوان بين ما، نهايتاً به اين مرحله رسيد كه اين 
شخصيت عزيز و برادر شفيق و دلس��وز را طي اين سانحه و 
همراه با ديگر عزيزاني كه حسن س��لوك، حسن خدمت و 
اخلاص وجه مشترك شان بود، از دست بدهيم و شهادت در 
راه خدمت به ميهن اس��لامي و مردم شريف، پاداشي باشد 
براي آن همه اخلاص و مردم��داري. خداوند از همه آنها به 

احسن وجه قبول فرمايد. 
و سخن آخر؟

 دريغم مي آيد كه از استاندار خدوم استان نيز يادي نكنم كه در 
دوره اي كوتاه و چندماهه مسئوليت خويش، اين قدر منشأ اثر 
و نتايج مثبت شدند. دو هفته قبل از اين سانحه، ميزبان آقاي 
رحمتي در قم بودم و چه با انگيزه و ش��وق از برنامه هاي خود 
مي گفتند. ان  ش��اءالله رئيس جمهور شهيد، وزير امور خارجه 
شهيد، آقاي آل هاش��م عزيز، اس��تاندار فعال و خدوم و همه 
همراهان شان در اين حادثه تلخ و جانسوز، مشمول رحمت و 
فضل حضرت باريتعالي باشند و به واسطه خدمات گسترده اي 
كه به مردم شريف ايران اسلامي داشتند، درجات شان متعالي 
باشد. بايد به اين نكته هم توجه كرد كه اين عزيزان شهيد ما، 
همانطور كه در مقطع حيات خود منشأ خدمات، آثار و بركات 
بودند، همانطور كه ش��اهد بوديم، در شهادت ش��ان نيز با آن 
حضور گسترده و كم نظير مردمي، باعث حيرت، يأس، نااميدي 
و شكست دشمناني شدند كه هميشه به دنبال دوركردن مردم 
از مسئولان كشور و القاي شكاف ميان مردم ايران اسلامي و 
مسئولان كشور بوده اند. برگزاري اين تشييع ها، مراسمات و 
يادبودها در شهرهاي مختلف، اعم از تبريز، مشهد،  قم، تهران، 
مراغه و شهرهاي ديگر، بيانگر اين بود كه مردم با اين ترفندها 
و شيطنت هاي دشمنان، از نظام، انقلاب و رهبري نظام دلسرد 
نمی ش��وند، بلكه به موازات ترفندها و توطئه هاي دشمنان، 
اعتبار اس��لام، نظام، رهب��ري و علاقه ملت ش��ريف ايران به 

خدمتگزاران واقعي خود، بيشتر خواهد شد. 

»شهيد آيت الله سيدمحمدعلي آل هاشم در عرصه خدمت رساني« در گفت وشنود با آيت الله هادي ملكوتي

  مردم آذربايجان شرقی به آيت الله آل هاشم اعتماد داشتند
دوران حضور آيت الله آل هاشم در تبريز فراموش شدني نيست

مصلاي امام خميني تبريز هنگام اقامه 
نمازجمعه شهيد آل هاشم، هميشه 
مملو از جمعيت بود. همه ايشان را 

دوست داشتند. رده هاي سني مختلف 
اعم از زن و مرد، پير و جوان و عموم 

مردم، در نماز ايشان حاضر مي شدند و 
خطبه هاي شان را مي شنيدند. با مردم 
كوچه و خيابان   در ارتباط بودند. مردم 
همه به ايشان اعتماد داشتند، او هم به 

همه محبت و ابراز علاقه مي كرد. مردم 
تبريز از او، خاطرات شيريني داشته 

و دارند و قطعاً مقطع حضور او در اين 
شهر، فراموش شدني نيست
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سلامت يكي از مهم ترين 
حوزه هاي�ي اس�ت ك�ه 
در هر جامعه اي نقش�ي 
زيربنايي و تعيين كننده 
دارد و دولت هاي�ي ك�ه 
بتوانند در حوزه سلامت 
عملك�رد خوب�ي از خود 
بر جاي بگذارن�د، مردم 
در آينده ني�ز به نيكويي 
از آن ي�اد خواهند كرد، 
چراكه سلامت يكي از تأكيدات مهم قانون اساسي 
و يكي از ش�اخص هاي برجس�ته عدالت اجتماعي 
اس�ت و عملكرد دولت ها در حوزه سلامت يكي از 
مهم ترين معيارهايي اس�ت كه مي�زان توفيق آنها 
را نش�ان مي دهد و در ارزيابي ها م�ورد توجه قرار 
مي گيرد. »س�لامت« در دولت آيت الله شهيد سيد 
ابراهيم رئيسي هم يكي از نقاط قوت و ويژگي هاي 
برجس�ته دولت ايشان است و اين ش�هيد بزرگوار 
كارنامه درخشاني را در حوزه سلامت از خود بر جاي 
گذاشت؛ از واردات و توليد واكسن كرونا براي كنترل 
اين پاندمي گرفته تا افتتاح چند ابر بيمارس�تان و 
پروژه هايي كه در دولت هاي گذش�ته معطل مانده 
بود. همچنين حمايت از زوج هاي نابارور،  اجراي طرح 
سلامت خانواده و غربالگري فشارخون و ديابت براي 
4۶ ميليون ايراني و در نهايت هم حسن ختام كارنامه 
عملكرد دولت س�يزدهم در حوزه س�لامت درمان 
رايگان كودكان زير هفت سال بود كه دولت شهيد 
رئيسي در حوزه سلامت از خود به يادگار  گذاشت. 

 پاياني بر كرونا با واكسيناسيون گسترده
دولت س��يزدهم در حالي در م��رداد  ۱۴۰۰ نظام 
س��لامت را تحويل گرفت كه روزان��ه بيش از ۷۰۰ 
نفر از بيماران كرونايي ب��ه كام مرگ فرو مي رفتند 
و تراژدي اين بيماري مرگبار به واسطه عدم تزريق 
واكسن به فاجعه اي انساني رسيده بود، بنابراين يكي 
از نخستين اقدامات دولت ش��هيد ابراهيم رئيسي 
واردات بيش از ۱5۰ ميليون دوز  واكسن كرونا بود؛ 
اقدامي كه توانست با واكسيناسيون مردم در سطح 
وسيع، ايران را به يكي از كشورهاي موفق در زمينه 
كنترل بيماري كرونا تبديل كن��د. علاوه بر واردات 
واكسن كشورمان توانس��ت انواعي از واكسن هاي 
كرونا را به مرحله توليد هم برساند. بهرام عين اللهي 
وزير بهداش��ت درباره اين دس��تاورد گفت: »تنها 
كشوري كه در منطقه توانس��ت شش نوع واكسن 
در پلتفرم هاي مختلف توليد كند، ايران بود و امروزه 
تعداد زيادي واكسن نيز ذخيره داريم و اين موضوع 

قدرت جمهوري اسلامي ايران را نشان مي دهد.«
معرفي ايران به عنوان كشور موفق در كنترل كرونا 
از سوي سازمان جهاني بهداش��ت درحالي بود كه 
بسياري از كشورهاي دنيا از جمله امريكا و كشورهاي 
اروپايي تا مدت ها بعد درگير روزانه چند صد نفر فوتي 

كرونايي بودند. 
  بيمه رايگان 33 ميليون ايراني

پوشش بيمه همگاني يكي ديگر از اقدامات بزرگ 
دولت سيزدهم است. بر اين اساس پنج دهك اول 
درآمدي جامعه به طور رايگان تحت پوشش بيمه 
س��لامت قرار گرفتند. بر اين اساس ابتدا سه دهك 
اول جامعه و سپس پنج دهك نخست بيمه رايگان 
شدند و بيش از ۱۲ ميليون نفر جمعيت به آمار قبلي 
اضافه شدند تا بيش از ۳۳ ميليون نفر بدون پرداخت 
حق بيمه در كشور بيمه شوند. علاوه بر اين، خدمات 
پزشكي بستري و سرپايي در سه دهك پايين رايگان 
شد. با اين اقدامات در حالي كه كشورمان در پوشش 
همگاني جمعيت، جزو ۱۰ كش��ور اول بود،  به سه 
كشور اول منطقه در پوشش همگاني جمعيت ارتقا 

يافت. 
اف��زودن ۱5 ه��زار و ۹۳۹ تخت بيمارس��تاني به 
مراكز درماني و افتتاح ۱۰۶ پروژه بيمارستاني نيز 
از مهم ترين دس��تاوردهاي نظام سلامت در دولت 

مردمي است. 
  افتتاح بيمارستان هزار تختخوابي »مهدي 

كلينيك«
۱۷ اسفند ۱۴۰۱ بيمارستان هزار تختخوابي مهدي 
كلينيك تهران به عنوان بزرگ ترين و مجهزترين 
طرح حوزه سلامت كش��ور با حضور شهيد آيت الله 

ابراهيم رئيسي افتتاح شد. 
عمليات س��اخت اين بيمارس��تان در س��ال ۹۰ با 
س��رمايه گذاري يكي از خيرين آغاز و مدتي بعد از 
درگذش��ت اين نيكوكار، به دانشگاه علوم پزشكي 
تهران واگذار شد. دولت سيزدهم براي تكميل اين 
طرح با توجه به اينكه منابع خيرين پاسخگوي آن 
نبود، از محل منابع عمومي دولت و دانش��گاه علوم 
پزشكي، منابعي را  اختصاص داد تا فرآيند تكميل 
و بهره برداري از آن تس��ريع و خدمات رساني آن به 

هموطنان هرچه سريع تر آغاز شود. 
اين بيمارستان بسيار مدرن و مطابق با استانداردهاي 
روز جهاني با ۳۸ اتاق عمل و اورژانس فوق پيشرفته 
مجهز به بان��د هلي كوپت��ر، بزرگ ترين طرح ملي 
سلامت در تاريخ كشور است كه تا حدودي هوشمند 
و به لحاظ امنيت س��ازه بس��يار مستحكم طراحي 
و ساخته ش��ده و نزديك به هزار تخت بس��تري به 
مجموعه تخت هاي بيمارستاني كشور اضافه كرد. 
درمانگاه بيمارستان مهدي كلينيك هم در فضايي 
حدود ۸هزار مترمربع ظرفيت مراجعات سرپايي را 

يك و نيم تا دو برابر افزايش داده است. 
  افتت�اح دومين كلان بيمارس�تان مدرن و 

مجهز كشور با نام »غدير«
۱۶ تير ۱۴۰۲ نيز مركز پزشكي، آموزشي و درماني 

شهداي تجريش با حضور رئيس جمهور شهيد افتتاح 
شد و به بهره برداري رسيد. 

پروژه ساخت كلان بيمارستان غدير در قالب طرح 
توسعه بيمارستان شهداي تجريش به همت يكي 
از خيرين س��لامت در س��ال ۱۳۹۰ در زميني به 
مساحت ۶هزار متر مربع كليد خورد و در سال ۱۳۹۴ 
با پيش��رفت فيزيكي حدود 5درصد براي تكميل 
و احداث به قرارگاه س��ازندگي خات��م الانبيا)ص( 

واگذار شد. 
با شروع دولت مردمي سيزدهم و تأكيدات آيت الله 
رئيسي مبني بر تكميل پروژه هاي نيمه تمام عمليات 
اجرايي پروژه با فوريت پيگي��ري و با حمايت هاي 
مسئولان و اهتمام ش��بانه روزي با هزينه اي بالغ بر 
هزار و۴۰۰ ميليارد تومان تكميل ش��د و به مرحله 

بهره برداري رسيد. 
كلان بيمارس��تان مدرن و مجهز غدير با زيربناي 
۶۲ ه��زار متر مرب��ع در پنج بل��وك و ۱۳ طبقه با 
ظرفيت ۸۲۱ تخت در تراز و استانداردهاي جهاني 
از جمله اتاق عمل هاي جراحي هوشمند با ۲۴تخت، 
 ،LDR زايمان ،CCU، NICU، ICU  بخش هاي ويژه
اورژانس پيش��رفته مجهز به هلي پ��ورت هوايي، 
آنژيوگرافي مغز، تصويربرداري، دياليز فيزيوتراپي 
درمانگاه هاي فوق تخصصي، آزمايشگاه بخش هاي 
بستري زنان و مردان و كودكان با به كارگيري كادر 
مج��رب و بهره گيري از فناوري ه��اي روز جهان با 
رعايت استانداردهاي درماني به عنوان يكي از كلان 
بيمارستان هاي مطرح در غرب آسيا پروژه اي مهم 
در تسهيل هر چه بيشتر فرآيند درمان براي بيماران 

از سراسر ايران اسلامي است. 
اين بيمارستان مجهز به پيشرفته ترين هلي پورت 
اورژانس با قابلي��ت ارتباط با س��ازمان هواپيمايي 
كش��وري و اورژانس كشور اس��ت كه از طريق آن 
مصدوم��ان در كمتري��ن زمان ب��ا بالگ��رد به اين 
بيمارس��تان منتقل مي ش��وند. با افتتاح اين كلان 
بيمارس��تان مدرن ۸۲۱ تخت مجهز به مدار ارائه 

خدمات درماني كشور افزوده شد. 
  بيمارس�تان دولتي و تخصصي كودكان در 

جنوب تهران
۲5 مهر ۱۴۰۲ هم بيمارستان كودكان »حكيم« به 
عنوان نخس�تين بيمارس�تان تخصص�ي ك�ودكان 
دولتي، پ�س از انق�لاب در جنوب تهران در منطقه 
۱۸ با حضور رئيس جمهور افتتاح شد. سرعت عمل 
در طراحي، ساخت و تجهيز اين بيمارستان در مدت 
زمان كمتر از سه سال، ركوردي جديد در ساخت و 

ساز بيمارستاني در كشور بود. 
اين بيمارستان شامل ۱۹ درمانگاه تخصصي، هشت 
اتاق جراحي و ۶۳ تخت مراقبت هاي ويژه اس��ت و 
عمل هاي جراحي پيوند قلب و كبد كودكان در آن 
انجام مي شود. ۶۰ تخت آي سي يو و سيستم مدرن 
تصفيه فاضلاب، دو خصوصيت برجسته بيمارستان 
»حكيم« اس��ت. »حكيم« الگوي بيمارستان سبز 
در كشور است. اين بيمارس��تان ضمن بهره مندي 
از مدرن تري��ن روش هاي زيس��ت محيطي، روزانه 
۳۸۰ مترمكع��ب فاض��لاب را تصفي��ه بيولوژيك 

مي كند. 
  اجراي طرح »دارويار«

ساماندهي بازار دارويي كشور يعني اختصاص يارانه 
حمايتي به سازمان هاي بيمه گر به جاي اختصاص 
به واردات و با هدف حمايت از ق��درت و توان مالي 
مردم را نيز مي ت��وان جزو اقدام��ات مثبت وزارت 
بهداشت در دولت سيزدهم دانست. مهم ترين هدف 

اين طرح س��اماندهي بازار دارويي كش��ور و انتقال 
يارانه دارو به انتهاي زنجيره يعني مصرف كنندگان 
است. به گفته وزير بهداشت در طرح دارويار سهم 
بيمار، بيمه و يارانه سلامت مشخص و پيشرفت هاي 
طرح نسخه الكترونيك از ۱۰ درصد تا قبل از اجراي 
دارويار به ۹۸ درصد افزايش يافته و سيستم اطلاعات 

بيمارستاني)HIS(  نيز به روزرساني شده است. 
  اجراي طرح سلامت خانواده

كامل شدن برنامه پزشك خانواده و نظام ارجاع يكي 
از دغدغه هاي مهم رئيس جمهور ش��هيد بود كه از 
همان روزهاي نخس��تين كه كانديداهاي رياست 
جمهوري برنامه هاي خود را اع��لام مي كردند، در 
حوزه سلامت به آن اش��اره كرد. از اين رو سعي شد 
تا در راس��تاي اين هدف اقداماتي در سه سال اخير 

انجام شود. 
طرح پزشك خانواده يكي از طرح هاي ناتمامي بود 
كه در دولت سيزدهم به سرانجام رسيد و با تغييراتي 
تحت عنوان طرح س��لامت خانواده،  چند ميليون 

ايراني را تحت پوشش خود قرار داد. 
پويش ملي سلامت و غربالگري فشار خون و ديابت با 
مشاركت ۴۶ ميليون ايراني از جمله برنامه هاي طرح 
سلامت خانواده بود كه شناخت عوامل بيماري زا را 

قبل از بروز بيماري دنبال مي كرد. 
طرح س��لامت خانواده اكنون با پوشش ۱۰ استان 
توانس��ت به 5۷ ميليون نف��ر از هموطنان خدمات 
سلامت ارائه دهد و قرار اس��ت اين طرح به صورت 

گسترده همه مردم را در سراسر كشور   در بر گيرد. 

  ايج�اد صن�دوق حماي�ت از بيم�اران 
صعب العلاج

در دولت س��يزدهم صندوقي براي بيماران خاص و 
صعب العلاج ايجاد شد تا ۱۰۷ بيماري تحت پوشش 
آن قرار گيرد. بر اساس اعلام سعيد كريمي، معاون 
درمان وزارت بهداش��ت سال گذش��ته اين صندوق 
5هزار ميليارد تومان بودجه داش��ت ك��ه به ۷ هزار 
ميليارد تومان در س��ال جاري افزايش يافت و ۱۰۷ 
بيماري صعب العلاج تحت پوش��ش آن اس��ت. در 
صورتي كه برخي بيماري ها ذيل اين ۱۰۷ بيماري 
تحت پوش��ش نباش��د، مبلغي خارج از شمول، در 
اختيار بيمه س��لامت قرار گرفته  كه تا س��قف 5۰ 
ميليون تومان به فرد پرداخت مي شود. به گفته وي 
سقف پرداخت به اين بيماران به ۱۰۰ ميليون تومان 

افزايش خواهد يافت.
   كاشت رايگان حلزون شنوايي

بر اس��اس آمار كش��وري دو هزارم تولده��اي زنده، 
ناشنواي مطلق و ش��ديد هس��تند و بين ۴۰ تا ۶۰ 
درصد اين كودكان ش��رايط كاشت حلزون شنوايي 
را دارند. كودك ناشنوا اگر در سنين ابتدايي زندگي 
درمان نشود، توانايي صحبت كردن و گويش را هم به 
دست نخواهد آورد و اصطلاحاً تا آخر عمر كر و لال 
خواهد شد، اما با كاشت پروتز حلزون كه يك جراحي 
نجات بخش محسوب مي شود، كودك داراي معلوليت 
ناشنوايي تبديل به فردي شنوا مي شود و توانايي گفتار 
پيدا مي كند و پس از آن همانند همسن و سالان خود 
مي تواند از عهده امورات جاري زندگي خود برآيد. از 

آنجا كه هزينه هاي عمل كاش��ت بسيار بالا و حدود 
۲۰۰ ميليون تومان بود، خانواده ه��اي زيادي توان 
پرداخت هزينه عمل كاش��ت حلزون را نداشتند و 
سال ها در انتظار نوبت عمل مي ماندند و از دست دادن 
سن طلايي كاشت يعني صفر تا چهار سالگي باعث 
مي شد كودك ناشنوا در مهارت هاي ارتباطي ديگر نيز 
دچار مشكل شود. با دستور وزير بهداشت طرح ملي 
تعالي كاشت حلزون شنوايي جهت تسريع و تسهيل 
در امر حل مشكلات بيماران ناشنواي كانديدای عمل 
كاشت حلزون شنوايي آغاز و قرار شد اعمال كاشت 
حلزون به صورت رايگان انجام  و صف انتظار به صفر 
رسانده شود. همچنين علاوه بر تأمين رايگان پروتز 
حلزون شنوايي، ساير هزينه هاي اعمال كاشت شامل 
هزينه هتلينگ بيمارستاني، هزينه حق العمل تيم 
جراحي و هزينه جلسات توانبخشي در سال اول بعد از 
عمل كاشت را هم خود وزارت بهداشت عهده دار شد. 
يعني وزارت بهداشت هم حلزون را به صورت رايگان 
در اختيار افراد قرار داد و هم خدمات پزشكي آنها را 
در مجموع صفر كرد تا مردم عملاً از پرداخت هر گونه 

هزينه اي معاف شوند. 
C درمان رايگان هپاتيت  

تخمين زده مي ش��ود كه حدود ۲۰۰ هزار نفر بيمار 
مبتلا به هپاتيت C در كشور داشته باشيم. بيماري اي 
كه در دولت سيزدهم درمان آن در كشور رايگان شد. 
در همين راستا در مرحله اول مراقبان سلامت به امر 
پيگيري و شناسايي افراد پرخطر و پزشكان عمومي در 
مراكز بهداشتي به تشخيص اين بيماري مي پردازند. 
پس از انجام تست هاي تشخيصي در صورت ابتلاي 
افراد به هپاتيت  C، بيمار به بخش هاي درماني ارجاع 
داده مي شود. درمان بيماران هپاتيت C به اين روش 
نيز براي بيماران هزينه اي ندارد و رايگان شده است. 
  اج�راي قان�ون تعرفه گ�ذاري خدم�ات 

 پرستاري
در تابستان سال ۱۳۸۶بود كه مجلس شوراي اسلامي، 
قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاري را با رأي قاطع 
نمايندگان به تصويب رس��اند تا جامعه پرستاري به 
حق و حقوق واقعي خود از خدماتي كه به بيمار ارائه 
مي دهد، دس��ت پيدا كند، اما سال هاي سال بود كه 
پرستاران كشورمان چش��م انتظار اجراي آن بودند. 
قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاري كه در تابستان 
۱۳۸۶ به تصويب رسيده بود، در دولت سيزدهم به 

مرحله اجرايي رسيد. 
جامعه پرستاري با اجراي قانون تعرفه گذاري توانست 
تا حدود زيادي به حقوق خود در حرفه اي كه دارند، 
دست يابد. تا قبل از اجراي اين قانون، سهم پرستاران 
از خدماتي كه بر بالين بيم��اران ارائه مي دادند جاي 
ديگري هزينه مي شد و همين موضوع باعث دلخوري 

جامعه پرستاري شده بود. 
  اجراي برنامه نسخه نويسي الكترونيك

اجراي برنامه نسخه نويسي و نسخه پيچي الكترونيك 
به عنوان پيش نيازي براي تشكيل و تكميل پرونده 
الكترونيك سلامت يكي ديگر از دستاوردهايي است 
كه در دولت سيزدهم و با دستور و پيگيري شخص 
شهيد رئيسي اجرايي شد. هرچند در اين مسير برخي 
اقدامات براي متوقف كردن اي��ن برنامه بزرگ ملي 
اتفاق افتاد، اما در نهايت مهر تأييد رئيس جمهوري 
بر اجراي نسخه نويسي و نسخه پيچي الكترونيك زده 
شد. در ابتداي دولت س��يزدهم اجراي طرح نسخه 
الكترونيكي ۱۰ درصد بود كه با رش��د ۹۰ درصدي 
اكنون به ۱۰۰ درصد در مراكز تابعه دانشگاه هاي علوم 

پزشكي رسيده است. 

كنترل هزينه هاي  زائد و غير ضروري سلامت، يكي 
از دغدغه هاي متوليان نظام سلامت كشور بود كه با 
اجراي طرح نسخه الكترونيك به سرانجام مي رسد و 
به مرور مي تواند به يكپارچگي اطلاعات، جلوگيري از 
تجويز داروهاي اشتباه، سقف گذاري ارائه خدمات، 
جلوگيري از همپوشاني هاي بيمه اي، صرفه جويي در 
مصرف كاغذ  كمك كند و در نهايت بازوي مهمي براي 

اجراي كامل پرونده پزشك خانواده در كشور باشد. 
در عي��ن ح��ال ب��ه اذع��ان متخصصان، سيس��تم 
نسخه نويس��ي الكتروني��ك، مش��كلات متع��دد 
نسخه نويس��ي كاغذي را كاهش داده و باعث صرفه 
جويي و كاهش هزينه هاي مراقبت، كاهش اشتباهات 
نسخه نويسي، خطاهاي  دارويي و بهبود دارو درماني و 

سلامت بيمار مي شود. 
  برق�راري بيم�ه درم�ان ناب�اروري ب�راي 

4/۵ ميليون زوج
اجراي قان��ون جواني جمعيت كه ب��ه اذعان وزارت 
بهداش��تي ها س��هم اين وزارتخانه از اج��راي آن تا 
۶۰ درصد برآورد مي ش��ود از ديگ��ر اقدامات دولت 
سيزدهم بود كه با تشكيل قرارگاه جواني جمعيت در 
وزارت بهداشت دنبال شد؛ روندي كه در راستاي آن 
همگاني شدن بيمه درمان ناباروري را شاهد بوديم. 
قانوني كه بر اساس آن س��ازمان بيمه سلامت ايران 
مكلف شد نسبت به پوش��ش بيمه اي همه زوجين 
نابارور فاقد بيمه پايه اقدام كند. بر اين اس��اس همه 
مراكز درماني و بيمارستان هاي ارائه دهنده خدمات 
درمان ناباروري موظف به عقد قرارداد با سازمان هاي 
بيمه گر پايه شدند تا ۴/5ميليون زوج نابارور كشور 
بتوانند با خيال آسوده حداكثر دسترسي به خدمات 
درمان ناباروري را با حداقل قيمت داشته باشند. به 
دنبال اين تصميم هزينه هاي خدمات تش��خيصي 
و درماني ناباروري و خدم��ات تخصصي ناباروري در 
بخش دولتي، عمومي غيردولتي و خيريه و خصوصي 
طرف قرارداد با فرانشيز مطابق دستورالعمل مندرج 
در مصوبه شوراي عالي بيمه سلامت، تحت پوشش 

سازمان هاي بيمه گر پايه قرار گرفت. 
در واقع در حال حاضر ۹۰ درصد هزينه هاي بستري 
و ۷۰ درصد هزينه هاي سرپايي براي خدمات درمان 
ناباروري از سوی بيمه ها پوشش داده مي شود در حالي 
كه در سال هاي گذشته، اين خدمات تحت پوشش 

بيمه قرار نداشت. 
از طرفي با نشان دار شدن زوجين نابارور، اطلاعات آنها 
با رعايت اصل محرمانگي در سامانه هاي بيمه سلامت 
توسط دانشگاه ها و مراكز بهداشتي، متخصصان زنان 
دوره ديده، فلوشيپ ناباروري و متخصصان اورولوژي 
ثبت مي شود تا به اين ترتيب زوجين به هر جايي براي 
دريافت دارو و خدمات مراجعه كنند، با قيمت هاي 

مصوب، خدمات مورد نياز را دريافت كنند. 
  اب�لاغ س�ند مل�ي بيماري ه�اي ن�ادر ب�ه 

دستگاه هاي اجرايي
كار مهم ديگر دولت س��يزدهم، ابلاغ »س��ند ملي 
بيماري هاي نادر« به دستگاه هاي اجرايي در فروردين 
ماه س��ال جاري بود؛ اقدامي كه پس از سال ها روي 
زمين ماندن، بالاخره به يك سرانجام مشخص رسيد. 
سند ملي بيماري هاي نادر از سوي بنياد بيماري هاي 
نادر با همراهي دانشگاه علوم پزشكي تهران تهيه شده 
است و در آن تمام مسائل مهم در ارتباط با پيشگيري، 
تشخيص، درمان، توانبخشي  و آموزشي  بيماران نادر 
قيد شده است تا به دنبال آن هر س��ازمان و نهادي 
وظايف خ��ود را در قبال بيماران نادر ثبت ش��ده در 
كشور كه شامل ۶هزار و5۰۰ نفر هس��تند را بداند. 
آماري كه به تخمين بنياد مل��ي بيماري هاي نادر تا 
۲ميليون نفر هم مي رسد و همين آمار بالاي مبتلايان 

بر لزوم ارائه خدمات مدون به آنان صحه مي گذارد. 
  درمان رايگان كودكان زير 7 سال 

 در ۹ اسفند ۱۴۰۲ بر اس��اس مصوبه هيئت وزيران 
و ابلاغ معاون اول رئيس جمهور درمان كودكان زير 
هفت سال در مراكز دولتي و دانشگاهي رايگان شد. 

بر همين اساس و در اول ارديبهش��ت ۱۴۰۳ اعلام 
ش��د همه بيمارس��تان هاي دولتي تحت پوش��ش 
دانشگاه هاي علوم پزشكي موظف به پذيرش و درمان 
رايگان كودكان زير هفت سال هستند و اگر اين كار 
را نكنند، تخلف اس��ت و مردم مي توانند تخلف را به 

سامانه ۱۹۰ وزارت بهداشت گزارش كنند. 
  افزايش ظرفيت رشته هاي پزشكي 

افزايش ظرفيت رشته هاي پزشكي يكي از چالش هاي 
اساسي نظام سلامت ايران در س��ال هاي اخير بود. 
طبق آمارهاي منتشر شده، سرانه پزشك در ايران، 
۱۱/۸ به ازاي ۱۰ هزار نفر و در كشورهاي پيشرفته در 
حوزه بهداشت و درمان، حداقل حدود ۳۰ نفر يعني 
سه برابر ايران است.  افزايش ظرفيت رشته پزشكي 
به ميزان ۲۰ درصد س��الانه، افزايش ظرفيت رشته 
دندانپزشكي )۱5 درصد در ۱۴۰۲ نسبت به ۱۴۰۱ 
و ۱۰ درصد در ۱۴۰۱ نس��بت به ۱۴۰۰(، رش��د دو 
برابري پذيرش در مقطع فوق تخصص، افزايش ۲5 
درصدي در ظرفيت فلوشيپ، افزايش پذيرش ۴هزار 
متقاضي در مقطع دستياري براي اولين بار، افزايش 
حق انتخاب رش��ته داوطلبان آزمون دس��تياري از 
۱۰ به ۱۰۰ رشته محل، مستثني شدن رشته هاي 
طب اورژانس و بيهوش��ي از طرح دوره تعهد قبل از 
آزمون دستياري علاوه بر اينها افزايش حقوق و كارانه 
دستياران و كاهش ماليات پزشكان شاغل در مراكز 
درماني از ۳۰ به ۱۰ درصد، از اقدامات حمايتي دولت 

سيزدهم در حوزه پزشكي به شمار مي رود. 
بر اساس آنچه  مرور كرديم دولت شهيد آيت الله سيد 
ابراهيم رئيسي نه فقط دولتي سلامت بود كه در حوزه 
س��لامت هم حرف هاي زيادي براي گفتن داش��ت و 

ميراثي غني براي دولت هاي بعدي بر جاي گذاشت. 

»جوان« اقدامات دولت سيزدهم را در حوزه سلامت  بررسي می كند

دولت »سلامت«

زهرا چيذري

خبرنگار گروه  اجتماعی

7066چهارشنبه 13 تیر 1403 | 26 ذی الحجه 1445| |  ش��ماره  ج��وان  روزنام��ه   |۵



 آزاده سادات عطار
س�خنگوي وزارت خارج�ه ك�ه س�ابقه آش�نايي و هم�كاري 
حرفه اي بلندمدت ب�ا حس�ين اميرعبداللهي�ان دارد، در پي 
ش�هادت وزير فقيد، ابعاد مختلف فعاليت ه�اي وي در عرصه 
سياس�ت خارجي اع�م از اق�دام در جبهه مقاومت، سياس�ت 
همس�ايگي و مذاك�رات رف�ع تحريم ه�ا را تش�ريح ك�رد. 

آشنايي شما با ش�هيد اميرعبداللهيان چگونه آغاز 
شد؟

سابقه آشنايي من با شهيد اميرعبداللهيان به بعد از بازگشت ايشان 
از مأموريت بحرين برمي گردد. ايش��ان سفير جمهوري اسلامي 
ايران در بحرين بود و وقتي برگش��ت، به سمت مديركل خليج 
فارس و خاورميانه وزارت امور خارجه منصوب شد و من هم تازه از 
مأموريت اردن برگشته  و مجدداً در حوزه خاورميانه شروع به كار 
كرده بودم. در مدتي كوتاه، موضوعات كاري، ما را به هم مرتبط 
كرد و با هم آشنا شديم و خيلي زود به ارتباط كاري بسيار نزديك و 
متنوع تبديل شد، از تحولات خاورميانه، مسئله فلسطين و تحولات 
لبنان آغاز شد و بعد به تحولات بيداري اسلامي توسعه پيدا كرد كه 
حجم سنگيني از موضوعات جديد را براي وزارت خارجه ايجاد كرد 

و پيوندهاي كاري ما عملاً روز به روز بيشتر شد. 
 يعني هم شما و هم شهيد امير عبداللهيان در حوزه 
عرب�ي - آفريقاي�ي فعاليت داش�تيد؟ مصاديقي از 

فعاليت هاي مشترك تان را بيان كنيد.
تحولات حوزه عربي به دو دليل براي آقاي دكتر اميرعبداللهيان 
اهميت داشت، هم مسئوليت ايش��ان كه در آن مقطع مديركل 
خاورميانه و خلي��ج فارس و پس از آن مع��اون عربي - آفريقايي 
وزارت امور خارجه ش��د و هم به دليل علايق شخصي و تجارب 
كاري در حوزه عربي و خاورميانه و به ويژه عراق كه باعث شده بود 
ايشان مسائل اين حوزه را با اهتمام ويژه دنبال كند. او كارشناس 
خبره و درجه ممتاز مس��ائل منطقه بود و طبيعتاً اشتغال بنده 
در ح��وزه خاورميانه هم در مركز و هم در مأموريت، زمينه س��از 
همكاري مستقيم من با ايشان شد. تحولات بيداري اسلامي هم 
حجم جديدي از كار را متوجه دستگاه ديپلماسي كرد و اين حوزه 
عملًا حوزه مستقيم منافع و امنيت ملي جمهوري اسلامي ايران 
بود. ايشان هم به عنوان كارشناس و هم مسئول حوزه، مسائل را با 
جزئيات دنبال مي كرد. جلسات كاري  شان با كارشناسان مختلف 
كه نظرات كارشناسي براي ايشان اهميت داشت، باعث مي شد ما 
روزمره با هم در ارتباط باش��يم و درباره مسائل تبادل نظر كنيم. 
ايشان علاوه بر اينكه تحولات را دنبال مي كرد، بايد روند تحولات 
را به مقامات عالي گزارش مي كرد، بنابراين يكي از مسائل، رصد 
تحولات به ص��ورت روزانه بود. يك��ي از وظايف محوله مجموعه 
كارشناسان از جمله بنده، رصد تحولات بود و گزارش هاي دوره اي 
به صورت مستمر براي مقامات عالي نظام مي رفت. اين موضوعات، 
ارتباطات كاري من و برخي همكاران را با دكتر اميرعبداللهيان 

بيشتر مي كرد. 
در روزهاي پس از ش�هادت دكتر اميرعبداللهيان، 
برخي ايشان را صرفاً به عنوان يك آرمانگراي انقلابي 
معرف�ي كردند ولي ما ش�اهد اين بوديم كه ايش�ان 
عملگرا هم بود. ما اين موضوع را در مس�ئله روابط با 
جمهوري آذربايجان ديديم كه با وجود تنش ميان دو 
كشور در ماجراي سفارت اين كشور در تهران، موضوع 
را مديريت كرد، يعني بايد گفت ايشان يك آرمانگراي 

انقلابي عملگرا بود. نظر جنابعالي چيست؟
 اجازه دهيد به مقطعي ديگر از همكاري خودم و ايشان اشاره كنم 
كه دوره مهمي است. من تقريباً بعد از دو سال همكاري مستقيم با 
ايشان در حوزه مسائل خاورميانه و به ويژه تحولات بيداري اسلامي 
به پيشنهاد و تأكيد ايشان، مسئوليت ستاد )اداره( عراق وزارت امور 
خارجه را بر عهده گرفتم كه به شش سال همكاري مستمر و روزانه 
من با ايشان انجاميد. شهيد اميرعبداللهيان در حوزه عراق، يكي از 
كارشناسان خبره وزارت امور خارجه بود. همكاري ايشان با قرارگاه 
نصر و نيروي قدس و مشخصاً شخص س��ردار سليماني ظاهراً با 
موضوع عراق كليد خورد. ايش��ان يك مأموريت چند ساله را در 
عراق در رژيم صدام تجربه كرده بود. اين دوره شش ساله همكاري 
من با ايشان در حوزه عراق يكي از دوران به يادماندني همكاري من 
با اين شهيد عزيز بود و در همين دوره ما با خيزش و شكل گيري 
بحران پيچيده در عراق و منطقه در پي ظهور داعش مواجه شديم. 
موضوعي كه تأثير مس��تقيمي بر حوزه ملي ايران داشت. نقش 
وزارت خارجه ايران در اين پرونده همراه با ديگر مراكز مسئول از 
جمله شوراي عالي امنيت ملي، نيروي قدس سپاه، وزارت اطلاعات 
و ديگر نيروهاي نظامي و امنيتي جمهوري اسلامي ايران بسيار 

حائز اهميت است. 
اين مرحله، يكي از مراحل بس��يار خطير و حساس براي وزارت 
امور خارجه در هم��كاري نزديك، هماهنگ، كام��ل و هم افزا با 
همه ساختارهاي امنيتي، نظامي و انتظامي داخل كشور بود كه 
عملًا مدير ميداني دستگاه ديپلماسي در آن مقطع مهم تاريخي، 
دكتر اميرعبداللهيان بود. نقش دكتر اميرعبداللهيان در آن مقطع 
در مديريت دقيق و مدبرانه اين پرونده بسيار مهم بود. اگر دوره 
همكاري نزديك شهيد اميرعبداللهيان با سردار شهيد حاج قاسم 
سليماني به دو دوره بسيار مهم تقسيم شود، تقسيم بندي بي پايه 
و اساسي نخواهد بود. بخش��ي از دوره همكاري ايشان با شهيد 
س��ليماني در زمان آغاز تحولات عراق و حمله امريكا به عراق در 
سال ۲۰۰۳ ميلادي و مديريت پرونده سياسي و ميداني عراق بود و 
مرحله درخشان بعدي در ظهور داعش و اشغال بخش هاي زيادي 

از عراق و سوريه به دست اين گروه تروريستي بود. 
سال 2003 ميلادي يعني مقطع اشغال عراق از سوي 
امريكا، ش�هيد اميرعبداللهيان با شهيد سليماني 

همكاري داشتند؟
 طبيعتاً پس از اشغال عراق از سوی امريكا و سقوط رژيم بعث، نقش 

وزارت امور خارجه در پرونده عراق، نقش محوري بود و ستاد ويژه 
عراق در وزارت امور خارجه پس از اشغال اين كشور شكل گرفت. 
ستاد ويژه عراق به عنوان مركز ثقل مديريت سياسي پرونده عراق 
زير نظر شخص وزير و در ارتباط مستقيم با ديگر مجامع داخلي 
در كشور، داراي نقش محوري و كليدي بود. دكتر اميرعبداللهيان 
معاون ستاد ويژه عراق بود و ارتباط ويژه و مؤثري با مراكز ذي ربط 
داخل كش��ور از جمله نيروي قدس و مش��خصاً شخص سردار 
سليماني پيدا كرد، بنابراين مقطع همكاري دكتر اميرعبداللهيان 
با شهيد س��ليماني به ويژه در پرونده عراق قطعاً يكي از مقاطع 
درخش��اني اس��ت كه من گمان مي كنم اگر صرفاً همين بخش 
از همكاري ها و تعامل مشترك را بررس��ي كنند، فصل مفصلي 
خواهد شد و ابعاد اقدامات ديپلماتيك شهيد اميرعبداللهيان در 
اين مقطع براي بسياري از ديپلمات ها جذاب و از لحاظ حرفه اي 

درس آموز خواهد بود. 
غرب آس�يا هم براي ايران و هم براي جهان منطقه 
ويژه و با اهميت فراوان است. قطعاً مسئول اين منطقه 
در وزارت امور خارجه بايد از زبده ترين ديپلمات ها 
باشد. چه ويژگي شهيد امير عبداللهيان موجب شد   

وي براي اين مسئوليت انتخاب شود؟
بله، منطقه خاورميانه به دليل پيچيدگي هاي تحولات آن براي 
بسياري از كشورهاي دنيا كه مايل هستند در تحولات سياسي 
و بين المللي حرفي براي گفتن داشته باشند، حائز اهميت بسيار 
است. اين منطقه يكي از پيچيده ترين مناطق ژئوپلتيك دنياست 
و واحد هاي سياسي وزارت خارجه هاي جهان به ويژه آنهايي كه 
مي خواهند در اين منطقه نقش آفريني كنند، يكي از حرفه اي ترين 
تيم ها را تشكيل مي دهند تا بتوانند اثرگذار باشند. من اين را در 
كشورهاي مختلف تجربه كردم به ويژه كش��ورهايي كه در اين 
منطقه ذي نقش بودند و هس��تند،بنابراين تيم فع��ال در حوزه 
خاورميانه وزارت امور خارجه كشورمان همواره تيمي حرفه اي 
بودن��د و دكتر اميرعبداللهيان بي ش��ك يك��ي از حرفه اي ترين 
ديپلمات هاي ما در اي��ن منطقه جغرافياي��ي و ژئوپلتيكي بود. 
هم منطقه را مي ش��ناخت و هم در اين منطقه فعاليت پيچيده 
ديپلماتيك كرده بود. به مس��ئله فلس��طين علاقه ويژه داشت. 
موضوع را با دقت و وسواس دنبال مي كرد و اعتمادي كه نظام و 
نهادهاي ذي ربط نظام به ايشان به عنوان ديپلمات متعهد، انقلابي، 
معتقد و علاقه مند به مسئله فلسطين و معتقد به ضرورت تقويت 
محور مقاومت داشتند، باعث ش��ده بود به عنوان يك ديپلمات 

شاخص و مؤثر هم در نظر و هم در عمل ايفاي نقش كند. 
ايش��ان ديپلمات ارش��د هم به لحاظ تجربه در اين منطقه بود و 
هم به لحاظ مسئوليت، بنابراين وزراي خارجه ما هم در مسائل 
خاورميانه  و عراق به ايشان اعتماد ويژه اي داشتند. نكته ديگر اينكه 
طرف هاي ديگر منطقه و خارج منطقه نيز ايشان را با همين ويژگي 
مي شناختند و همواره مقامات ديپلماتيك ديگر كشورها از جمله 
وزراي خارجه در س��فر به ايران به ملاقات و تبادل نظر با ايشان 
علاقه مند بودند، چون هم ايشان را ديپلمات خبره اي در منطقه 
مي دانستند و هم ديپلماتي مي دانس��تند كه با جهات ذي ربط 
و مؤثر نظ��ام در منطقه خاورميانه، عراق و خلي��ج فارس ارتباط 
تنگاتنگ حرفه اي دارد و ديدار و گفت وگو با دكتر اميرعبداللهيان 
براي آنها يك رخداد مطلوب ديپلماتيك بود. حتي زماني كه دكتر 
اميرعبداللهيان از وزارت خارجه به مجلس شوراي اسلامي منتقل 
شد، اغلب شخصيت هاي برجسته ديپلماتيك در سفر به ايران، 
خواستار تنظيم وقت ملاقات با شهيد اميرعبداللهيان بودند. دوران 
حضور ايشان در مجلس شوراي اسلامي هم يكي از پر ترافيك ترين 
دوران گفت وگوهاي ديپلماتيك ايشان با ديپلمات هاي برجسته 
بود. به عنوان نمونه مي توانم بگويم مش��خصاً در يك دوره نسبتاً 
طولاني يكي از ديپلمات هاي ش��اخص كه مس��ئوليت نماينده 
دبيركل س��ازمان ملل در ع��راق را بر عهده داش��ت، آقاي »يان 
كوبيش« وزير خارجه اسبق دولت سابق يوگسلاوي بود. آقاي يان 
كوبيش تجربه بين المللي بسيار خوبي دارد. در دوران پس از اشغال 
عراق و حمله داعش به اين كشور، بارها به ايران سفر كرد و هر بار 

آقاي دكتر اميرعبداللهيان به عنوان معاون وقت عربي و آفريقايی 
وزير امور خارجه ميزبان ايشان بود و وقتي دكتر اميرعبداللهيان 
به مجلس رفت، آقاي ي��ان كوبيش همچنان در س��فر به ايران 

درخواست ملاقات با ايشان را داشت. 
گويا ايشان در خارج از كشور، بيشتر از داخل كشور، 
شناخته ش�ده بود. زماني كه ايشان وزير شد، مردم 
شناخت چنداني از ايش�ان نداشتند، فكر مي كنيد، 

دليل اين موضوع چه بود؟
شايد شناخت عامه مردم از دستگاه ديپلماسي همراه با جزئيات 
نباش��د و اساس��اً امكان اطلاع رس��اني روزمره با جزئيات درباره 
فعاليت وزارت خارجه وجود ندارد، اما ديپلمات ها، كارشناس��ان 
و صاحبنظران سياس��ي و بين المللي به توانايي و جايگاه شهيد 
اميرعبداللهيان در وزارت امور خارجه - از زماني كه هنوز معاون 
وزير بود- و نقش آفريني ايشان در منطقه اشراف و اذعان داشتند، 
فارغ از برخي اظهارنظرهاي منفي كه مي توانست ناشي از حب و 
بغض هاي سياسي نسبت به اين و آن باش��د، واقعيت اين است 
كه همه افراد ش��اخص و صاحبنظر، اميرعبداللهيان را به عنوان 
ديپلمات برجس��ته مي ش��ناختند و به اين اعت��راف مي كردند. 
اميرعبداللهيان از وقتي كه مع��اون وزير بود، براي بس��ياري از 
ديپلمات هاي ارش��د و شخصيت هاي سياس��ي و امنيتي ديگر 
كشورها نيز بسيار ش��ناخته شده و شخصيت ش��اخصي بود و 
وقت هايي كه در س��فرهاي خارجي به ايشان مي دادند و فرصت 
مبسوطي كه براي گفت وگو با وي اختصاص مي دادند، تأييد كننده 
جايگاه و نقش ايش��ان است و من چون س��فرهاي متعددي را با 
ايش��ان از زمان معاونت او ت��ا دوران وزارت در حوزه منطقه اي و 
خارج از منطقه تجربه كرده ام مي توانم بگويم كه هم سطح رسمي 
ملاقات ها و هم محتواي ملاقات ها و هم وقت طولاني ملاقات ها 
كاملًا مشخص مي كرد كه چقدر ملاقات با اميرعبداللهيان براي 
طرف مقابل موضوعيت دارد و تا چه حد مهم است و اين اهتمام 
فقط از جانب مقامات عاليرتبه سياسي و ديپلمات ها و مديران ارشد 

وزارت خارجه كشورها نبود. 
منظورتان مسئولان جبهه مقاومت است؟

رهبران و مديران جبهه مقاومت كه جاي خود دارند؛ مثلاً مقامات 
امنيتي برخي كشورها حتي در اروپا هم بسيار علاقه مند بودند 
كه با اميرعبداللهيان ديدار داشته باشند. هم اميرعبداللهيان را 
صاحبنظر و تحليلگر قوي مي دانستند و هم مايل بودند ديدگاه هاي 
ايران در خصوص مس��ائل منطقه را از زبان يك ديپلمات ارشد و 
مورد وثوق نظام بشنوند كه با سطوح عالي نظام مرتبط است و هم 
معتقد بودند كه اظهارات اميرعبداللهيان بيانگر مواضع و ديدگاه ها 
و ارزيابي هاي جمهوري اسلامي است و اين امر به آنها در ارزيابي ها 
و تصميم سازي ها و تصميم گيري ها كمك مي كرد. به عنوان نمونه 
من زمان معاونت شهيد اميرعبداللهيان در وزارت خارجه همراه 
او در يك س��فر اروپايي در يك گفت وگوي حدوداً سه ساعته با 
يكي از مقامات امنيتي تراز اول آن كشور حضور داشتم. طي يك 
گفت وگو و تبادل نظر سنگين، سه بار از زبان مقام عاليرتبه امنيتي 
آن كشور ش��نيدم كه گفت »خيلي از اين ديدار خرسندم و من 
بسيار تحت تأثير اظهارات و ارزيابي شما قرار گرفتم.« خب اعتراف 
چنين مقامي و تصريح سه باره بر اينكه اين ديدار تا چه حد براي 
وي مفيد و اثرگذار بوده است، نش��ان دهنده اين است كه شهيد 

اميرعبداللهيان يك مذاكره كننده ارشد، باهوش و تراز اول بود. 
درباره ارتباط شهيد سليماني با شهيد اميرعبداللهيان 

به چه مصاديقي مي توانيد اشاره كنيد؟
 در باره ارتباط ش��هيد اميرعبداللهيان با ش��هيد سليماني افراد 
ديگري هس��تند كه مي توانند بيش��تر و دقيق تر از من صحبت 
كنند، اما من به اندازه اي كه مطلع هستم، مي دانم كه رابطه اين 
دو شهيد، رابطه اي بسيار نزديك، صميمي، مستمر و تركيبي و 
مكمل و هم افزا در تأمين منافع و امنيت ملي و پيشبرد سياست 
خارجي جمهوري اس��لامي ايران بود. زماني كه ايش��ان معاون 
عربي - آفريقايي بود، به دفعات اتفاق افتاده بود كه  زمان حضورم 
در اتاق شهيد اميرعبداللهيان به مناسبت موضوعاتي كه در جلسه 

تبادل نظر مطرح مي شد و نياز بود كه همان لحظه مشورت صورت 
گيرد، بلافاصله به دفترش مي گفت: »با حاجي تماس بگيريد« و 
اگر شهيد سليماني در ايران بود، آن تماس اغلب در همان لحظه 
برقرار مي شد و تا جايي كه من مطلع هس��تم، شهيد سليماني 
بسياري از جلس��ات را صبح زود در دفتر كارش برگزار مي كرد. 
وقتی شهيد اميرعبداللهيان در جلساتي صبح بسيار زود شركت 
مي كرد، براي ما روش��ن بود كه همين جلسه با شهيد سليماني 
است و ايش��ان مورد اعتماد و وثوق شهيد س��ليماني بود. ضمن 
اينكه شهيد اميرعبداللهيان هم نسبت به ميزان توانايي و تفكر 
و مديريت راهبردي شهيد سليماني اعتماد ويژه اي داشت. اين 
دو، زوج راهبردي ديپلماسي و ميدان در حوزه سياست خارجي 

جمهوري اسلامي ايران بودند. 
گفته مي شود شهيد اميرعبداللهيان اختلاف نظراتي 
با دكتر ظريف داش�ت اما گويا ارتب�اط خوبي ميان 
طرفين برقرار بود. در اين مورد هم اگر نكاتي وجود 
دارد كه به روشن شدن ذهن مخاطب كمك مي كند، 

در اختيار ما بگذاريد. 
ايش��ان به گمانم در يك مقطع حداقل چهار ساله، معاون دكتر 
ظريف بود و طبيعتاً حوزه كاري ايش��ان در يك حوزه پيچيده و 
پر مسئله همچنان به اين امر كمك مي كرد كه جايگاه ايشان در 
بين معاونان وزارت خارجه، جايگاهي ويژه و برجسته باشد. من 
درباره اينكه اختلاف نظر بين ايشان و دكتر ظريف چگونه بوده 
است، اطلاع دقيق ندارم، اما در زمان حضور دكتر اميرعبداللهيان 
در مجلس هم بعضاً پيش ايش��ان مي رفتم. برداشت من اين بود 
كه ارتباط آنها به مناس��بت هاي مختلف برقرار است. با توجه به 
ويژگي هاي شخصيتي و اخلاقي ممتاز دكتر اميرعبداللهيان، من 
هرگز نكته اي منفي از زبان اين شهيد درباره دكتر ظريف نشنيدم. 
دكتر اميرعبداللهيان در دوره وزارت خود نيز وقتي نشست هاي 
مشورتي ديپلماتيك را برگزار مي كرد، آقاي دكتر ظريف همواره 
يكي از مدعوين اين جلسات بود و دكتر ظريف حضور پيدا مي كرد، 
البته اميرعبداللهيان وقتي به مجلس نيز رفت، به دليل مسئوليتش 
به عنوان مشاور بين الملل رئيس مجلس و نيز به دليل مجموعه 
ويژگي هاي شخصيتي خود ايشان، عملاً دفتر او كانون مشورت ها 

و نشست ها و ديدارهاي ديپلماتيك بود. 
يعني بيشتر نگاه ملي داشت تا سياسي و جناحي؟

 يكي از بزرگ ترين ويژگي هاي شهيد اميرعبداللهيان اين بود كه 
نگاه هاي سياسي و به عبارتي ترجيحات سياسي فكري خودش 
را معمولاً بر امور و فعاليت هاي ديپلماتيك خود تسري نمي داد. 
از مهم ترين ويژگي هاي شهيد اميرعبداللهيان اين بود كه تلاش 
مي ك��رد از ديدگاه هاي كارشناس��ي تمام��ي گروه هاي فكري 
استفاده كند. من در طول تقريباً  پانزده ، شانزده سالي كه شهيد 
اميرعبداللهيان را از نزديك ش��ناختم، همواره اين اهتمام را در 
ايشان ديدم كه مايل بود از ديدگاه هاي كارشناسي همه طيف ها 
و گرايش هاي فكري و سياسي استفاده كند و اين را در عمل هم 
نش��ان داد. از دعوت در جلسات كاملًا مش��خص بود كه افراد با 
گرايش هاي مختلف فكري و نظري حض��ور دارند. حتي افرادي 
كه مثلًا در حوزه سياست داخلي روش��ن بود كه از فلان گرايش 
سياسي حمايت مي كنند يا منتسب به فلان گروه هستند هم در 
جلسات حضور داشتند. چه در دوره اي كه ايشان معاون عربي - 
آفريقايي بود، چه دوره اي كه در مجلس بود و بنده مطلع بودم كه 
جلسات مشورتي به عنوان مشاور بين الملل رئيس مجلس برگزار 
مي كرد، اين تنوع و تكثر مدعوين به خوبي قابل مشاهده بود. آقاي 
اميرعبداللهيان شنونده بسيار خوبي بود و هدف او اين بود كه از 
ديدگاه هاي كارشناسي همه ديدگاه ها به دقت مطلع شود. ايشان 
حتي در س��طوح افراد هم بعضاً در نوع تعامل اين تفاوت را ايجاد 
نمي كرد. به افراد به عنوان كارش��ناس به همان اندازه محترمانه 
گوش مي كرد كه به حرف يك ديپلمات ارشد، اين ويژگي برجسته 
دكتر اميرعبداللهيان بود. او در موضوعات كارشناسي گويا تعصبات 
ش��خصي نداش��ت، يعني تلاش مي كرد همه نظرات را بشنود، 
حتي نگاه متفاوت را و در اين زمينه تعمد داشت. من در جلسات 
كارشناسي شاهد بودم كه ايشان تعمد داشت كه صرفاً از يك طيف 
دعوت نكند تا از نظرات متفاوت با زاويه ديد متفاوت استفاده كند. 
در داخل اين مجموعه ها، افرادي بودند كه به نظريه پردازي شهرت 
داشتند، افرادي هم بودند كه ميداني، عملگرا و داراي تجربه هاي 
اجرايي و مديريتي قوي بودند و شهيد اين دو را در كنار هم مي ديد، 
چراكه يك فكر و ايده خوب، بايد در اجرا هم جنبه اجرايي و تحقق 
داشته باش��د و ايشان با فهم و هوش سرش��اري كه داشت، همه 
اينها را در كنار هم مي ديد. برخي اوقات در دقايقي قبل از شروع 
جلسات مي گفت با فلاني هم تماس بگيريد كه در جلسه حاضر 
شود، بعضاً در ذهنم سؤال پيش مي آمد كه علت دعوت چيست، 
چون ظاهراً ارتباطي بين موضوع جلسه و فرد مذكور نمي ديدم اما 
در عمل مي ديديم كه ايشان با يك ارزيابي درست اين كار را انجام 
مي داد. همينطور افراد همراه ايشان در سفرها هم براي من جالب 
بود. ايشان عادت داشت به محض اينكه در پرواز مي نشستيم، پس 
از سلام و عليك اوليه با همراهان و تيم رسانه و استقرار در هواپيما، 
كار را شروع  كند و مي پرسيد آخرين تحولات چيست؟ چه چيزي 
داريم؟ چه بايد بگوييم؟ تك تك افراد با مسئوليت هايي كه داشتند 
يا با تجارب و توانايي هاي فكري خود، ديدگاه ها را مطرح مي كردند 

و عملًا يك جلسه كارشناسي جدي در پرواز برگزار مي شد. 
و اين ديدگاه ها در جمع بندي نهايي او تأثير داشت و 

ظهور و بروز مي يافت؟
بله، از نظرات استفاده مي كرد، كار ايش��ان ابداً نمايشي نبود، يا 
احترام شخصي به افراد نبود، ايش��ان به اين كار اعتقاد داشت و 
اعضاي تيم را با منطق انتخاب مي كرد و از نظرات كارشناسي آنها 
قبل از سفر و در طول سفر هم استفاده مي كرد. در برخي سفرهاي 
حساس، ايشان چند جلسه كارشناسي مقدماتي در مركز برگزار 
مي كرد و مثلاً براي يك سفر مهم و حساس اگر سه جلسه داشت، 
سه تيم متفاوت هم دعوت مي كرد و افراد هر جلسه با جلسه قبلي 

گفت وگوی تفصيلی »جوان« با ناصر كنعاني، سخنگوي وزارت امورخارجه

شهید امیرعبداللهیان تراز وزير خارجه ايران را ارتقا داد

تحولات حوزه عربي به دو دليل براي 
آقاي دكتر اميرعبداللهيان اهميت 

داشت، هم مسئوليت ايشان كه در آن 
مقطع مديركل خاورميانه و خليج فارس 

و پس از آن معاون عربي - آفريقايي 
وزارت امور خارجه شد و هم به دليل 

علايق شخصي و تجارب كاري در حوزه 
عربي و خاورميانه و به ويژه عراق كه 

باعث شده بود ايشان مسائل اين حوزه 
را با اهتمام ويژه دنبال كند. او كارشناس 

خبره و درجه ممتاز مسائل منطقه بود

يكي از بزرگ ترين ويژگي هاي شهيد 
اميرعبداللهيان اين بود كه نگاه هاي 

سياسي و به عبارتي ترجيحات 
سياسي فكري خودش را معمولاً بر 

امور و فعاليت هاي ديپلماتيك   تسري 
نمي داد. از مهم ترين ويژگي هاي شهيد 

اميرعبداللهيان اين بود كه تلاش 
مي كرد از ديدگاه هاي كارشناسي 

تمامي گروه هاي فكري استفاده كند. 
من در طول تقريباً پانزده، شانزده  سالي 

كه شهيد اميرعبداللهيان را از نزديك 
شناختم، همواره اين اهتمام را در 

ايشان ديدم كه مايل بود از ديدگاه هاي 
كارشناسي همه طيف ها و گرايش هاي 

فكري و سياسي استفاده كند و اين را در 
عمل هم نشان داد
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لزوماً يكي نبودند. مي خواست نظرات همه را بشنود. همين كار 
را در پرواز و در طول س��فر هم انجام مي داد و مي توانم بگويم كه 
ايشان در طول پرواز، وقت تلف شده نداشت و هر ميزان كه حوصله 
جمع اقتضا مي كرد، نظرات همه را مي شنيد و يادداشت مي كرد. 
گزارش هاي توجيهي خ��ودش را مطالعه مي ك��رد. محورهاي 
پيشنهادي را مطالعه  و بازنويسي مي كرد و خروجي اين كار را ما 
در مذاكرات مي ديديم. حتي اگر حين مذاكره نظري مكتوب در 
قالب يادداشت كوچك به او داده مي شد، اگر مفيد مي ديد، استفاده 
مي كرد. اين به اميرعبداللهيان امكان مي داد از ظرفيت فكري تمام 
مديران وزارت خارجه و خارج از آن استفاده كند. من در جلسات 
عديده شاهد بودم  درباره يك موضوع مشخص، افراد ديگري را 
خارج از تيم ديپلماتيك دعوت مي كرد، يعني در تيم جلسه، هم 
افراد دانشگاهي و پژوهشي حضور داشتند و هم تركيب ديپلماتيك 

و اين ظرفيت خاصي را ايجاد مي كرد. 
با توجه به اهتمام شهيد اميرعبداللهيان در مدنظر 
ق�رار دادن ديدگاه هاي طيف هاي متفاوت، ايش�ان 
درب�اره برجام و ام�ا و اگر هاي احي�اي آن چه نظري 

داشتند؟
شهيد اميرعبداللهيان در مأموريت محوله به ايشان از سوي نظام 
به عنوان رئيس دستگاه ديپلماسي حرفه اي عمل كرد. من گمان 
مي كنم او خارج از اينكه چه اعتقاد فردي يا كارشناسي نسبت به 
برجام داش��ت، در انجام مأموريت محوله از سوي نظام براي رفع 
تحريم ها مجدانه و با وسواس عمل  و از ظرفيت هاي ديپلماتيك 

استفاده می كرد. 
آيا سياست توسعه روابط با همسايگان كه در دولت 
ش�هيد رئيس�ي خيلي جدي پيگيري مي شد، نظر 

ايشان هم بود؟
 ايش��ان وزير ام��ور خارج��ه دولت س��يزدهم بود و سياس��ت 
همسايگي، سياست اعلام شده دولت سيزدهم بود. معتقدم دكتر 
اميرعبداللهيان به اين سياست ش��خصاً اعتقاد راسخي داشت. 
براي تحقق سياست همسايگي و پيشبرد آن، بهترين انتخاب به 
عنوان وزير امور خارجه بود، چون هم ايشان به اين سياست اعتقاد 
داشت و هم مقامات كشورهاي همس��ايه و منطقه او را به خوبي 
مي ش��ناختند و به نگاه، تجربه و هنر ديپلماتيك ايشان اعتقاد 
داشتند و اميرعبداللهيان نيز هنر پيشبرد اين سياست را در اختيار 
داش��ت و طرف هاي مذاكره كننده به ايشان ايمان داشتند كه او 
شخصاً به اين سياست و آنچه مي گويد، اعتقاد دارد. اميرعبداللهيان 
ظرفيت هاي شخصي خود و نيز بدنه وزارت امور خارجه را در اين 
زمينه بس��يج كرد و نتيجه را هم در عمل ديديم كه چشمگير و 
مؤثر بود. معتقدم اميرعبداللهيان بهترين ديپلمات براي پيشبرد و 

تحقق بهترين سياست در زمان خود بود. 
در اعتراضات سال 1401، قطعاً دست هاي خارجي فعال 
بودند. دستگاه ديپلماس�ي را تا چه حد در مديريت 

بحران و تأمين منافع ملي مؤثر مي دانيد؟
 در ادوار مختل��ف، اتفاق��ات مختلف و متفاوت��ي رخ مي دهد كه 
مسئوليت دستگاه ديپلماسي را سنگين مي كند. تحولات ۱۴۰۱ 
اگر چه ظاهري داخلي داشت، اما دست هاي مداخله جويانه خارجي 
در آن روشن و آشكار بود و اين مداخلات با يافته هاي اطلاعاتي و 
امنيتي كه دستگاه هاي ذي ربط به دست آورده بودند، ثابت شد. 
ما نيز به عنوان ديپلمات اين مداخلات را در يافته هاي ديپلماتيك 
خود به وضوح مي ديديم. مي ديديم كه چطور يك دسته مشخص از 
كشورها از جمله امريكا و برخي كشورهاي اروپايي، چقدر در دامن 
زدن به آتش فتنه در داخل و تداوم ناآرامي در خيابان ها و ميادين در 
ايران در حال ايفاي نقش هستند و در اين زمينه همه ظرفيت هاي 
سياسي خودش��ان را به كار و چه ميزان رسانه هاي خودشان را با 
همه توان به خدمت گرفتند. من در آن مقطع ارتباطات زيادي با 
نمايندگي ها و سفراي كشورها داشتم. شخصاً اين را از تعداد قابل 
توجهي از سفراي ما در كشورهاي اروپايي شنيدم كه مي گفتند 
آنچه ما در ميدان رصد مي كنيم، يك جنگ جهاني نرم و رسانه اي 
را عليه جمهوري اسلامي ايران ساماندهي كرده اند و در حال اجراي 
آن هستند. در اين بازه زماني، نقش دستگاه ديپلماسي به عنوان 
تنظيم كننده روابط خارجي، مجري سياست خارجي و نيز تبيين 
گر وقايع موجود و منتقل كننده ديدگاه ه��ا و مواضع جمهوري 
اسلامي ايران به طرف هاي مختلف بسيار مهم بود. در اين مقطع 
نقش سكاندار دستگاه ديپلماسي بس��يار حائز اهميت بود تا اولاً 
روابط خارجي را به خوبي مديريت كند و روابط خارجي از ناحيه 

تحولات داخلي آسيب نبيند يا اين آسيب حداقل باشد. 
ثانياً كش��ورهاي مداخله كننده در امور داخلي ايران را مديريت 
و مهار كند. دكتر اميرعبداللهيان با دركي كه از توانايي، اقتدار و 
استقرار نظام داشت، با دركي كه از ملت ايران و پايبندي ملت ايران 
به اصول و مباني نظام داشت و با شناختي كه از پيوند ميان دولت، 
ملت و ايماني كه به نقش مدبرانه رهبري معظم داش��ت، يكي از 
بهترين روش هاي مديريت ديپلماتيك را در آن مقطع به كار بست. 
به رغم تندي و نس��نجيده بودن ادبيات و مواضع رهبران برخي 
كشورهاي اروپايي در آن مقطع و به رغم سياست هاي فتنه انگيزانه 
و سياس��ت هاي مداخله جويانه آنها، دكت��ر اميرعبداللهيان در 
مديريت اين رفتارها بسيار دقيق، با صلابت و مهارت عمل كرد، 
هم روابط دو جانبه را حفظ كرد و مانع تقليل سطح روابط و آسيب 
جدي به روابط خارجي جمهوري اسلامي ايران شد و هم در يك 
روند مديريت ديپلماتيك مواضع، رفتار و ادبيات اين كشورها را 
متعادل كرد. گفت وگوهاي منطقي توأم با صلابت اميرعبداللهيان 
در تماس هاي ديپلماتيك، چه تلفني و چ��ه حضوري به ويژه در 
حاشيه برخي از نشست هاي بين المللي با مقامات اين كشورها عملًا 
باعث تنظيم روابط خارجي و ورود كمترين آسيب به سطح روابط 
جمهوري اسلامي ايران با كشورهاي مداخله گر و زياده خواه شد. 

اميرعبداللهيان ظرفيت س��فارتخانه ها و تيم ديپلماتيك ايران 
در كشورهاي يادشده را كه آن زمان تحت فشار سياسي و رواني 
ش��ديدي نيز بودند، به خوبي به كار گرفت. او ب��ه عنوان رئيس 
دستگاه ديپلماسي و سكاندار سياست خارجي كشور، واقعاً هم 
خودش مقتدرانه وسط ميدان بود و هم ظرفيت هاي ديپلماتيك 
را در مسير تنظيم روابط خارجي و كاهش مداخلات خارجي در 
تحولات داخلي ايران به كار گرفت. به نظرم اين دوره هم از مقاطعي 
است كه شايسته يك مطالعه ويژه است كه اميرعبداللهيان چگونه 
از هنر ديپلماتيك براي مديري��ت روابط و تنظيم روابط خارجي 
استفاده كرد. سفر اميرعبداللهيان به ژنو در همان مقطع و شركت 
در اجلاس شوراي حقوق بشر س��ازمان ملل حائز اهميت بسيار 
بود. خيلي ها ايشان را از مشاركت و حضور نهي مي كردند و انذار 

مش��فقانه مي دادند كه ش��ركت نكنيد. مثلًا مي گفتند در طول 
۱۰ سال گذشته ما در اجلاس شوراي حقوق بشر در سطح وزير 
شركت نكرديم. با توجه به فضاي حاكم و تبليغات سنگيني كه در 
خارج عليه ايران هست و احتمال اينكه بعضي ها ممكن است در 
زمان سخنراني شما جلسه را ترك كنند و برخي از معاندين و ضد 
انقلاب  اطراف محل اجلاس يا محل اقامت تجمع كنند و ش��عار 
بدهند، با اين استدلال ها سعي مي كردند آقاي اميرعبداللهيان را 
ترغيب كنند كه در اين نشست شركت نكند و ديپلمات ديگري در 
سطح پايين تر در اين نشست حاضر شود. براي مخاطبان هم شايد 
جالب باشد كه بدانند، شهيد اميرعبداللهيان براي اين موضوع هم 
در وزارت خارجه جلسات متعددي ترتيب داد و نظرات همه اعم 
از مخالفان تا موافقان را شنيد. از جزئيات برنامه هاي آنجا به طور 
كامل كسب اطلاع   و نهايتاً ايشان نظر خودش را به عنوان سكاندار 
دستگاه ديپلماس��ي مطرح كرد، با آقاي رئيس جمهور مشورت 
كرد و تصميم گرفت   شخصاً در اين اجلاس شركت و سخنراني 
كند. چون من هم در آن نشست در تركيب هيئت همراه حضور 
داشتم، مي توانم به جرئت بگويم كه يكي از موفق ترين سفرهاي 
ديپلماتيك دكت��ر اميرعبداللهيان در يك مقط��ع زماني كاملًا 
حساس، سفر ايشان به ژنو براي شركت در جلسه شوراي حقوق 
بشر سازمان ملل متحد بود و سخنراني كاملًا منطقي و قوي در 
آن نشست داشت. ايشان دو سخنراني داشت چون بلافاصله بعد 
از جلسه شوراي حقوق بشر، جلسه سالانه كنفرانس خلع سلاح 
برگزار شد. حضور در دو جلسه مهم و سخنراني در آنها و ديدارهاي 
ديپلماتيك با همتايان خارجي ك��ه خود تبديل به قدرت نمايي 
ديپلماتيك رئيس دستگاه ديپلماسي جمهوري اسلامي ايران در 
يكي از حساس ترين شرايط ديپلماتيك ما در خارج از كشور بود، 
علاوه بر دستاوردهاي ديپلماتيك، تأثيرات بسزايي در وضعيت 
داخلي كشور داشت و به عبارتي ايشان در آن مقطع، اقتدار كشور 
را به نمايش گذاشت و حتي سه نفر از وزراي خارجه كشورهاي 
اروپايي براي گفت وگو به محل اقامت و اتاق ملاقات وزير ما آمدند 
و اين گوياي آن بود كه جمهوري اسلامي ايران در حوزه بين المللي 
مقهور فشار و جنگ رواني نشده و دكتر اميرعبداللهيان با مديريت 
مقتدرانه و حكيمانه موازنه ميدان ديپلماسي را به نفع كشورمان 

تغيير داده است . 
نگاه ايشان به ارتقاي روابط ما با اروپايي ها چگونه بود؟ 
ايش�ان روز اروپا را هم تبريك گفته بود،  اما عملًا ما 
شاهد پيشرفت چنداني در ارتقاي روابط با كشورهاي 

اروپايي نبوديم. 
شهيد اميرعبداللهيان سياس��ت خارجي متوازن و هوشمندانه 

با تأكيد بر سياس��ت همس��ايگي را در زمان اخذ رأي اعتماد به 
نمايندگان محت��رم مجلس اعلام ك��رده ب��ود. اميرعبداللهيان 
كتابچه اي را تنظيم كرده بود و برنامه ها و رويكردهاي مدنظر خود 
را در دوره وزارت در قالب يك كتابچه در اختيار همه نمايندگان 
مجلس قرار داده بود. چند بار هم از ايشان شنيدم كه همين طور 
هم بود و در نشست با نمايندگان چه در مجلس و چه وزارت امور 
خارجه گفته بود من تنها وزير امور خارجه اي هس��تم كه برنامه 
خودم را مكتوب در اختيار شما قرار دادم كه بتوانيد بر مبناي همان، 
عملكرد دستگاه ديپلماسي را ارزيابي و از من سؤال كنيد. ايشان در 
همان چارچوب در ارتباط با اروپا و در قالب سياست خارجي متوازن، 
رويكرد توسعه مناسبات با اروپا در راستاي منافع مشترك را دنبال 
مي كرد. در اين راستا همه تلاش ها و تدابير لازم را به كار بست، به 
عبارتي رويكرد سياست همسايگي و نگاه به شرق و آسيا به اين معنا 
نبود كه اميرعبداللهيان از توجه به اروپا و ظرفيت هاي اروپا غافل 
بماند، بلكه مأموريت دستگاه ديپلماسي و سفارتخانه هاي ما در 
حوزه اروپا براي توسعه روابط با اين قاره كاملاً به قوت خود باقي بود. 
عدم پيشرفت مطلوب و مورد انتظار در روابط با اروپا در دوره وزارت 
خارجه شهيد اميرعبداللهيان به محاسبات، سياست ها و رفتارهاي 
نادرست اتحاديه اروپا در ارتباط با  ايران برمي گردد. اين امر به دليل 
عدم درك صحيح آنها از واقعيت هاي جمهوري اسلامي ايران بود 
و اگر در اين زمينه ما منافع مورد انتظار را نتوانستيم كسب كنيم، 
قطعاً ضررهايي كه اروپايي ها متحمل شدند، بيش از زيان هايي بود 
كه ما احياناً شاهد بوديم. البته اميرعبداللهيان موفق بود كه بتواند 
كانال هاي ارتباطي و تعاملي با اروپا را حتي در تندترين ش��رايط 

حفظ كند. 
يعني ما هرگز مسير ارتباط با اروپا را مسدود نكرديم؟

 ما اصلًا در اين زمينه بس��ته و متصلب عمل نكرديم، بلكه كاملًا 
در برنامه ريزي ه��ا، مذاكرات و گفت وگوها متعادل و متناس��ب با 
ظرفيت و جايگاه اروپا عمل كردي��م. اين اروپا بود كه بد عمل كرد 
و مسئول وضع موجود مناسبات اس��ت. البته اين نگاه همه اروپا 
نبود. واقعيت اين است كه سه يا چهار كشور شاخص اروپايي عملًا 
سياست خارجي اروپا را به گروگان گرفتند. به عبارتي با ارزيابي ها 
و رويكردهاي نادرست خودشان كشورهاي اروپا و اتحاديه اروپا را 
متحمل زيان هاي زيادي كردند. ما با تعداد قابل توجهي از كشورهاي 
اروپايي، به صورت دو جانبه، گفت وگوهاي ديپلماتيك بسيار خوبي 
داشتيم اما پيشرفت مورد انتظار حاصل نشد، چون همانطور كه 
عرض كردم چند كشور اروپايي سياست اتحاديه را گروگان گرفتند 

و اجازه ندادند تا در مسير سازنده خود پيشرفت داشته باشد. 
شهيد اميرعبداللهيان در يكي از س��فرها به يك كشور اروپايي با 

استفاده از فرصت، همه سفراي مقيم ما در اروپا را به آن كشور دعوت 
كرد و عملاً يك نشست منطقه اي را در سفارت كشورمان برگزار كرد 
و مجدداً مأموريت هاي سفرا را براي آنها تبيين كرد. ترديدي نيست 

كه اميرعبداللهيان نسبت به روابط با اروپا اهتمام ويژه اي داشت. 
همانطور كه اشاره كرديد، نگاه به شرق در دوره ايشان 
مورد توجه ويژه بود. عضويت رسمي ايران در سازمان 
همكاري هاي ش�انگهاي، عضويت در بريكس، سفر 
چندي پيش ايش�ان به همراه رئيس جمهور ش�هيد 
به پاكستان و س�ريلانكا در همين راس�تا بود. درباره 
ميزان تحقق اهداف اين برنامه ها و همينطور پيشرفت 
قرارداد 2۵ ساله ايران و چين در دوران وزارت ايشان 

بفرماييد. 
 ما اكنون ش��اهد نتايج رويكرد نگاه به شرق هس��تيم. همانطور 
كه عرض كردم در چارچوب سياس��ت خارجي دولت سيزدهم، 
اميرعبداللهيان براي پيشبرد برنامه هاي نظام تلاش شبانه روزي 
انجام داد. در همين راستا هم از هنر ديپلماسي و هم از هنر ارتباطي 
ش��خصي خود براي ايجاد يك ارتباط توأم با اعتم��اد با همتايان 
و مقامات عالي كش��ورها به خوبي اس��تفاده ك��رد. در طول دوره 
وزارت دكتر اميرعبداللهيان گمان مي كنم ركوردي بي سابقه در 
گفت وگوهاي ديپلماتيك وزير خارجه كشورمان چه گفت وگوهاي 
حضوري در قالب سفرها يا ميزباني از هيئت ها يا تماس هاي تلفني 
مستمر با همتايان او داشتيم، گويي يك ارتباط كاملًا دوستانه و 

روزانه بين آقاي وزير با همتايان برقرار بود. 
من با يك تجربه ۲۸- ۲۷ ساله در وزارت امور خارجه واقعاً حضور 
ذهن ندارم كه در هيچ دوره اي اين  ميزان ارتباط نزديك و مستمر 
بين وزير خارجه كشورمان با همتايان مختلف را شاهد باشيم. هم 
سفرهاي دوجانبه مفيد و مثمرثمر انجام و هم توافقات و موضوعات 
به طور مستمر در تماس هاي تلفني پيگيري مي شد. اميرعبداللهيان 
به عنوان رئيس دستگاه ديپلماسي در مذاكرات با همتايان خود بر 
پيگيري توافقات بين رئيس جمهور كشورمان و همتايان او تأكيد 
ويژه داشت، يعني خودش را مكلف مي دانست و همتاي خودش 
را پاي كار مي آورد كه ما در راستاي توافق رؤساي دو دولت مأمور 
هستيم كه توافقات را اجرا كنيم. ايشان دوره هاي منظم پيگيري 
برنامه ها و توافقات را داش��ت. مثلًا مذاكراتي كه ب��ا آقاي لاوروف 
همتاي روس خود داش��ت، مذاكرات كاري بس��يار سنگين بود، 
من فكر مي كنم در پنج مذاك��ره دوجانبه آقاي اميرعبداللهيان با 
همتاي روس ايشان حضور داشتم چه در مسكو، چه در تهران، چه 
در نيويورك، چه در ژنو و چه در آفريقاي جنوبي مذاكرات سنگين 
كاري كه جزئيات موضوعات همكاري هاي دوجانبه مورد به مورد در 
گفت وگوهاي چند ساعته مطرح مي شد. يا ايشان به عنوان مسئول 
دستگاه ديپلماسي و مسئول پيگيري همكاري جامع بلندمدت 
۲5 ساله با چين واقعاً نسبت به اين موضوع اهتمام ويژه اي داشت. 
در دوره وزارت ايشان و رياس��ت جمهوري دكتر رئيسي، واقعاً ما 

پيشرفت هاي بسيار خوبي در همكاري  با چين داشتيم. 
خارج از روابط دوجانب��ه، در چارچوب اس��تفاده از ظرفيت هاي 
س��ازمان هاي منطقه اي و نيز توجه به چند جانبه گرايي، در دوره 
سه ساله گذشته ما پيشرفت هاي بي سابقه اي داشتيم. اينكه ما در 
يك بازه زماني محدود بتوانيم عضو دائم و كامل سازمان همكاري 
شانگهاي شويم، كار آساني نبود. ما بيش از يك دهه پيگير عضويت 
در ش��انگهاي بوديم و عملًا در دوره مسئوليت شهيدان رئيسي و 
اميرعبداللهيان و عزم و تلاش و نيز هنر ديپلماتيك و ارتباطي آنان، 

عضويت كامل در شانگهاي محقق شد. 
در موضوع عضوي��ت در بريكس هم همين نگاه درس��ت، اهتمام 
عملي و پيگيري مجدانه و معطوف به نتيجه را شاهد بوديم. حقيقتاً 
عضويت در اين دو سازمان بزرگ چندجانبه در چارچوب سياست 
نگاه به شرق و چند جانبه گرايي به عنوان رويكردي مؤثر در حوزه 
بين المللي كه مي تواند منافع جمهوري اسلامي ايران را تأمين كند، 
ميراث تلاش شبانه روزي دكتر رئيسي و دكتر اميرعبداللهيان است. 
هم دكتر رئيس��ي به اين موضوع به صورت ويژه توجه داشتند و از 
ظرفيت هاي ديپلماسي سران به خوبي اس��تفاده كرد و هم دكتر 
اميرعبداللهيان با استفاده از ظرفيت هاي ارتباطي و هنر ديپلماتيك 

خود و ظرفيت هاي داخلي وزارت امور خارجه موفق عمل كردند. 
اگر بخواهيد ب�ه عنوان جم�ع بندي به چن�د اقدام 
برجسته در سياست خارجي شهيد اميرعبداللهيان 

اشاره كنيد، چه موارد و نكاتي مدنظر شماست؟
 اميرعبداللهيان تراز وزي��ر خارجه ايران را بالا ب��رد. تراز كاركرد 
دستگاه ديپلماس��ي را بالا برد. جايگاه ايران را در سطح منطقه، 
بين المللي و سازمان هاي منطقه اي و بين المللي ارتقا داد. استاندارد 
كميت و كيفيت كار در دس��تگاه ديپلماس��ي را ارتقا داد. شهيد 
اميرعبداللهيان به وحدت ملي مي انديشيد و در ارتقاي آن سخت 
كوشيد. او همچنين نقش هنر ارتباطي در روابط ديپلماتيك را به 
طور ويژه اي  به كار گرفت. به مباني اسلامي و انقلابي نظام تا بن 
دندان معتقد بود، به قدرت نظام و كشور كاملاً علم و ايمان داشت و 
به تأمين و تحقق اوامر و منويات مقام معظم رهبري عميقاً معتقد 
و پايبند بود. اعتقاد قلبي ايش��ان به حكمت و درايت رهبر معظم 

انقلاب ويژه بود. 
شهيد اميرعبداللهيان حمايت از فلسطين و محور مقاومت را هم 
يك وظيفه انقلابي، اسلامي و انساني و هم يك وظيفه و مأموريت 
ملي مي دانس��ت و براي آن بسيار كوش��يد. جريان هاي مقاومت 
در فلسطين و لبنان به شايس��تگي او را وزير خارجه مقاومت هم 
مي دانستند. اميرعبداللهيان ديپلماسي و ميدان را دو مؤلفه جدا 
از يكديگر يا  مقابل يكديگر نمي ديد، هر دو را در كنار يكديگر براي 
تحقق سياست خارجي كش��ور و نظام مي ديد. اميرعبداللهيان 
ديپلماتي بود كه مدارج ترقي در سلس��له مراتب وزارت خارجه 
را به صورت تدريجي طي كرده ب��ود. تحصيلات مرتبط با كار در 
وزارت امور خارجه داش��ت و كار در پرونده هاي پيچيده را تجربه 
كرده بود، هوش و ذكاوت ايشان نيز مثال زدني بود. ايشان داراي 
ذهن طبقه بندي ش��ده بود و ويژگي مهم ديگر او، اهتمام در به 
كارگيري ظرفيت هاي كارشناس��ي در بدنه وزارت امور خارجه و 

كار تيمي بود. 
شهيد اميرعبداللهيان خستگي و شب و روز و تعطيلي نمي شناخت. 
تراز عملكرد ايشان در يك بازه زماني سه ساله، يك تراز مثال زدني 
است. او كار را خسته مي كرد و خود خسته نمي شد. من معتقدم 
آنچه اميرعبداللهيان ب��ه عنوان يك ديپلمات ب��راي جمهوري 
اس��لامي ايران انجام داد، آثار و بركات بلندمدت و ماندگار دارد و 
دوره مسئوليت ايش��ان هم از ادوار درخشان دستگاه ديپلماسي 

جمهوري اسلامي ايران است. 

اميرعبداللهيان تراز وزير خارجه ايران را 
بالا برد. تراز كاركرد دستگاه ديپلماسي را 
بالا برد. جايگاه ايران را در سطح منطقه، 

بين المللي و سازمان هاي منطقه اي و 
بين المللي ارتقا داد. استاندارد كميت و 

كيفيت كار در دستگاه ديپلماسي را ارتقا 
داد. شهيد اميرعبداللهيان به وحدت 

ملي مي انديشيد و در ارتقاي آن سخت 
كوشيد. او همچنين نقش هنر ارتباطي در 
روابط ديپلماتيك را به طور ويژه اي به كار 
گرفت. به مباني اسلامي و انقلابي نظام 

تا بن دندان معتقد بود، به قدرت نظام 
و كشور كاملاً علم و ايمان داشت و به 

تأمين و تحقق اوامر و منويات مقام معظم 
رهبري عميقاًً معتقد و پايبند بود. اعتقاد 

قلبي ايشان به حكمت و درايت رهبر 
معظم انقلاب ويژه بود
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 صغري خيل فرهنگ
يكي از فعاليت هاي شهيد مالك رحمتي در دوران دبيرستان 
در پايگاه مقاومت شهيد مدني اين بود كه با همراهي برادرش 
صالح، عكس ش�هداي محله را قاب مي گرف�ت و روي ديوار 
مسجد نصب مي كرد، اما هميشه دو قاب خالي براي دو شهيد 
جديد هم  كنار قاب هاي شهدا مي گذاشت تا بسيجيان پايگاه 
براي شهادت مس�ابقه دهند، يكي از آن دو قاب خالي الان با 
عكس شهيد مالك رحمتي پر ش�د كه در حادثه تلخ سقوط 
بالگرد هم�راه رئيس جمهور به ش�هادت رس�يد. او مصداق 
جوانگرايي در دولت س�يزدهم بود، تعهد و نظ�م در فرآيند 
اقدام�ات اداري را اولويت مي دانس�ت و در مس�ئوليت هاي 
خويش از هيچ تلاش�ي براي خدمت به مردم دريغ نمي كرد. 
همچنين رفاه كارمندان تحت امر خ�ود، همواره مورد توجه 
اين ش�هيد بود و ب�راي تحقق منوي�ات مقام معظ�م رهبري 
مجاهدانه مي كرد. اين شهيد جوان پيش از انتصاب به سمت 
استاندار آذربايجان شرقي به مدت دو سال قائم مقام توليت 
آس�تان قدس رضوي بود. مش�كات برادر بزرگ تر مالك در 
گفت وگو با »جوان« به فرازهايي از زندگي او اشاره كرده است. 

ابتدا از خانواده خود بگوييد و مالك چندمين فرزند 
خانواده بود؟

مالك فرزند پنجم و كوچك ترين فرزند پسر خانواده بود كه اول 
فروردين  ۱۳۶۱ در شهرس��تان مراغه به دنيا آمد. شغل پدرم  
اوايل جواني سيمانكاري و بعدها مسافرخانه داري بود كه بعد 
از فوت صاحبان مسافرخانه مدتي آن را به صورت اجاره اي اداره 
مي كرد و پس از بازنشستگي نيز يك غذاخوري آبگوشتي براي 
خود داير كرد كه اكنون نيز در س��ن ۸۸ سالگي  آنجا فعاليت 
دارد. پدرم از دوران نوجواني و جواني خادم امام حسين)ع( بود. 
مالك در يك خانواده مذهبي پرورش پيدا كرد و از همان دوران 

كودكي علاقه مند به ائمه اطهار به ويژه امام رضا)ع( بود. 
 در دوران دبيرس��تان عضو فعال و تأثيرگذار پايگاه محله بود 
و مديريت اردوهاي زيارتي پايگاه را بر عهده داش��ت. علاوه بر 
برنامه ريزي و هدايت و مديريت كارهاي اجرايي از همان دوران 
نوجواني فصاحت، بلاغت و ش��يوايي كلام وي دلنش��ين بود. 
كلاس هاي اخلاقي و مباحث ديني شهيد در پايگاه بسيار مؤثر 
و مورد توجه همه بود به طوري كه هميشه او را به عنوان امام 
جماعت انتخاب مي كردند. معمولاً بعد از ۱۸ س��الگي مالك، 
نمازهاي جماعت خانواده و فاميل در هر تجمع و مجلسي كه 

تشكيل مي شد به امامت او برگزار مي شد. 
مهم ترين خصوصيات و ويژگي شخصيتي و اخلاقي 

وي چه بود؟
 بسيار مهربان و مؤدب بود. به رغم اينكه فرزند كوچك خانواده 
بود ولي از همه مسئوليت پذيرتر بود. اعتماد به نفس و شجاعت 
خاصي داشت. بسيار متوكل بود و در كنار اينها بسيار متواضع 
و فروتن بود. علاقه و محبت خاصي به خانواده مخصوصاً به پدر 
و مادر داشت. در هر زيارتي تلاش مي كرد كل اعضاي خانواده، 
برادران و خواهران به ويژه پدر و مادر را همراه خود كند. بسيار 
كريم و بخش��نده بود. در زيارت ها و اعياد ب��راي تمام اعضاي 
خانواده و تع��دادي از اقوام هديه تهيه مي كرد. در رس��يدگي 
و كمك به مس��تمندان فامي��ل و محله جدي بود. م��ا بعد از 
شهادتش متوجه شديم به كمك مادرم چند خانواده فقير را در 
محله قديم پدري تحت حمايت خود داشته است. در تحصيل 
بس��يار جدي و كوش��ا بود. علاوه بر درس هاي خود به درس 

بچه هاي محله و فاميل نيز كمك مي كرد. براي آنان كلاس هاي 
تقويتي مي گذاشت و مشاوره رايگان تحصيلي مي داد. در اولين 
آزمون كنكور، هم در دانش��گاه تهران و هم در دانش��گاه امام 
صادق)ع( قبول شده بود كه دانش��گاه امام صادق)ع( را براي 

تحصيل انتخاب كرد و تا مقطع كارشناسي ارشد رشته حقوق 
و فقه و مباني اسلامي در آن دانش��گاه تحصيل كرد و مدرك 
دكتراي خود را نيز در رشته حقوق از دانشگاه خوارزمي تهران 

دريافت كرد. 

از دوران نوجوان�ي و جواني ايش�ان چه خاطراتي 
داريد؟

از دوران نوجواني توانايي مديريتي و اقتصادي خوبي داشت. 
راه اندازي بوفه و فروشگاه مدرسه در نوجواني و كمك به اولياي 

مدرسه در تهيه و توزيع اقلام مورد نياز دانش آموزان و كمك 
به هزينه هاي مدرسه مورد توجه اوليا بود. در دوران نوجواني 
به رغم س��ن اندك و جثه كوچك خود كارهايي انجام مي داد 
كه مورد تعجب همه بود. در سن ۱۲ سالگي زميني را در يكي 
از روستاهاي مراغه اجاره و حبوبات كاشته بود. در ۱۳ سالگي 
حبوبات كش��اورزان را خري��داري می كرد و ب��ه كارخانجات 
بسته بندي مي فروخت. در همان دوران مدرسه متوجه شديم 
كه پول رهن تهيه مسكن يكي از معلمانش را كه مشكل داشت 
داده بود. يكي ديگر از فعاليت هاي شهيد در دوران دبيرستان 
در پايگاه مقاومت شهيد مدني به همراه برادرم صالح اين بود 
كه عكس شهداي محله را قاب مي گرفتند و روي ديوار مسجد 
نصب مي كردند و جاي دو قاب را براي دو ش��هيد جديد خالي 
گذاشته بودند تا بسيجيان پايگاه براي شهادت مسابقه دهند 

كه اكنون اولين قاب خالي قسمت خود مالك شد. 
روز 30 ارديبهشت ماه كجا بوديد و چگونه از خبر 

شهادت ايشان اطلاع پيدا كرديد؟
 روز ۳۰ ارديبهش��ت ما همراه تعدادي از مديران اس��تاني در 
پالايش��گاه تبريز منتظر حضور رئيس جمه��ور و همراهانش 
براي افتتاح پروژه بوديم. دعوت براي س��اعت س��ه بعدازظهر 
بود اما ساعت از چهار عصر گذشت و خبري نشد تا اينكه اعلام 
شد هلي كوپتر رئيس جمهور دچار سانحه شده و فرود سختي 
داشته اس��ت و احتمالاً سرنشينان آن زخمي ش��ده اند و قرار 
است به بيمارستان امام رضا)ع( تبريز اعزام شوند. من همراه 
همكارم س��ريع به بيمارس��تان امام رضا)ع( مراجعه كرديم و 
مطلع شديم اس��تاندار نيز همراه رئيس جمهور در هلي كوپتر 
بوده است. اعلام ش��د با آقاي آيت الله آل هاشم تماس گرفته 
شده كه درخواست كمك كرده  بودند ولي محل حادثه هنوز 
معلوم نبود. به شهرستان ورزقان رفتيم. گروهي در فرمانداري 
عمليات جس��ت وجو را مديريت مي كردند. اعلام ش��د اكيپ 
اعزامي تهران در مح��ل معدن مس س��ونگون نزديك محل 
حادثه هستند، به آنجا مراجعه كرديم. مس��ير بسيار مه آلود 
بود به طوري كه تا چند متري هم ديد نداش��تيم. تلاش براي 
جست وجو ادامه داشت. اعلام شد به علت مه آلودگي كه  اواسط 
ش��ب تبديل به بارش باران و برف شد امكان ادامه جست وجو 
وجود ندارد. همسر شهيد، داماد و خواهرانم و دو برادر ديگرم 
خود را به تبريز و ورزقان رس��انده بودند و همه از ساعت پنج 
بامداد در منزل ما بودند. تا اينكه صبح روز ۳۱ ارديبهشت اعلام 

شد رئيس جمهور و همه همراهانش شهيد شده اند. 

گفت وگوي »جوان« با مشكات رحمتي برادر استاندار شهيد آذربايجان شرقي مالك رحمتي

اولین قاب خالي شهدا  قسمت مالك شد 

شهيد رحمتي ش�ب قبل از ش�هادت به دوس�ت و همكارش )مس�ئول حراست 
استانداري( كه در س�فر حج تمتع بود پيامی ارسال و التماس دعاي شهادت كرد:  
»سلام و خدا قوت. به سلامتي، زيارت قبول. در مسجد النبي بعد از زيارت رسول الله 

دعاي مخصوص امام رضا )ع( را با توجه به معني بخواني�د و اين حقير جا مانده از 
زيارت خانه خدا را هم دعا بفرماييد. عاقبت بخيري و ش�هادت برايم طلب كنيد. 

التماس دعا«

در دوران دبيرستان عضو فعال و تأثيرگذار 
پايگاه محله بود و مديريت اردوهاي زيارتي 

پايگاه را به عهده داشت. علاوه بر برنامه ريزي 
و هدايت و مديريت كارهاي اجرايي از همان 

دوران نوجواني فصاحت، بلاغت و شيوايي كلام 
وي دلنشين بود. كلاس هاي اخلاقي و مباحث 
ديني شهيد در پايگاه بسيار مؤثر و مورد توجه 

همه بود به طوري كه هميشه او را به عنوان امام 
جماعت انتخاب مي كردند 

رئيس يگان حفاظت رئيس جمهوري از اهالي روستاي زمستانه 
در اس�تان اصفهان بود اما همراه خان�واده از مدت ها پيش به 
تهران آمدند و س�اكن پايتخ�ت ش�دند. او در محله خودش 
هم ناش�ناخته ب�ود و پس از ش�هادتش براي آنها معلوم ش�د 
مردي كه با ش�انه هاي س�تبر و چش�م هايي مهرب�ان كه دير 
مي آم�د و زود مي رفت؛ ام�ا هواي هم�ه، حت�ي رفتگر محل 
را داش�ت، محافظ ش�خص دوم مملكت بود. س�ردار پاسدار 
شهيد س�يد مهدي موس�وي س�ايه ب�ه س�ايه رئيس جمهور 
مي رفت، م�ردي كه مثل »ش�هيد جمهور« خس�تگي ناپذير 
بود و سرانجام هم با يكديگر آسماني ش�دند. خبرنگار فارس 
در همان روزه�اي اول وق�وع حادث�ه بالگ�رد رئيس جمهور 
و همراهان به منزل ش�هيد موس�وي رفت. همس�ر ش�هيد، 
گفت وگو را به فرصتي مناس�ب موكول ك�رد و وي با دو دختر 
شهيد به گفت وگو نشست كه بخش هايي از آن را مي خوانيد. 

از سيد مهدي چهار دختر به يادگار مانده است كه كوچك ترين 
آنها سه سال دارد. فاطمه زهرا دختر بزرگ خانواده مي گويد: »از 
وقتي بابا محافظ آقاي رئيسي شد، آخر هفته هاي خانه ما بدون 
حضور او بود، چون سفر هاي استاني رئيس جمهور آخر هفته ها 
بود و بابا هم هميشه همراه ايشان. ما عادت كرده بوديم، چون 

خدمت به نظام، آرمان پدرم بود.«
 ريحانه س��ادات دختر دوم خان��واده مي گويد: »باب��ا به دليل 
ملاحظات امنيتي وقتي خانه بود در مورد كارش زياد صحبت 
نمي كرد. ما فقط مي دانستيم كه هر جا رئيس جمهور است پدر 
ما هم هست. زندگي بابا وقف خدمت بود. از وقتي محافظ آقاي 
رئيسي شد، خيلي كمتر ايش��ان را مي ديديم. ساعت سه صبح 
مي رفت و ساعت ۱۱ ، ۱۲ شب برمي گشت، اما هميشه سرحال و 
بانشاط مي آمد و ما دور هم جمع مي شديم.« شب آخر هم قبل از 
اينكه همراه رئيس جمهور به استان آذربايجان شرقي برود كمي 

زودتر از هميش��ه به خانه آمد و دورهم نشستيم. گفتم بابا چرا 
تصويرت را در تلويزيون نشان نمي دهند، چرا در اينترنت اسم و 
فاميل شما را مي زنم تصويرت نيست كه  با طمأنينه به من نگاه 
كرد و گفت »نشون ميده بابا! « يك روز بعد خبرشهادت بابا كه 
آمد همه مردم ايران تصوير پدرم را ديدند و فهميدند كه سرتيم 

محافظت رئيس جمهور شهيد، باباي مهربان من بود!« 
او ادامه مي دهد:» بابا و رئيس جمهور هر دو به آرزويشان رسيدند. 
وقتي شنيدم به شهداي اين اتفاق عنوان شهيد خدمت را دادند 
خيلي خوشحال شدم. بهترين عنوان بود، اما من حسرت خيلي 

چيز ها به دلم مانده. نمي دانستم قرار است اين قدر زود بابا را از 
دست بدهيم. الان هر چقدر عكس هاي گوشي ام را زيرو رو كردم 

ديدم من عكس زيادي با بابا ندارم. « 
گفت وگوي ما به مرور ساعت هاي نفسگير شب واقعه مي رسد. 
آن شب براي مردم ايران، شب يلدا تكرار شد با دقايقي كشدار 
و پر از استرس. برای مردم ايران اگر شب يلداي انتظار بود برای 
خانواده شهداي س��انحه بالگرد چطور گذشت؟ فاطمه زهرا از 
حال و هواي خانه شان در آن شب تلخ مي گويد: »پدرم در مورد 
جزئيات كارشان به دليل مسائل امنيتي حرفي نمي زدند. آن روز 

من در كتابخانه مشغول درس خواندن بودم كه گوشي ام زنگ 
خورد. شماره من تقريباً شبيه شماره پدرم است. تا من گوشي را 
برداشتم يكي از همكاران پدرم كه اشتباهي شماره من را گرفته 
بودند با شتاب شروع كردند به صحبت كردن و فكر كردند من 
پدرم هستم. گفتم چيزي شده؛ گفتند، نه ان شاءالله به سلامت 
بر مي گردند و همانجا بود كه دلم آش��وب شد و با مادرم تماس 
گرفتم. آن ساعت ها و دقايق بسيار بسيار پر اضطراب بود. همه 
فاميل محبت كردند و آمده بودند كنار ما و تا صبح پاي تلويزيون 
و اخبار بوديم. گاهي اميدوار مي ش��ديم، اما كمي بعد اميدمان 
نااميد مي ش��د. همه  ما تا لحظه هاي آخر اميدوار بوديم كه آنها 
زنده باشند. اما لحظه اي كه خبر ش��هادت را از تلويزيون اعلام 
كردند همه اين دنيا و داشته و نداشته هايش روي سرمان خراب 
شد. اين اتفاق براي پدرم توفيق بود، چون هميشه مي خواست 
ش��هيد ش��ود،  اما دوري از چنين پدري كه ب��ه معناي واقعي 
تكيه گاه كامل براي من و خواهرهايم بود و ستون فاميل خيلي 
سخت است. تلخي اين غم براي ما دوچندان است،  چون پدرمان 
سايه به سايه رئيس جمهور بود و ما ايشان را هم پدر معنوي مان 
مي دانستيم و با شنيدن خبر شهادت پدرم و آيت الله رئيسي، انگار 

دو بار يتيم شديم.      «
 دل نوش�ته يك�ي از هم�كاران س�ردار ش�هيد 

سيدمهدي موسوي 
 سيد مهدي قبل از اينكه سرتيم حفاظت شهيد رئيسي در آغاز 
دوران رياست ايشان بر قوه قضائيه شود، سرتيم حفاظت آقا عزيز، 
فرمانده وقت كل سپاه بود.  حاج آقا پشتكار سيد مهدي و نحوه 
برخورد مناسبش با ديگران را ديده بود و از همين جهت از آقاعزيز 

درخواست كرد كه سيدمهدي سرتيم حفاظت ايشان شود. 
س��يدمهدي در اين مدت، پا به پ��اي حاج آقا بود. واقعاً س��ايه 
حاج آقا بود، شما فكر كنيد ش��خصيت بزرگواري مثل حاج آقا 
رئيسي و س��طح تعامل گس��ترده ای كه با مردم داشت و جای 

جاي كشور را قدم مي گذاشت چه ش��رايط سخت حفاظتي را 
ايجاد مي كند، اما س��يد مهدي با حوصله و صبر شرايط را بدون 
تش��نج مديريت مي كرد.  در نتيجه همين تعام��ل با مردم در 
جريان يكي از سفرهاي استاني ش��رايط به نوعي شد كه سيل 
جمعيت مقابل ماشين حاج آقا قرار داشتند؛ سيد مهدي براي 
نجات جان يك پيرزن اقدام كرد كه در جريان آن، ماش��ين ون 
حامل رئيس جمهور با او برخورد كرد و از روي پاي او رد ش��د و 
سيد مهدي دچار شكستگي شديد ش��د. او مي توانست بعد از 
اين حادثه جانبازي بگيرد و بقيه عمر خدمت��ي اش را در خانه 
بگذراند، اما عشقي كه به حاج آقا داشت باعث شد خيلي زودتر 
از آنچه كه مدنظر پزشك ها بود به كار برگردد. نكته جالب اينكه 
هم سيدمهدي، مشتاق بازگش��ت به كار و قرار گرفتن در كنار 
رئيس جمهور بود، هم حاج آقا. وقتي بعد از اين ماجرا به حاج آقا 
گفتند كه براي شما سرتيم ديگري در نظر گرفته ايم ايشان تأكيد 
كردند كه كارها فعلًا با بقيه محافظان پيش برود تا سيد مهدي 

خوب شود و به كار برگردد. 

روايت دختران رئيس يگان حفاظت شهيد رئيسي از زندگي شهيد سيد مهدي موسوي

 آخر هفته هاي ما بدون حضور بابا مي گذشت 
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 صغري خيل فرهنگ
شهيد امير س�رتيپ دوم س�يد طاهرمصطفوي خلبان 
نيروي هوايي ارت�ش ايران بود كه در س�انحه س�قوط 
بالگرد حامل رئيس جمهور در كوه هاي ورزقان اس�تان 
آذربايجان شرقي به ش�هادت رس�يد. او خلبان اصلي 
پ�رواز رئيس جمهور ب�ا تخص�ص خلباني بالگ�رد 214 
با 2 هزار و 8۵0 س�اعت پرواز ب�ود.  لحظ�ه ورود پيكر 
شهيد امير س�رتيپ دوم خلبان سيدطاهرمصطفوي به 
جمع تشييع كنندگان دخترش س�يدبهاره بر پيكر پدر 
س�لام نظامي داد، محكم ايستاد و اش�كي نريخت. او از 
همراهي اش با پدر در پياده روي اربعين و آرزوي شهادت 
پدر در كنار تصوير شهيد حاج قاسم و ابومهدي المهندس 
روايت كرد، از شب سخت انتظار و بي خبري از وضعيت 
پدر در كنار ضري�ح امام رض�ا)ع( او از ولايتمداري پدر 
گفت و از نمازي كه حضرت آقا بر پيكر ش�هداي حادثه 
بالگرد خواند.  او از ش�هيد ديگر خانه هم س�خن گفت 
از عموي شهيدش حس�ين مصطفوي كه در سال 13۶4 
در پالايش�گاه اصفهان به ش�هادت رسيد. س�يدبهاره 
مصطفوي متولد 1373 و كارش�ناس پرس�تاري است. 

 متولد 20شهريور 1348- گنبد كاووس
س��يد بهاره، دختر شهيد خلبان س��يد طاهر مصطفوي 
صحبت هايش را اينگونه آغاز مي كن��د: »پدر اصالتاً اهل 
شهرستان سراب استان آذربايجان شرقي است. ما اصالتاً 
آذري هستيم. پدر بزرگم روحاني بود. او با توجه به نياز به 
ادامه تحصيل در حوزه علميه، ابتدا به قم مهاجرت مي كند 
و عمويم شهيدحسين مصطفوي در آنجا متولد مي شود. 
بعد از قم به گنبد مي رود و پدرم ۲۰ ش��هريور ۱۳۴۸ در 
گنبدكاووس به دنيا می آيد. پنج سال داشت كه خانواده 
به تهران مهاجرت مي كنند و براي هميشه ساكن تهران 

مي شوند.« 
 31سال زندگي مشترك

او از فصل آش��نايي پدر و مادر رواي��ت مي كند و چنين 
مي گويد: »پدر و مادرم با هم نسبت فاميلي دارند. دختر 
دايي و پسر عمه هستند و به واسطه همين آشنايي فاميلي 
ازدواج شان شكل گرفت. پدر به منزل دايي زياد مي رفت، 
بنابراين همديگر را خيلي خوب مي شناختند. پدر تعريف 
مي كرد كه در تابستان وقتي كه از درس فارغ مي شديم 
براي مدت زيادي به من��زل دايي مي رفتيم و مي مانديم. 
بعد از مدتي به مادرم گفتم كه من به دختردايي علاقه مند 
هستم. عقد ازدواج آنها در پنجم دي ۱۳۷۱ بسته مي شود 
و مراسم عروسي هم شهريورماه سال بعد برگزار مي شود. 
آنها ۳۱ س��ال كنار هم زندگي كردند. م��ادر  گفت وقتي 
پدرت به خواس��تگاري من آمد تازه وارد ارتش شده بود. 
او فردي با ايمان و سختكوش بود. ثمره زندگي شان هم 
تولد سه فرزند بود. من متولد سال ۷۳، سيدرضا متولد ۱۱ 
فروردين ۸۱ دانشجوي تربيت بدني و سيدفاطمه سادات 

كه كلاس هشتم است.«
 دعا كن مثل حاج قاسم شهيد شوم

از اخلاق و رفتار پدر ش��هيدش كه مي پرسم، مي گويد: 
»همه آنچه از پدر برايتان روايت مي كنم نه به خاطر اين 
است كه حالا شهيد شده است، نه او واقعاً اينگونه بود. پدر 
بسيار عاش��ق امام زمان )عج( بود. برخي اوقات كارها و 
نذرهايش به نيت فرج امام زمان )عج( و ظهور ايشان بود. 
سال ۱۴۰۱ توفيق داشتم همراه پدر به پياده روي اربعين 
بروم، پدر به من گفت دخترم قدم هايت را نذر امام زمان 
)عج( و شهدا كن. هيچ گاه آن روز و آن نيت زيباي بابا را 
از ياد نخواهم برد. در مسير پياده روي به تمثال شهيدان 
حاج قاسم سليماني و ابومهدي المهندس رسيديم، رفت 
ميان دو تمثال آنان ايستاد و دست بر گردن شان گذاشت، 
از من خواس��ت كه عكس بگيرم. هنگام تنظيم دوربين 
گفت بهاره جان! عكس بگير و براي��م دعا كن كه من هم 
مثل حاج قاس��م و ابومهدي شهيد ش��وم. او به آرزويش 

رسيد و همانطور كه دوست داشت، شهيد شد. 
پدر خيلي ميهمان نواز بود، پس از شهادت ايشان، بستگان 
و آش��نايان دور و نزديك، خيلي نسبت به ما ابراز لطف و 

همدردي داشتند، خانه پر بود از ميهمان هاي پدر.«
 راهنمايي مي كرد، اما اجبار و اصرار نه

دختر شهيد مي گويد: »رابطه من و پدر تنها يك رابطه پدر 
دختري نبود، ما با هم رفيق صميمي بوديم. پدر بهترين 
دوست و همراه من بود. به برادر و خواهرم مي گفت بهاره 
به ش��ما ولايت دارد بايد به حرف هايش گوش كنيد. من 
با پدر خيلي راحت بودم. در موضوع ازدواج خيلي به من 
كمك كرد، مرا ب��ه خوبي راهنمايي ك��رد، اما در نهايت 
انتخاب را به عهده خودم گذاشت كه اين برايم بسيار مهم 
بود. يكي ديگ��ر از خصوصيات  پدر نظم ايش��ان در كار و 
زندگي و خوش قولي بود. هميشه مي گفت زودتر از زمان 
مقرر سر قرارهايتان حاضر شويد كه نكند طرف مقابل به 

خاطر شما معطل و اذيت شود. 
پدر در خانواده اي روحاني و معتقد متولد و پرورش پيدا 
كرده بود، به نماز اول وقت خيلي تأكيد داشت، ما را هم به 
اين امر توصيه مي كرد و مي گفت شما كه نماز مي خوانيد، 
سعي كنيد كه نمازهايتان اول وقت باشد. نكته اي را كه 
بايد در مورد شخصيت پدر به آن اش��اره كنم، اين است 
كه او در تربيت ما در هيچ موردي اجبار نداشت، در مورد 
حجاب، نماز، ازدواج ما را راهنمايي مي كرد، مسير صحيح 
را نش��ان مي داد، اما اجبار و اصراري نداش��ت، انتخاب با 
خود ما بود اينكه نمازمان را اول وقت بخوانيم يا چادر را 
براي پوشش انتخاب كنيم. ما از رفتار و عمل پدر متوجه 
مي شديم چه كاري را بايد انجام بدهيم و چه كاري را نبايد 

انجام بدهيم.«
 راه اندازي صندوق پس انداز خانگي 

دختر ش��هيد مصطفوي در ادامه به ديگر ش��اخصه هاي 
اخلاقي پدر اشاره مي كند و مي گويد: »پدر عاشق خدمت 
به مردم بود، ياد ندارم كسي كمكي از بابا خواسته باشد و 
پاسخ منفي شنيده باشد، بسيار اهل كمك به ديگران بود، 

گاهي اين كمك مالي و گاهي عاطفي يا كلامي بود. يكي از 
دغدغه هايش كمك به اطرافيان بود، صندوق پس اندازي 
راه اندازي كرده بود و بس��تگان و آشنايان، ماهانه مبلغي 
ثابت به آن واريز مي كردند و ماهانه به صورت وام به افراد 
مورد نظر داده مي شد. گاهي يكي از بستگان مشكل مالي 
يا نياز ضروري داشت، پدر با منابع همين صندوق نيازش 

را رفع مي كرد.«
 ساده زيست و اهل گذشت بود

پدر هميشه لبخند بر لب داش��ت و با لبخند با ما روبه رو 
مي شد، حتي اگر بعد از انجام مأموريت هاي سخت به خانه 
مي آمد، اولين چيزي كه در چه��ره او مي ديديم لبخند 
محبت آميز بود. اين خصوصيتش باعث شده بود تا رابطه 
خوب و صميمي با پدر داشته باشيم. همه آنهايي كه پدر 
را مي شناسند از او به نيكي ياد مي كنند. پدرم دوست و 
هم بازي خوبي براي پسرم سيدطاها بود و نوه اش را خيلي 
دوست مي داشت. يكي از جاذبه هاي پدر همبازي شدن 
با بچه هايي بود كه به خانه ما مي آمدند، مانند خودشان 
بچگي مي كرد و همبازي شان مي شد. همه آن خوبي ها 
موجب شد تا پسرم اين روزها بسيار بي تاب و بيقرار پدر 
بزرگش باشد. اين را هم بگويم كه او ساده زيست بود، يك 
ماشين مدل ۹۱ داشت، بارها اصرار كردم كه اين ماشين 
را عوض كن، اما او مي گفت همين كه كار مرا راه مي اندازد، 
خوب اس��ت. به راحتي از داش��ته هايش مي گذشت، هر 
چيز با ارزشي را بي درنگ به هر كسي كه دوست داشت 

مي بخشيد.«
 خبر سانحه را در حرم امام رضا)ع( شنيدم

دختر ش��هيد مصطفوي از چگونگي شنيدن خبر حادثه 
بالگرد در حرم امام رضا)ع( مي گويد: »من همراه همسر 
و فرزندم براي زيارت امام رضا)ع( به مشهد رفته بوديم، 
وقتي آن حادثه اتفاق افتاد ما بي خبر در هتل بوديم، پيش 
از فرارس��يدن وقت نماز مغرب و عشا تصميم گرفتيم به 
حرم برويم تا نماز را در آنجا اقامه كنيم، ورودي حرم در 
قسمت بازرسي متوجه همهمه هايي شدم، گاهی خانم ها 

مي گفتند براي سلامتي مس��افرين بالگرد صلوات! اسم 
بالگرد را كه شنيدم دلشوره گرفتم، از بازرسي كه رد شدم، 
سريع گوشي تلفن همراهم را چك كردم، خبر تلخ سقوط 
بالگرد و بي خبري از سرنشينان را خواندم. بعد از نماز در 
حرم امام رضا)ع( ماندم، مي خواس��تم اين س��خت ترين 
شب زندگي ام را در كنار امام بگذرانم، مي خواستم همين 
جا كنار امام مهرباني ها به دعا و التماس بنشينم، بعد ها 
با خود گفتم خواست خدا اين بود كه من آن شب سخت 
را در حرم باشم تا آرامش بيشتري داشته باشم. ساعت ها 
گذشت و به نيمه هاي شب رسيديم، همسرم اصرار داشت 
مرا به هتل برگرداند، اما من نمي پذيرفتم، نمي توانستم 
استراحت كنم، او مي گفت همه به دنبال آنها هستند، شما 
كمي استراحت كن، بس��يار اصرار مي كرد، اما من قبول 
نمي كردم. شب ميلاد امام رضا )ع( بود، دلم را گره زدم به 
ضريح امام)ع(. تا صبح در حرم ماندم و گوشي ام خاموش 
شد. ساعت شش صبح همسرم آمد و گفت بايد به تهران 
برگرديم. من نمي خواس��تم برگردم، اما همس��رم بليت 
هواپيما را تهيه كرده بود و به من گفت بايد در اين شرايط 
سخت كنار مادر باشيم، در فرودگاه مشهد منتظر پرواز 
بودم يك آقايي را كه نمي شناختم به من تسليت گفت، 
دنيا روي سرم خراب ش��د، گفتم هنوز كه خبري نشده، 
باورش س��خت بود و من گفتم هنوز در حال جست و جو 
هستند. همسرم گوشي را از من گرفته بود تا اينكه به خانه 
رسيديم، وقتي بنر ها و تصاوير پدر و لباس هاي مشكي را 
به تن اعضاي خانواده ديدم، متوجه شدم بابا به شهادت 
رسيده است تا ساعت ها شهادت بابا را انكار مي كردم. باور 

كردنش كار راحتي نبود.« 
 نمي خواستم دشمن شاد شوم

سلام نظامي دختر شهيد بر پيكر پدرش بسيار ديده شد، 
صحنه اي كه او اينگونه از آن ياد مي كند: »وقتي چشمم 
به تابوت پدر افتاد، به او افتخار ك��ردم، يعني بيش از هر 
زمان ديگري به داش��تن چنين پدري افتخار كردم و به 
خود باليدم، ش��هادتش مايه افتخار ما شد، براي همين 

مي خواستم احترامم به پدر احترام نظامي باشد.«
او در ادامه به ش��كوه مراس��م تشييع پيكر ش��هدا اشاره 
مي كند و مي گويد: »هر چه ديدم از همان ابتدا همه شكوه 
و عزتي بود كه خدا به اين ش��هدا داد. بسياري از همين 
مردم در شب بعد از حادثه، در كنار ما تا صبح بيدار ماندند 
و با نگراني دست به دعا شدند، مردمي كه در تمام لحظات 
از تشييع تا تدفين در كنار ما بودند و همين حضورشان 
باعث تسلي ما ش��د، آنجا بود كه با خودم گفتم بابا ديگر 
تنها متعلق به ما نيس��ت او متعلق به همه م��ردم ايران 
اس��ت. وقتي همه اين صحنه ها را ديدم، تصميم گرفتم 
كه محكم بايستم، نمي خواستم دشمن شاد شوم، تمام 
سعي خود را كردم با داشتن اين غم بزرگ در دل، اما در 
مقابل دوربين ها گريه و بي تابي نكنم. با خودم گفتم اگر 
اشك و درد فراقي هست بماند در خفا، نبايد جلوي چشم 
كساني كه با كش��ور و با نظام جمهوري اسلامي عداوت 

دارند، اشكي بريزم.«
فرزند شهيد مصطفوي به اقامه نماز از سوي رهبرمعظم 
انقلاب بر پيكرشهدا هم اشاره مي كند و مي گويد: »از همه 
زيباتر صحنه اقامه نماز حضرت آقا بر پيكر شهدا بود. اصلًا 
فكرش را هم نمي كرديم كه اين سعادت نصيب پدر شود. 
آنجا بود كه با خود گفتم عزت دست خداست و اوست كه 
هر كس را بخواهد بر تخت عزت می نشاند، و هر كس را 

اراده كند بر خاك مذلت قرار می دهد. 
پدرم خيلي ولايتمدار بود، هميش��ه از خوبي ها و درايت 
آقا در مسائل خاص سياسي و اجتماعي براي ما صحبت 
مي كرد، او پي��روي از رهبر را موج��ب عاقبت به خيري 
مي دانست. روزي كه حضرت آقا بر پيكر پدر نماز خواند 
ياد آن جمل��ه معروفش افتادم كه موك��داً و بارها ما را به 
آن توصيه كرده و گفته بود »هر كسي امروز پيرو اين آقا 

نباشد، عاقبت به خير نمي شود.«

او ح�الا بع�د از ش�هادت پ�در م�رد خانه ش�ده اس�ت. س�يدرضا 
فرزند ش�هيد س�يدطاهر مصطفوي خلب�ان حام�ل رئيس جمهور 
ش�هيد آيت الله رئيس�ي از روز س�انحه بالگرد و اخباري ك�ه گاه و 
بيگاه به گ�وش مي رس�يد، مي گوي�د: از تماس هايي كه با ش�ماره 
تلف�ن همراه پ�در داش�ت و از آن طرف خ�ط تنها صداي�ي ضعيف 
به گ�وش مي رس�يد، حاص�ل همكلام�ي م�ا را ب�ا وي مي خوانيد. 

س��يدرضا مصطفوي مي گويد: »روز حادثه دو بار ب��ا پدرم حدود 
ساعت ۱۲ ظهر تماس گرفتم و در مورد خواهرم با او صحبت كردم 
و ۲۰ دقيقه بعد براي بار دوم تماس گرفت��م و گفتم كه خواهرم از 
مدرسه به مسجد رفت و حالا در خانه است. آن روز مادرم منزل نبود 
و براي ديدار با خانواده به شهرستان رفته بود. پدر در تماس دوم به 
من گفت مراقب يكديگر باشيد و حواستان به هم باشد. من از خانه 
بيرون رفتم و حدود ساعت ۱۴ به خانه برگشتم، وقتي به خانه آمدم 
خواهرم فاطمه گفت من با بابا تماس گرفت��م، اما يك آقايي ديگر 

گوشي پدر را جواب داد كه صدايش بس��يار آرام و خسته بود. من 
سريع با پدر تماس گرفتم، چند بار و هر مرتبه آقايي گوشي را جواب 
مي داد كه ما بعد ها متوجه شديم آقاي آل هاشم بود، ايشان صحبت 
مي كرد، اما من متوجه اتفاقي كه برايش��ان افتاده بود، نمي ش��دم. 
همزمان كه تماس مي گرفتم، تلويزيون را روشن كردم تا چشمم به 
زير نويس تلويزيون افتاد. با خود گفتم قطعاً براي بالگرد پدر اتفاقي 
افتاده است. در آن لحظات سخت فقط حضرت ابوالفضل)ع( را صدا 
مي كردم. آرزويم اين بود كه بابا در آن هلي كوپتر نباشد. تماس هاي 
ما با پدر تا غروب ادامه داشت، اما ديگر كسي تلفن را پاسخ نمي داد. 
هر لحظه استرس و نگراني ما بيشتر مي شد. ساعت ۱۰ شب بود كه 
مادر از شهرستان به خانه رسيد. بعد از آمدن مادر اقوام و آشنايان 
كه خبر حادثه بالگرد را شنيده بودند خودشان را به خانه ما رساندند 
تا حضورشان تسلي خاطري براي ما باشد. تا صبح مقابل تلويزيون 
نشستيم كه يك خبر اميدواركننده بشنويم تا اينكه صبح شد و خبر 

قطعي شهادت اعلام شد.«

 با صوت دلنشين اذان پدر نماز مي خوانديم 
س��يدرضا به خلقيات پدر اش��اره مي كند و مي گويد: »همانطور كه 
خواهرم برايت��ان گفت پدرم اهل نماز اول وقت ب��ود، وقتي خانه بود 
هنگام اذان، خودش با صداي بلند اذان مي گفت، صوت اذان بابا ما را 
هم به سوي نماز اول وقت مي كشاند و ما هم نمازمان را مي خوانديم. 
همه دوستش داشتند، غرور نداشت و متواضع بود. يك بار هم ما از زبان 
او نشنيديم كه خلبان مقامات عالي نظام است و نديديم رفتاري كند 

كه چنين چيزي را ما متوجه شويم. بسيار فروتن بود.«
 مي گفت آقاي رئيسي اهل كار جهادي است

او روايت پدر از رئيس جمهور ش��هيد آيت الله رئيسي را به خاطر 
مي آورد و مي گويد: »پ��در از مأموريت ها و مباح��ث محل كار با 
ما اصلًا صحبت نمي كرد، اما يك بار ب��راي ما از معرفت و مهرباني 
رئيس جمهور نسبت به مردم روايت كرد و گفت آقاي رئيسي در 
دل ها نفوذ مي كند، اهل كار جهادي است و هميشه به فكر مردم 

است.«

گفت و گوي »جوان« با دختر شهيد سرتيپ دوم خلبان سيدطاهر مصطفوي 

مي گفت هر كس پیرو حضرت آقا باشد عاقبت به خیر مي شود

گفت وگو با سيدرضا مصطفوي پسر خلبان شهيد بالگرد حامل رئيس جمهور

تماس هايي كه ديگر پاسخ داده نشد

سال 1401 توفيق داشتم همراه 
پدر به پياده روي اربعين بروم، پدر 

به من گفت دخترم قدم هايت را نذر 
امام زمان )عج( و شهدا كن. هيچ گاه 

آن روز و آن نيت زيباي بابا را از ياد 
نخواهم برد. در مسير پياده روي به 

تمثال شهيدان حاج قاسم سليماني 
و ابومهدي المهندس رسيديم، رفت 
ميان دو تمثال آنان ايستاد و دست بر 
گردن شان گذاشت و از من خواست 

كه عكس بگيرم. هنگام تنظيم 
دوربين گفت بهاره جان! عكس بگير 

و برايم دعا كن كه من هم مثل حاج 
قاسم و ابومهدي شهيد شوم
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  مبينا شاملو
س�رهنگ دوم فني به�روز قديم�ي با تخصص 
الكترومكانيك، متولد شهرستان ابهر در استان 
زنجان است. او در سال1374 وارد نيروي هوايي 
ارتش ش�د. تخصص فني داش�ت اما آرزويش 
همراهي با كادرپرواز بود كه با حضور در آشيانه 
جمهوري اس�لامي محقق ش�د. او همچنين در 
پايگاه هاي ش�كاري همدان، چابهار و مهرآباد 
خدمت كرد و عاقبت پس از 720س�اعت پرواز 
شهادت نصيب او شد.  با ليلا عزيزخاني همسرش 
همكلام شديم. او گفت الگوي همسرش شهيد 
عباس بابايي ب�ود و حالا اميدوار اس�ت يادگار 
ش�هيد در قامت خلبان راه پ�در را ادامه دهد. 

 2 يادگار ش�هيد ب�ه نام ه�اي عليرضا و 
اميررضا 

خانم عزيزخان��ي ابت��دا از روزهاي آش��نايي با 
همس��رش مي گويد: »آقا به��روز متولد ۱۰آذر 
ماه سال۱۳5۸ است، ما اهل يكي از روستا هاي 
اس��تان زنجان هس��تيم، آقا بهروز همكلاس��ي 
برادرم بود، او به واسطه رفاقت با برادرم به خانه ما 
رفت و آمد داشت و همين موجب آشنايي ما شد. 
آن روز آقا بهروز ۱۹سال داشت و تازه وارد ارتش 
شده بود. برادرم روي معرفت و مهرباني آقا بهروز 
تأكيد مي كرد و او را فردي لايق دامادي خانواده 
مي دانست. در همان ابتداي آشنايي او را انساني 
صادق، درستكار و حقيقتاً سالم ديدم. اكثر افراد 
روستاي ما نظامي هستند و با توجه به اينكه برادر 
من هم نظامي بود، با فضاي زندگي افراد نظامي 
آشنا بودم. بعد از صحبت هاي اوليه موافقت كردم 
و جواب مثبت دادم و در ۲۴آبان ماه سال۱۳۷۷ 
ازدواج كرديم. ما ۲5س��الي باهم زندگي كرديم 
و ثمره اين ازدواج دو فرزند پس��ر است. عليرضا 
۲۴سال دارد و خلبان اس��ت و اميررضا ۲۱سال 

دارد و سرباز است.«
 رفيق نيمه راه من شد

او از رفاقت نيمه تمام ش��هيد قديمي مي گويد؛ 
از مس��يري كه حالا باي��د بدون او طي ش��ود: 
»همان ابت��دا مي  خواه��م بگويم ك��ه او رفيق 
نيمه راه ش��د و م��ن را تنها گذاش��ت و رفت. ما 
باهم قول و قرار داش��تيم، كنار هم مي نشستيم 
برنامه هاي آينده مان را باهم مرور مي كرديم، قرار 
مي گذاشتيم كه كدام كار را چه كسي انجام دهد، 
براي آينده بچه ها برنامه داشتيم. برنامه هاي ما 
»همه در كنارهم و ب��راي هم« بود. اصلًا فكرش 
را نمي كردم كه او بخواهد برود و من تنها بمانم. 
تصور نمي ك��ردم ش��هادت، او را از من جدا كند 
تا من بمان��م و برنامه هايي كه بايد ب��دون او به 
سرانجام برسد. يك سال بيشتر به پايان خدمت و 

بازنشستگي آقا بهروز نمانده بود.«
  »شوق پرواز« عباس بابايي را دوست 

داشت
همسر ش��هيد از ارادت او به شهيد عباس بابايي 
اينگونه روايت مي كند: »آقا بهروز ارادت زيادي 
به شهيد عباس بابايي داش��ت. همه شهدا براي 
او عزيز بودند و ارادت خاصي به ش��هدا داشت، 
اما از ميان آنها ش��هيد عباس باباي��ي را خيلي 
دوست داشت و سعي مي كرد او را الگوي زندگي 
خود قرار دهد. وقتي فيلم »شوق پرواز« را نگاه 
مي كرد، مي گفت شهيد بابايي با جان و دل كار 
كرد و پا در اين مس��ير گذاش��ت و خدا خواست 
اينگونه در دل مردم جاودانه شود. با اينكه بيش 
از ۴۰سال از ش��هادت عباس بابايي مي گذرد او 
هنوز در ياد مردم مانده است و هميشه با نيكي از 

او ياد مي شود.«
 پلاك شهادت را به خانه آورده بود

همس��ر ش��هيد قديمي در ادامه مي گويد: »دو 
س��ال پيش، آقا بهروز جعبه اي را به خانه آورد، 

داخل جعبه چفيه و پلاك بود. به من گفت: اين 
پلاك براي بعد از شهادت من است. گفتم: بعد از 
۲۸سال خدمت تازه پلاك دادند؟! در پاسخ گفت: 
همه ش��هدا از اين پلاك ها دارن��د. آن روز اصلًا 
متوجه نشدم كه آقا بهروز چه نكته اي را با من در 
ميان گذاشت و سريع از آن عبور كرد. من پلاك 
را همراه با همان چفيه داخل جعبه نگه داشتم. 
تا روزي كه به شهادت رسيد، بعد از آن پلاك را 
براي ثبت از من گرفتند، البته آقا بهروز گاهی در 
منزل از شهادت حرف مي زد اما من اصلًا جدي 
نمي گرفتم، فكرش را هم نمي كردم به اين زودي 
شهادت برايش رقم بخورد. ۱۷سال بود كه پرواز 
مي كرد، شهرها و استان هاي مختلف مي رفت، 
هر بار كه مي رفت مطمئن بودم برمي گردد و با 

اطمينان منتظر برگشت او بودم.«
  مهرباني، تواضع و ميهمان نوازي او زبانزد 

بود
او به شاخصه هاي اخلاقي ش��هيد كه مي رسد، 
مي رود سراغ مردم داري و مهرباني اش و مي گويد: 
»آقا بهروز بسيار مردم دار بود. مهرباني، سادگي، 
تواض��ع و ميهمان ن��وازي او در روس��تاي محل 
زندگي مان يا همان بلوكي كه حالا در آن ساكن 
هس��تيم زبانزد بود. بيش��تر اوقات ي��ا ميهمان 
داشتيم يا به ميهماني مي رفتيم، دوست نداشت 
اطراف ما خالي بمان��د. در روزهاي تعطيل براي 
دورهمي ه��اي خانوادگي برنامه مي گذاش��ت، 
هيچ وقت براي ما كم نمي گذاش��ت و از چيزي 
دريغ نمي كرد، ۲5سال با او زندگي خوب و آرامي 
داش��تم، نش��د يك بار من را اذيت كند يا باعث 
ناراحتي من شود، هميش��ه به بچه ها مي گفت 
حرف اول و آخر را در خانه مادرتان مي زند، او نظر 
نهايي را خواهد داد و حالا نبود ايشان براي من و 

بچه ها خيلي سخت و آزاردهنده خواهد بود.«
   حالا فقط بايد با خاطراتش زندگي كنيم

او در ادامه به ديگر خصوصيات اخلاقي ش��هيد 
اش��اره مي كند و از خادمي در هيئت حس��يني 
مي گوي��د: »همس��رم خادم الحس��ين)ع( بود. 
هشت س��ال در خانه مادر آقا بهروز در روستاي 
درسجين مراسم داشتيم و نذري مي داديم. اين 
روستا توريستي است و بازديدكننده زيادي هم 
دارد. آنها هم در مراسم هاي ما شركت مي كردند. 
آقا بهروز چشمداشتي به مال دنيا نداشت، گاهي 
پيش مي آمد كه من سر مس��ائل مالي ناراحت 
مي شدم، مي گفت: اصلًا به فكر مال دنيا نباش. 
يكي ديگ��ر از ويژگي ه��اي رفت��اري او منظم و 
مرتب بودن بود، »النظافه من الايمان« در مورد 
او مصداق داشت. آنقدر خوب و مهربان بود كه با 

رفتنش داغ سنگيني را بر دل من گذاشت. 
هفته پيش يكي از دوس��تانش ب��ه خانه ما آمد، 
مي گفت: ت��ا ۲۰دقيقه قبل از حادثه با ش��هيد 
قديم��ي صحبت مي كردم، ش��ب قب��ل هم در 
هتل، دور يك ميز نشسته بوديم، آقاي قديمي 
به من گفت: ما يك باغي در روستا داريم، وقتي 
از مأموريت برگشتم، ش��ما را دعوت مي كنم به 
باغ ما بياييد، او از آن شب خاطرات زيادي براي 
ما تعريف كرد و حالا فقط با خاطرات ش��هيد به 

زندگي ادامه خواهيم داد.«
  شايد از مأموريت برگردد

همه ايران در ۳۰ارديبهش��ت، شب پرالتهابي را 
گذراندند، اما براي خانواده سرنش��ينان بالگرد 
»بل۲۱۲« به تلخي گذش��ت. همس��ر شهيد از 
آن لحظات چنين مي گويد: »يك س��اعت قبل 
از حادثه من با آقا بهروز صحبت كردم و او گفت: 
شما آماده باشيد تا چند س��اعت ديگر مي آيم و 
به باغ مي رويم. قرار بود آن روز به روس��تاي مان 
بروي��م و به باغ رس��يدگي كنيم. قب��ل از اينكه 
تلفن را قطع كنم، آقا بهروز گف��ت: خانم اينجا 
كه من هستم خيلي زيبا و سرسبز است، گفتم: 

حتماً عكس بگير تا من ه��م ببينم، گفت: حتماً 
اي��ن كار را مي كنم و ب��از هم تأكيد ك��رد اينجا 
خيلي زيباست. بعد هم خداحافظي كرديم، اين 
آخرين صحبت من و آقا بهروز بود، در خانه تنها 
بودم، كمي بع��د مجدداً به آقا به��روز زنگ زدم 
مي خواستم ببينم شرايط چگونه است، اما هرچه 
تماس گرفتم پاسخ نداد، البته اين وضعيت عادي 
بود، قبلًا هم پي��ش آمده بود، گاه��ي اوقات به 
خاطر شرايط پرواز يا صداي هليكوپتر يا هر چيز 
ديگري نمي توانستند   پاسخگو باشند، اما بعد از 
آن خودش تماس مي گرف��ت و من را در جريان 
قرار مي داد. گوش��ي را كه قطع كردم، تلويزيون 
را روشن كردم كه اخبار را ببينم. ناگهان شبكه 
خبر، حادثه بالگرد را اعلام كرد، نفس در سينه ام 
حبس شد، لحظات خيلي سخت مي گذشت، دعا 
مي كنم اينگونه لحظات هيچ وقت براي كس��ي 
تكرار نشود. دوباره با تلفن همراه آقا بهروز تماس 
گرفتم، باز هم پاسخ نداد. چادر سر كردم و سريع 
به طبقه پايين رفتم كه يكي از همكاران آقا بهروز 
در آنجا زندگي مي كند، پسرشان در را باز كرد و 
گفتم: پدر هست؟ گفت: نه! همين الان از محل 
كار تماس گرفتند و او به محل كار رفت، با شماره 
همراهش تماس گرفتم تا خودم را معرفي كردم، 
تماس را قطع كرد، با قطع تماس ايشان متوجه 
شدم حتماً اتفاقي افتاده اس��ت. دنيا روي سرم 
خراب شد. همسايه ها وقتي متوجه ماجرا شدند، 
به خانه ما آمدند. مكرراً با مراكز مختلف تماس 
مي گرفتيم اما كسي جواب خاصي به ما نمي داد. 
هر چه زمان مي گذشت دست ما خالي تر مي شد. 
نمي دانس��تم بايد چه كنم؟ چط��ور از وضعيت 

همسرم مطلع شوم. 
بستگان، دوستان، همس��ايه ها هر كس خبر را 
ش��نيد خودش را به خانه ما رساند. همه جلوي 

تلويزيون نشسته بوديم، آن روز عليرضا دانشگاه 
ب��ود و اميررضا ه��م در محل خدمت��ش بود. با 
اميررضا تم��اس گرفتم و گفتم اخب��ار اينگونه 
مي گويد، از او خواستم تا پيگير وضعيت پدرش 
ش��ود. پس��رم گفت: مادر نگران نب��اش، بابا در 
آن بالگ��رد نبوده ب��از به خودم گفتم ش��ايد در 
ثانيه هاي آخر جابه جا ش��ده و سوار هلي كوپتر 
نشده باشد. تلفن همراهش هم كه زنگ مي خورد 
من خوش��حال بودم، مي گفتم اين نشانه خوبي 
اس��ت. لحظات به سختي مي گذش��ت تا اينكه 
اسامي شهدا را اعلام كردند و نام آقا بهروز هم در 
ميان اسامي شهدا آمد. آن شب و شب هاي بعد 
از آن گذشت اما من هنوز چش��م به در مانده ام 
كه ش��ايد آقا بهروز از مأموريت برگ��ردد. هنوز 

شهادتش را باور نكرده ام.«
  مي گفت دوست دارم پرواز كنم

شهيد بهروز قديمي ش��وق پرواز داشت، براي 
او كه در بخش فني خدم��ت مي كرد، حضور 
در كنار كارد پرواز آرزويي بود كه محقق شد و 
شهادت را برايش رقم زد. همسر شهيد مي گويد: 
»هر بالگرد يك خلبان، يك كمك خلبان و يك 
يا دو نفر نيروي فن��ي دارد كه گ��روه پرواز را 
تش��كيل مي دهند. وقتي به��روز وارد نيروي 
هوايي شد، تخصصش فني بود، اما هميشه به 
من و بچه ها مي گفت دوس��ت دارم پرواز كنم. 
كمي بعد او به عنوان نيروي فني به تيم پرواز 
آشيانه جمهوري اسلامي ملحق شد. وقتي به 
تيم پروازي ملحق شد، به ما مي گفت: خدا من 
را به آرزويم رس��اند، من خيلي دوست داشتم 
همراه خلبان پرواز كنم، به آرزويم رسيدم. چه 
كسي مي دانست كه شهادت او در همين پرواز 
رقم بخورد. مي گفت: وقتي به آسمان مي روم 
صحنه هاي زيبايي را مي بين��م. گاهي اوقات 
برايم عكس هم مي گرف��ت. مي گفت: آن بالا 

حس و حال خوبي دارم.«
  آرزوي عليرضا كه دل مادر را مي لرزاند

در ادامه همكلامي مان با همسر شهيد قديمي او 
از آرزوي ش��هادت فرزندش عليرضا مي گويد؛ از 
آرزويي كه دل مادر را مي لرزاند: »يك روز قبل از 
آخرين مأموريت آقا بهروز، در منزل بوديم، پسرم 
عليرضا كه خلبان است، در آشپزخانه پيش من 
آمد و گفت: مامان! اگر نكته اي را به ش��ما بگويم 
ناراحت نمي ش��ويد، گفتم: نه عزيزم بگو، گفت: 
اگر من يك روز شهيد شدم، ناراحت نمي شويد؟ 
همان لحظه از اين حرفش خيلي ناراحت ش��دم 
و گريه كردم، گفتم: عليرضا! اگر بخواهي از اين 
حرف ها بزني ديگر اج��ازه نمي دهم پرواز كني؟ 
پدرش كه در پذيرايي نشسته بود، متوجه گريه و 
ناراحتي من شد و گفت: چه شده است! موضوع را 
با او در ميان گذاشتم. آقا بهروز رو به عليرضا كرد و 
گفت: پسرم طوري به كشور و مردمت خدمت كن 
كه هميشه باعث افتخار همه باشي. نمي دانستم 
فرداي آن روز او با شهادتش باعث افتخار ملت و 

ما خواهد شد.«
 نمازي كه به آن باليدم 

همس��رانه هايش به نماز رهبري بر پيكر ش��هدا 
مي رس��د، از آن لحظ��ات با افتخار ي��اد مي كند 
و مي گويد: »قرار بر اين ش��د ك��ه حضرت آقا بر 
پيكر ش��هداي حادثه نماز بخوانند. آن روز همه 
ما به حس��ينيه امام خميني)ره( رفتيم، همه آن 
لحظات بغض در گلويم ب��ود، حضرت آقا آمدند 
و حضورش براي ما تسلي بود، به حال آقا بهروز 
غبطه خوردم و ب��ه او باليدم، به كس��ي كه امام 
خامنه اي ب��ر پيكرش نماز اقامه ك��رد. نمي دانم 
اين شهدا با خداي خود چه معامله اي كرده بودند 
كه يك ملت به خ��روش آمدند و به حال ش��ان 
گريس��تند و براي صبر خانواده هاي آنان دست 

به دعا شدند.«

 مزارش يك روز هم ب�دون حضور مردم 
نيست

يكي از خواس��ته هاي ش��هيد بهروز قديمي اين 
بود كه دوست داشت در زادگاه خودش به خاك 
سپرده شود؛ خواسته اي كه همسرش در نهايت 
ايثار به آن جامه عمل پوشاند، او مي گويد: »به  من 
گفتند كه در قطعه شهدا يك قبر براي شهيد ما 
در نظر گرفته اند، اما مي دانس��تم بهروزم دوست 
داشت در روستاي خودش به خاك سپرده شود، 
به خواس��ته او عمل كردم، حالا شايد جسم او از 
ما دور ش��ده باشد اما روس��تاي ما يك روستاي 
توريستي است كه بازديدكنندگان زيادي دارد، 
بعد از به خاكسپاري اش در آن روستا، يك روز هم 

مزارش بدون حضور مردم نبوده است.«
 عليرضا در راه پدر خلبان 

عليرضا فرزند بزرگش حالا دانشجوي خلباني و 
ادامه دهنده راه پدر است. مادرش از نگراني هاي 
اين روزهايش براي مان مي گويد: »بعد از شهادت 
آقا بهروز خيلي نگ��ران عليرضا ش��دم، حتي به 
او گفتم مادرج��ان! ديگر اج��ازه نمي دهم بروي 
پرواز! ام��ا از آنجا كه خود عليرض��ا همچون پدر 
مشتاق پرواز است و دوست دارد راه پدرش را ادامه 
بدهد، مانعش نمي ش��وم، مي دانم ك��ه آقا بهروز 
دوست داشت عليرضا را در لباس خلباني ببيند 
كه قسمتش نش��د. يك روز عليرضا لباس پرواز 
پدرش را پوشيد، وقتي آقا بهروز او را در آن لباس 
ديد، خيلي ذوق كرد، خوشحال شد و لبخند زد. 
همه اش به قد و بالاي عليرضا نگاه مي كرد و با تمام 
وجود از اينكه پسرش را در لباس خلباني مي بيند، 
لذت مي برد. وقتي ياد آن روز مي افتم، دلم آتش 
مي گيرد. پرواز هاي عليرضا از مهرماه سال جاري 
شروع مي شود. عليرضا مي گويد: مادر جان! من در 
اولين فرصت با لباس پرواز، سر مزار پدرم مي روم و 
به او احترام نظامي مي گذارم. اميدوارم كه عليرضا 

و اميررضا ادامه دهنده راه پدرشان باشند.«
  همه ايران خانواده ما شد

همسر شهيد قديمي به حماسه حضور مردم در 
مراسم تش��ييع و تدفين شهدا اش��اره مي كند و 
مي گويد: »حضور مردم بسيار باشكوه و زيبا بود. 
در تمام روزهاي تش��ييع در تبريز، مشهد، ابهر و 
زنجان مردم در كنار م��ا بودند. همه با دل و جان 
آمده بودند و در كنار ما اش��ك مي ريختند، همه 
ايران خانواده ما شد و كنار ما ماندند تا بتوانيم اين 
داغ بر دل نشس��ته را تحمل كنيم. اين مصاحبه 
را فرصت مغتنمي مي دانم تا از اين مردم تش��كر 
كنم، از مردمي كه هميشه در صحنه هستند، آنها 
در كنار ما بودند و اجازه ندادند ما در آن ش��رايط 

دشوار تنها بمانيم.«
  راضي به رضاي خدا

به پايان گفت وگو با همس��ر شهيد مي رسيم و او 
مي گويد: »از دس��ت دادن عزيز سخت است، هر 
چند با شهادت باشد كه مقام بسيار بالايي است 
اما باز هم اين فراق دشوار است، غم بزرگي بر دل 
ما نشست؛ غمي كه تا هميش��ه حيات ما در دنيا 
با ماس��ت، بعد از اين بايد با خاط��رات او زندگي 
كنيم، دلتنگي و بي قراري ما قطع نمي ش��ود. آقا 
بهروز دلش پاك بود، ذره اي از كسي كينه به دل 
نداش��ت، بارها پيش آمد از كسي دلخور مي شد 
يا كس��ي حقش را ضايع مي كرد، اما كينه به دل 
نمي گرفت و گذشت مي كرد. همه رفتني هستيم، 
چه ۱۰سال ديگر و چه ۲۰سال ديگر، حالا بهروز 
رفت و چه بهتر كه ش��هادت بال پروازش ش��د. 
اين روزها كه با خ��ودم خلوت مي كنم، مي گويم 
 او لياقت ش��هادت را داش��ت، در اين راه غير اين 
برايش اتفاق مي افتاد، من بيشتر مي سوختم. او 
با شهادت براي هميشه تاريخ جاويدان شد. يك 
كشور برايش گريه كردند، اميد كه ما هم رهرو او 

باشيم، راضي هستم به رضاي خدا.«

گفت وگوي»جوان« با همسر شهيد مهندس پرواز بهروز قديمي از شهداي حادثه بالگرد

مهندسي كه »شوق پرواز« داشت 

يك ساعت قبل از حادثه من 
با آقا بهروز صحبت كردم و 
او گفت: شما آماده باشيد تا 

چند ساعت ديگر مي آيم و به 
باغ مي رويم. قرار بود آن روز 

به روستاي مان برويم و به باغ 
رسيدگي كنيم. قبل از اينكه 
تلفن را قطع كنم، آقا بهروز 

گفت: خانم اينجا كه من هستم 
خيلي زيبا و سرسبز است، 

گفتم: حتماً عكس بگير تا من 
هم ببينم، گفت: حتماً اين كار 
را مي كنم و باز هم تأكيد كرد 
اينجا خيلي زيباست. بعد هم 

خداحافظي كرديم، اين آخرين 
صحبت من و آقا بهروز بود 
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  صغری خيل فرهنگ
امير س�رتيپ دوم خلب�ان محس�ن دريانوش 
متولد 22 مهر ۵9 در نجف آباد در س�ال 78 به 
نيروي هواي�ي ارت�ش پيوس�ت. او در كارنامه 
خدمت�ي خود داراي 14۵0 س�اعت پ�رواز و در 
پرواز بالگ�رد »ب�ل212« كم�ك خلب�ان بود. 
مريم رضايي، همس�ر ش�هيد كه خ�ود فرزند 
شهيد فريدون رضايي است همراه ما مي شود. 
از مهرباني ه�اي همس�رش مي گوي�د و اينكه 
هميش�ه او را مي ترس�اند و نگرانش مي كرد. از 
س�بك زندگي ش�هيد مي گويد تا مي رس�د به 
روز حادثه و بعد هم تشييع باشكوه و قدرداني 
مي كن�د از مردم�ي ك�ه قدرشناس�ي كردند. 

 20 سال زندگي مشترك داشتيم
همسرانه هاي ش��هيد خلبان محسن دريانوش 
با بغض و اش��ك هم��راه اس��ت. بغض هايي كه 
گاهی مي شكند و گريه اش امان مرا هم مي برد. 
مي خواهيم صبوري كنيم، اما نمي ش��ود. مريم 
رضايي مي گويد: »مادر من و مادر آقا محس��ن 
با هم نس��بت فاميل��ي دور دارند اما ت��ا قبل از 
ازدواج رفت و آمدي با هم نداش��تيم و همديگر 
را نمي ديديم. من از طريق مادرش��ان با ايشان 
آشنا شدم. زماني كه آقا محسن به خواستگاري 
آمد ۲۴ سال داشت و به تازگي از دانشگاه خلباني 
فارغ التحصيل ش��ده ب��ود. از آنجاي��ي كه دايي 
من هم نظامي بود، ك��م و بيش با فضاي زندگي 
نظامي ه��ا از جمل��ه مأموريت ه��ا، دور بودن از 
خان��واده و نبودن هايش��ان و س��ختي هايي كه 
درمسير زندگي شان داشتند، آشنا بودم. زماني 
كه آقا محسن به خواستگاري آمد در مورد همين 
موضوعات با من صحبت كرد. دايي خودم هم از 
شرايط زندگي با افراد نظامي برايم گفت و من را 
نسبت به اين موضوع آگاه كرد. ارديبهشت ۸۳ 
عقد كرديم و اواخر شهريور ماه زندگي مشترك 

ما آغاز شد.«
  در ۶ ماهگي دختر شهيد شدم 

همسر شهيد س��ال ها پيش از اين دختر شهيد 
بود. او مي گويد: »خودم فرزند ش��هيد هس��تم. 
پدرم در سال ۶۳ ملوان كشتي بود كه در جزيزه 
لاوان مورد اصابت موش��ك قرار گرفت و همراه 
ديگر سرنشينان كشتي شهيد شد و پيكر هيچ 
كدامشان هم نيامد. من آن زمان شش ماه بيشتر 

نداشتم. پدر آقا محسن هم جانباز بود.«
 صحبت هايش به دل مي نشست

خانم رضايي به صحبت ها و قول و قرار هاي ابتداي 
آشنايي شان اشاره مي كند و مي گويد: »همان ابتدا 
نشستيم و با هم صحبت كرديم. من تا پيش از آن با 
هيچ يكي از خواستگارهايم قرار ديدار نداشتم اما با 
ايشان نشستم و خيلي با دقت و آرامش حرف هاي 
مؤدبانه و متين او را ش��نيدم. حرف هايش خيلي 
به دلم نشس��ت. او به من گفت شما فرزند شهيد 
هستيد و من قبل از هرچيزي ابتدا پدر و برادر شما 
مي شوم و بعد هم همسر شما هستم. شما سه نفر را 
همزمان در كنار خودتان داريد. محسن از سختي 
كارش با من صحبت كرد و گفت با توجه به شرايط 
زندگي كه شما داشتيد و به دست مادري تربيت 
شده ايد كه مردانه كنار شما ايستاد، مطمئن هستم 
پشت مرا در زندگي و مأموريت ها و سختي ها خالي 
نخواهيد كرد و كنار من خواهيد ماند. او از خطرات 
شغلش هم گفت. من ازدواج با ايشان را قبول كردم 
و حالا دو پس��ر دارم كه دوقلو هستند، به نام هاي 

پويا و پوريا  كه ۱۴ سال دارند.«
 هنوز فكر مي كنم در مأموريت است

اشك ها و بي قراري هايش گاهی موجب سكوت 
مي ش��ود. مي گويم هر ج��اي مصاحبه كه اذيت 
مي ش��ويد، بگوييد كه ما گفت وگ��و را به زماني 
ديگر موكول كنيم. مي گوي��د: »بعد از اين ديگر 

هميشه اذيت هستم. زندگي من بدون او همه اش 
اذيت اس��ت. آقا محسن هميش��ه مي گفت عمر 
آدم ها دست خداس��ت، قول مي دهم  در زندگي 
براي شما كم نگذارم و اجازه ندهم آب در دلتان 
تكان بخورد و هر كاري ك��ه بتوانم براي خودت 
و مادرت انج��ام مي دهم و همين طور هم ش��د. 
او طوري رفت��ار مي كرد كه مادر من احس��اس 
مي كرد او پسرش است و تفاوتي بين مادر من و 
مادر خودش نمي گذاشت. او يك مرد همه چيز 
تمام بود  هم ب��راي من و هم ب��راي بچه ها. خدا 
شاهد است، چيزي در دل من به عنوان حسرت 
نماند. به هم��ه چيزهايی كه به م��ن وعده داده 
بود، عمل كرد. دلسوزي امروز من براي جواني و 
عمر كوتاهش بود. براي برنامه هايي بود كه براي 
بچه هايمان داشت، اما خواست خدا بود و من هنوز 
فكر مي كنم در مأموريت است و نهايتاً برمي گردد. 
هنوز باورم نمي شود. هنوز باورمان نشده كه ديگر 
بر نمي گردد. همسرم ۲5 سال سابقه كار داشت و 

پنج سال ديگر بازنشسته مي شد.«
 مي گفتم خوب بودن شما نگرانم مي كند

درباره خصوصي��ات اخلاقي و رفتاري ش��هيد 
مي پرسم، مي گويد: »به نظرم او همه خوبي هايي 
را كه يك انس��ان مي تواند داش��ته باشد داشت. 
خوبي هايي كه ح��الا برايتان رواي��ت مي كنم و 
شايد برخي بگويند بعد از شهادت اين شاخصه ها 
را از ش��هيد مي گويد، اما حقيقت اين اس��ت، او 
آنقدر خوب بود كه من گاهي مي ترسيدم و به او 
مي گفتم اين خوبي هاي شما من را نگران مي كند 
و مي ترس��اند! آقا محسن بسيار دس��ت و دلباز، 
ميهمان نواز، مؤدب، با وقار و متواضع بود.  اهل 
اين حرف ها نبود كه بگويد من خلبان اين كشور 
هستم، خلبان مقامات كش��ور هستم و بخواهد 
فخر بفروش��د، اين اخلاق را اصلًا نداشت. حالا 
كه او به شهادت رسيده است برخي همسايه ها 
يا آش��نايان متوجه موقعيت و مسئوليت ايشان 

شده اند و مي گويند چرا به ما نگفته بوديد.«
  »فقط خدا« تكيه كلامش بود

او در ادامه به ديگر ش��اخصه هاي اخلاقي شهيد 
اشاره مي كند و مي گويد: »آقا محسن دست به 
خير بود. برايش آشنا و غريبه هم فرقي نمي كرد. 

بعد از شهادتش بسياري آمدند و از كارهاي خير 
او براي ما گفتند؛ كارهايي كه ما از هيچ كدام شان 
اطلاع نداشتيم. دس��ت محرومان را مي گرفت، 
برخي س��ربازانش وضع مالي خوبي نداش��تند 
يا سرپرس��ت خانواده بودند،  ب��ه آنها مي گفت 
برويد آم��وزش كارهاي صنعت��ي ببينيد، يا اگر 
كار فني بلد هس��تيد برويد دنبال كار، خيلي ها 
را سركار فرستاد، پيگير وضعيت سربازانش بود. 
هميشه مي گفت معامله من با خداست. به بچه ها 
مي گفت هر چ��ه مي خواهيد از خ��دا بخواهيد، 
هر كاري هم كه مي كنيد، ع��وض آن را خدا به 
شما مي دهد، از بنده خدا توقع و انتظار نداشته 
باشيد و فقط براي رضاي خدا كار كنيد. اين تكيه 
كلامش در ذه��ن من و بچه ها ماندگار ش��د كه 
مي گفت  »فقط خدا«. او ارادت زيادي به حضرت 
علي)ع( و امام رضا)ع( داشت. هر زمان كه شعر 
» آمده ام  اي شاه پناهم بده« را مي شنيد، اشكش 
جاري مي ش��د. با اينكه خيلي گرفت��ار پرواز و 
مأموريت بود  اما زماني كه فرصت پيدا مي كرد ما 
را به زيارت مي برد. او در ايام محرم و صفر طوري 
برنامه ريزي مي كرد كه در مراسم هاي تاسوعا و 
عاشورا در شهرستان خودمان باشيم. مي گفت به 

ياد بچگي هايم مي افتم.« 
 گف�ت برمي گ�ردم اما زمانش مش�خص 

نيست
از آخرين مأموريت و لحظه خداحافظي و آخرين 
صحبت هايش مي پرس��م. مي گوي��د: »هروقت 
مي خواس��ت ب��ه مأموريت ب��رود م��ا را به خدا 
مي س��پرد و باز بچه ها را به من. توصيه مي كرد 
مراقب خ��ودت و بچه ها ب��اش. آن روز هم مثل 
هميش��ه بود، با بچه ها خداحافظي كرد و گفت 
مراقب خودت باش! گفتم شما هم همين طور. 
بعد هم گفت من چن��د روز ديگر برمي گردم اما 
زمان دقيق برگشتن من مشخص نيست. قرار بود 
بعد از امتحان بچه ها به مسافرت برويم. يك روز 
از رفتن آقا محسن مي گذشت كه حادثه بالگرد 

اتفاق افتاد.«
 آخرين تماس تلفني

همس��ر ش��هيد در ادامه مي افزايد: » همان روز 
س��اعت ۱۱ با او تماس گرفتم ولي جواب نداد. 

هميشه وقتي مأموريت مي رفت، در تماس بوديم. 
نگران نشدم و گفتم خودش تماس مي گيرد، اما 
خبري نشد. مجدداً تماس گرفتم، اما باز هم پاسخ 
نداد. يك لحظه استرس همه وجودم را گرفت و 
گريه كردم. لحظاتي بعد محسن تماس گرفت، 
گفتم چرا تلفن را جواب ندادي؟ گفت ببخشيد 
متوجه نشدم و پرسيد گريه كردي؟ چرا صدايت 
گرفته؟ باز پرسيد گريه كردي؟ مگر من مرده ام! 
گفتم خدا نكند، گفت اينجا ش��رايط مناس��ب 
نيست كه بخواهم صحبت كنم. كار ما تقريباً تمام 
شده است، اگر همه كارها انجام شود، بعدازظهر 
برمي گرديم، اگر نشود فردا به خانه مي آيم و شما 
را مي بينم. باز هم به مراقبت از خودمان سفارش 
كرد و خداحافظي كرديم و اين آخرين تماس ما 
بود. براي ساعاتي مش��غول انجام كارهاي خانه 
بودم و گوشي را چك نكردم. پسرم آمد و به من 
گفت گوشي ش��ما زنگ خورده! نگاه به گوشي 
انداختم ديدم كه خيلي از آشنا ها كه سالي يك 
بار هم با هم صحبت نمي كرديم، تماس گرفته اند. 
نگران مادرم در شهرس��تان شدم، سريع شماره 
مادرم را گرفتم و با او صحبت كردم و متوجه شدم 

كه حال شان خوب است. 
بعد پس��رم صدايم ك��رد و گفت م��ادر بيا ببين 
تلويزيون زيرنويس كرده كه يكي از بالگردهاي 
همراه آقاي رئيس��ي دچار س��انحه شده است. 
چشمم ديگر زيرنويس را نمي ديد، گفتم پسرم 
دوباره بخوان، من چشم هايم نمي بيند، او مجدداً 
زيرنويس ش��بكه خبر را براي من خواند، باورم 
نمي شد، پسرها شروع به گريه و بي تابي كردند 
و گفتند نكند هلي كوپتر بابا باشد، حالم بد شد، 
همسايه ها به خانه ما آمدند و اطرافيان و بستگان 

هم تماس گرفتند و آمدند.« 
 گفتند اين همس�ر همان خلبان ش�هيد 

است
صحبت هاي من با همس��ر ش��هيد دريانوش به 
آن شب س��خت مي رس��د، مي گويد: »آن شب 
پراسترس دست به دعا، فقط خدا را صدا مي كردم 
و مي گفت��م خدايا! فقط بيايد، حتي دس��ت و پا 
شكسته، ولي بيايد. من پرس��تار خوبي برايش 
مي ش��وم اما تقدير چيز ديگري ب��ود. هر چقدر 

گريه كنم باز هم اشك دارم، تمام نمي شود اين 
دلتنگي هاي من و بچه ه��ا. صبح كه به پذيرايي 
آمدم، دي��دم ميهمان ها تلويزي��ون را خاموش 
كرده ان��د و آرام آرام گريه مي كنن��د. گفتم چرا 
تلويزي��ون را خام��وش كرده اي��د؟! چ��را گريه 
مي كنيد؟ گفتن��د چيز خاصي نداش��ت. گفتم 
چرا به من مي گوييد گريه نكن اما خودتان گريه 
مي كنيد. تلويزيون را روشن كردم، در آن شرايط 
چشمانم خوب نمي ديد. رفتم جلو و روبان مشكي 
را ديدم. همين كه چشمم به روبان مشكي كنار 
تصوير تلويزي��ون افتاد متوجه ش��دم كه ديگر 
نبايد منتظر آمدنش باش��م. بيهوش شدم و در 
بيمارستان صداي خانمي را شنيدم كه مي گفت 
الهي! خدا صبرش دهد، اين همسر همان خلبان 
ش��هيد اس��ت. آنجا فهميدم كه چه سرنوشتي 

نصيبم شده است.«
 خوب است سبكبال برويم

مي پرسم از ش��هادت برايتان گفته بود، همسر 
شهيد با بغض مي گويد: »او مستقيم از شهادت 
نمي گفت، ام��ا وقتي با هم صحب��ت مي كرديم 
مي گفت همه ما يك روز از اين دنيا مي رويم، اما 
چه خوب اس��ت وقتي مي رويم با عزت و افتخار 
باشد، اميد كه آن لحظه همه از ما راضي باشند، 
سبكبال باشيم و از خوبي هايمان بگويند. وقتي 
مي خواست در مورد اين موضوعات صحبت كند 
و متوجه مي شد من ناراحت مي شوم، ديگر ادامه 

نمي داد.«
 مردم باعث سرافرازي ما شدند

او در پاي��ان مي گوي��د: »ما دركن��ار هم خيلي 
خوشبخت بوديم، خيلي به ما خوش مي گذشت. 
با يك شام با يك تفريح ساده. همه اينها به دليل 
خوب بودن همس��رم و   مهرباني هاي او بود. در 
خانه كه راه مي روم، گويي چيزي را گم كرده ام. 
س��خت ترين نكته ماجرا زماني است كه بچه ها 
دلتنگ پدرش��ان مي ش��وند. ش��هادت پاداش 
خوبي هاي او بود. از همه كساني كه در مراسم هاي 
تشييع اين شهدا شركت كردند، قدرداني مي كنم. 
مردم اين بار هم باعث سرافرازي ما شدند، كنار 
ما بودند و از ما مي خواستند برايشان دعا كنيم يا 
از شهيد بخواهيم كه حاجت قلبي شان را بدهد. 
من حضور پررنگ شان را كنار خود حس كردم و 
واقعاً از حضورشان شرمنده شدم، اميدوارم خداي 

شهدا اجر آنها را بدهد.«
  مورد اعتماد همكارانش بود

ما با خيلي از همكاران آقا محس��ن از سال هاي 
گذش��ته ارتباط داش��تيم و بس��ياري از آنها را 
درحد يك س��لام و عليك مي ش��ناختم. بعد از 
ش��هادتش همه اين همكاران آمدند. مي گفتند 
هيچ كدام از ما محس��ن نمي ش��ويم آنقدر كه 
محس��ن خوب بود. خاطرات زيادي از او براي ما 
روايت كردند، از مأموريت هايي كه با هم داشتند، 
از همراهي محس��ن براي حل مش��كلات آنها. 
زماني كه دوستانش به مأموريت مي رفتند، همه 
به همسرشان مي گفتند اگر مشكلي پيش آمد به 
آقا محسن بگوييد، به محسن هم سفارش آنها را 
مي كردند. گاهي محس��ن كه از سر كار مي آمد 
بلافاصله حتي قبل از اينكه ناهار بخورد مي رفت 
سراغ كاري كه دوس��ت و همكارش به او سپرده 
بود. مي گفتم حالا كمي استراحت كن و ناهارت 
را بخور و بعد برو، مي گفت نه همكارم مأموريت 
است، مش��كلي در لوله كشي س��اختمان با برق 
ساختمان پيش آمده است كه بايد سريع بروم، 
من به همكارم قول دادم كه سريع رسيدگي كنم.  
سربازي در محل كارش بود كه او خيلي آرام و به 
اصطلاح مظلوم بود. همكارانش بعد از شهادت آقا 
محسن به من گفتند حواسش هميشه به او بود و 
حتي لقمه صبحانه مي گرفت و برايش مي برد. او 

خيلي مهربان بود. 

گفت وگوي »جوان« با همسر شهيد خلبان محسن دريانوش كمك خلبان بالگرد »بل 212«

مي گفتم خوب بودنت نگرانم مي كند!

ما دركنار هم خيلي 
خوشبخت بوديم، خيلي 
به ما خوش مي گذشت. 
با يك شام با يك تفريح 
ساده. همه اينها به دليل 
خوب بودن همسرم و   
مهرباني هاي او بود. در 

خانه كه راه مي روم، گويي 
چيزي را گم كرده ام. 

سخت ترين نكته ماجرا 
زماني است كه بچه ها 

دلتنگ پدرشان مي شوند. 
شهادت پاداش خوبي هاي 

او بود. از همه كساني كه 
در مراسم هاي تشييع 

اين شهدا شركت كردند، 
قدرداني مي كنم
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  رهبر معظم انقلاب: 
رئيس�ی عزيز خس�تگی نمی ش�ناخت. آزردگی هايش از ناسپاس�ی و طعن برخی 

بدخواهان، مانع تلاش شبانه روزی اش برای پيشرفت و اصلاح امور نمی شد.

هاديانه
رئیسی عزيز

 خستگی نمی شناخت

ام�روز  دني�اي  در 
صنايع دس�تي هم از نظر 
ايج�اد اش�تغال پايدار و 
ه�م از جنب�ه اقتصادي 
و فرهنگي، م�ورد توجه 
بسياري از كشورهاست. 
هرچند با شهادت آيت الله 
رئيس�ي عم�ر دول�ت 
سيزدهم سه ساله شد، اما 
اين دولت در ابعاد مختلف 
اين عرصه اقدامات متنوع و البته متعددي انجام داده 
است. »جوان« در گفت   گو با دكتر مريم جلالي معاون 
صنايع دستي وزارت ميراث فرهنگي، گردشگري و 
صنايع دستي به مهم ترين اقدامات و دستاوردهاي 
اي�ن عرصه در س�ه س�ال اخي�ر پرداخته اس�ت. 

از وعده ه�اي ش�ما در خ�رداد 1401 كه 
مس�ئوليت معاون�ت صنايع دس�تي را 
پذيرفتيد »تبديل خانه هر ايراني به يك 
كارگاه تولي�دي ب�راي كمك ب�ه اقتصاد 
هويت بنيان« بود. چه اقداماتي در تحقق 

اين وعده انجام داده ايد؟
اقتصاد و هويت، مانند دو بال براي صنايع دستي و 
هنرهاي سنتي است كه براي تداوم حيات خود نياز 
به گردش مالي يا معيشت عزت آفرين و براي اثبات 
وجودي نياز به اصالت هاي فرهنگي و تاريخي دارد. 
اقتصاد و هويتي كه تمام ابعاد اين هنر-  صنعت را 
در بر مي گيرد و من از آن با نام اقتصاد هويت بنيان 
نام مي برم. اين موضوع، خلاقيت در توليد را براي 
هنرمند افزايش مي دهد و علاوه بر افزايش درآمد 
براي خانواده موجب ايجاد نش��اط و اميد آفريني 
مي ش��ود. در اين راس��تا موضوع آموزش كه پايه 
و اس��اس توليد و اش��تغال اس��ت مبناي توسعه و 
فعاليت هاي اين رشته در مناطق مرزي و عشايري 
قرار گرفت، به طوري كه در دو سال گذشته ۱۳ هزار 
نفر در ۶5۴ روستاي مرزي و عشايري تحت آموزش 
و يادگيري رشته هاي صنايع دستي قرار گرفتند. 
همچنين يقي��ن داريم اگر خان��واده در محور اين 
فعاليت ها قرار بگيرد موجب تحكيم آن و پيشگيري 
از بسياري از آس��يب هاي اجتماعي خواهد بود. از 
ديگر فعاليت ها مي توان از پوش��ش هاي بيمه اي-  
ارائه تس��هيلات وي��ژه – كاهش تعرفه س��وخت 
كارگاه هاي توليد صنايع دستي مطابق تعرفه ۱۴۰۱ 
– ايجاد ۲۷۱واحد توليدي فعال صنايع دستي در 
شهرك هاي صنعتي-  ايجاد اش��تغال براي ۱۴۷ 
هزار نفر در اين حوزه براساس گزارش سامانه صدور 
مجوز الكترونيك )۱۴۰۲- ۱۴۰۱( –تدوين سند 
توسعه صنايع دستي كش��ور از طريق شوراي عالي 
انق��لاب فرهنگي – توس��عه بس��ترهاي فروش با 

برگزاري ۳۲ نمايشگاه سراسري و منطقه اي و ايجاد 
هشت بازارچه دائمي و... نام ببرم. 

 منظ�ور از »اقتص�اد هويت بني�ان« 
درآمدآفريني براي صنايع دستي است 

يا ابعاد ديگري مورد نظر شماست؟
اقتصاد هوي��ت بنيان، بخش��ي از پيك��ره اقتصاد 
سنتي است كه متكي بر كس��ب و كارهاي قبل از 
شكل گيري زندگي ماشيني است و حداقل رهاورد 
آن مي تواند ش��ناخت ش��يوه زندگ��ي نياكانمان، 
رسيدن به آرامش دروني و حفظ پيوندهاي سنتي 
خانواده هاي ايراني باشد و البته همانطور كه بارها 

گفته ام معيشت عزت آفرين را هم دنبال مي كند. 
 دولت سيزدهم در استفاده از ظرفيت ها 
و پيش�ران هاي توس�عه اي در عرص�ه 
صنايع دس�تي و هنره�اي س�نتي چه 

اقداماتي انجام داده  است؟
مجموعه دولت س��يزدهم و به طور مشخص وزير 
محترم مي��راث همواره نگاه وي��ژه اي به اين حوزه 
داش��ته اند و در سلس��له رويدادهايي كه داش��ته 
ايم هميش��ه صناي��ع دس��تي را ج��زو اولويت ها 
و اولين ه��اي اين نشس��ت ها قلم��داد مي كردند. 
نمونه اش سلس��له گزارش هاي ص��د منظر بود كه 
با محوريت صنايع دس��تي و هنرهاي س��نتي و در 
ديدار ب��ا دانش��جويان و فعالان اين ح��وزه برگزار 
شد. فعاليت ها در دولت س��يزدهم فراوان بوده، اما 
اگر بخواهم به چند مورد اش��اره كن��م بايد بگويم 
رفع محدودي��ت پيمان س��پاري ارزي در صادرات 
محصولات صنايع دس��تي و نمايش��گاهي-  نقش 
آفريني در برنامه هفتم توس��عه در تصويب زيست 
بوم صنايع دس��تي، ابلاغ و اجراي دس��تورالعمل 
اجرايي قانون حمايت از هنرمندان صنايع دس��تي 
بعد از شش سال مسكوت ماندن، انتقال و استقلال 
فرآيند ارزشيابي هنرمندان صنايع دستي و صدور 
گواهينام��ه درجه هنري در ش��وراي ارزش��يابي 
هنرمندان صنايع دستي و ميراث داران تمدن، ثبت 
دو شهر جهاني از طريق شوراي جهاني صنايع دستي 
)دزفول و كاش��ان( و از همه مهم تر تدوين س��ند 
توسعه صنايع دستي كشور در شوراي عالي انقلاب 

فرهنگي از جمله اين اقدامات بوده است. 
مهم ترين اقداماتي ك�ه در اين دولت در 
حوزه هاي آموزش، ترويج، حفظ و صيانت 

از صنايع دستي اجرايي شده، چه بود؟ 
يكي از مهم ترين اهداف دفتر آموزش و ترويج حفظ، 
احياي محصولات صنايع دستي است كه طي اين 
مدت اقدام به احياي ۴۷ رش��ته در حال فراموشي 
صنايع دس��تي از جمله رش��ته زره بافي و موتابي 
كرده ايم همچنين دو جشنواره صنايع دستي فجر 
در قالب بين المللي و با مش��اركت بيش از ۱۳ هزار 

اثر و 5 هزار هنرمند برگزار شده است. 

با وزارت علوم، تحقيقات و فناوري جلسات خوبي 
برگزار كرده ايم كه منجر به انعقاد تفاهمنامه هايي 
شده است. در حال حاضر با دانشگاه سوره تهران به 
عنوان بستر اجرايي برنامه هاي ما تعامل دو سويه و 
هدفمندي را دنبال مي كنيم به خصوص در حوزه 
فعاليت هاي علمي و پژوهش��ي كه نتايج آن را در 

ماه هاي پيش رو خواهيم ديد. 
چالش هاي پيش روي دولت آينده را در 

اين حوزه در چه عرصه هايي مي دانيد؟
از جمله مواردي كه مي توان توجه بيشتري به آن 

داشت قيمت مواداوليه داخلي اس��ت كه به دليل 
نوسانات اقتصادي ش��رايط را براي توليدكنندگان 
نامس��اعد كرده اس��ت. همچنين ع��دم توجه به 
بسته بندي حرفه اي و فقدان سامانه جامع نظارت 
و داش��بورد مديريتي و رويكرد صرف��اً تزئيني به 
صنايع دستي است كه موجب ايجاد چالش خواهد 
بود، اما از نقاط ق��وت علاوه بر م��واردي كه به آن 
اشاره ش��د تقويت توجه به صنايع دس��تي بود كه 
خوش��بختانه ازس��وی آحاد مردم اي��ران و جهان 
همچني��ن سياس��تگذاران و مديران ارش��د نظام 
ديده ش��د و روز به روز در حال بالندگي و توس��عه 

بيشتر است. 
 چه اقدامات�ي در رابطه با بح�ث مقابله 
ب�ا قاچاق يا ف�روش نمونه ه�اي قلابي و 
بي كيفيت چيني كه ضربات سنگيني به 
اعتبار و اقتصاد صنايع دستي كشورمان 
وارد ك�رده از س�وي دولت س�يزدهم و 
وزارت مي�راث فرهنگي ص�ورت گرفته 

است؟
اين يك مقوله نظارتي اس��ت كه از س��وی مراكز 
مرتب��ط نظارتي كنت��رل و بررس��ي مي ش��ود و 
خوش��بختانه كيفيت تولي��دات ايران��ي به حدي 
بالاست كه اجناس چيني و وارداتي توان مقابله با 
آن را ندارند. آگاه سازي هايي در خصوص شناخت 
بيش��تر مردم از كيفيت محصولات صنايع دستي 
ايراني صورت گرفته است. ضمن اينكه دستگاه هاي 

نظارتي مرتبط موظف هستند تمامي آثار وارداتي 
را در صورت مشاهده يا گزارش مردمي از ويترين ها 

و فروشگاه ها جمع آوري كنند. 
»برندسازي« و هويت بخشي در داخل و 
خارج از كشور يكي از اقدامات مهم براي 
تقويت عرصه صنايع دس�تي و هنرهاي 
سنتي محسوب مي شود، دولت سيزدهم 
و وزارت ميراث چه اقداماتي در اين زمينه 

انجام داده است؟
تأمين و كيفيت مواد اوليه محصول در كنار آموزش 
صحيح و شناخت اصالت هاي فرهنگي صنايع دستي 
زمينه س��از ثبت و ظهور برند خواهند بود كه همه 
اينه��ا در قالب برگ��زاري كلاس هاي آموزش��ي، 
ارائه تس��هيلات لازم و تش��ويق هنرمندان انجام 

مي پذيرد. 
در خارج كش��ور نيز از طريق رايزن هاي فرهنگي 
كش��ورمان اقدامات خوبي در قالب ارائه بروشور و 
فيلم هاي كوتاه آموزشي و برگزاري كارگاه هاي زنده 
توليدات صنايع دس��تي در نمايشگاه ها انجام شده 
است. همينطور بسياري از محدوديت هايي كه قبلًا 
فعالان صنايع دستي براي حضور در نمايشگاه هاي 
خارج از كش��ور داش��تند، برداشته ش��ده است از 
جمله پيمان سپاري ارزي و تس��هيلات ويژه براي 
تأمين ويزا و... كه باعث شده هنرمندان اين رشته با 
آسودگي خاطر بيشتري در اين نمايشگاه ها حضور 

داشته باشند. 

يك�ي از راهكارهاي مؤثر براي آش�نايي 
مردم و معرف�ي و تقويت صنايع دس�تي 
و هنرهاي س�نتي اق�وام ايران�ي توليد 
فيلم هاي مستند، تلويزيوني و سينمايي 
اس�ت. در اين رابطه چ�ه اقدامي صورت 

گرفته است؟
در حوزه برنامه س��ازي و توليد محت��وا فعاليت هاي 
خوبي داش��ته ايم. به عنوان مثال دو دوره برگزاري 
جشنواره چند رسانه اي ميراث فرهنگي، گردشگري 
و صنايع دستي داشته ايم. همچنين سريال تلويزيوني 
»نون خ« كه به پيش��نهاد اين معاونت با محوريت 
صنايع دستي ساخته شد يا برنامه تلويزيوني »نطق 
آزاد« كه با موضوع بررس��ي مس��ائل و مش��كلات 
صنعتگران صنايع دس��تي پخش شد و برخي ديگر 
از برنامه ه��اي راديوي��ي و تلويزيوني ك��ه به اذعان 

مخاطبان بسيار مورد توجه قرار گرفته است. 
 هنرهاي اسلامي وجه مكمل صنايع دستي 
و هنرهاي س�نتي ايراني هس�تند. برنامه 
دولت سيزدهم و وزارت ميراث براي تقويت 

همزمان اين سه حوزه چه بوده است؟
اين سه حوزه پيوند هاي مشترك دارند، اما هر كدام 
در حوزه تخصصي خودشان تعريف مي شوند و نماد 
هويت، اصالت و تاريخ كشورمان هستند. اين اقدامات 
در قالب برگزاري رويدادهاي مشترك و نشست هاي 
تخصصي براي ارتقای كيفي��ت محصولات هنري 

انجام گرفته و ادامه دار خواهد بود. 
 گ�ردش مال�ي عرص�ه صنايع دس�تي و 
هنرهاي س�نتي در مقايسه با دولت هاي 
قبل در چ�ه حوزه هايي رش�د يا كاهش 

داشته است؟
در حوزه داخلي كمي بي��ش از ۰/5 درصد از توليد 
ناخالص ملي را تشكيل مي دهد و در حوزه صادرات 
صنايع دس��تي در س��ه ماه��ه اول ۱۴۰۲ بيش از 
۴۶ ميليون دلار صادرات داشته ايم كه نسبت به ماه ها 
و سال هاي مشابه قبل از خود افزايش داشته است. 

 مهم تري�ن اقدام�ات و دس�تاوردهاي 
پژوهش�ي و علمي كه در اي�ن دولت در 
راس�تاي حفظ، تقوي�ت و ارتقای صنايع 
دستي و هنرهاي سنتي صورت گرفته، در 

مقايسه با دولت هاي قبلي چه بود؟
برگ��زاري رويداد چيس��تي در صنايع دس��تي كه 
به موضوع مق��الات برتر در حوزه صنايع دس��تي با 
همكاري دانشگاه س��وره تهران داشتيم. همچنين 
رويداد س��ه گام، تعامل با وزارت عل��وم، تحقيقات 
و فن��اوري، س��ازمان زندان ها در راس��تاي تقويت 
و همگرايي بي��ن هنرمندان صنايع دس��تي، چاپ 
مقالات متعدد علمي و پژوهشي و نشست هاي ويژه 
با دانشجويان نخبه و فعال   از جمله اقدامات پژوهشي 

و علمي در اين زمينه بود. 

گفت وگوی »جوان« با دكتر مريم جلالي، معاون صنايع دستي وزارت ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي 

سند توسعه صنايع دستي از افتخارات دولت شهید رئیسي است

  نرگس انصاری
محمدهادي نعمت�ي متول�د 13۶۵ و دانش آموخت�ه انجمن 
سينماي جوان است. كار مستندسازي را به صورت حرفه اي از 
سال 1390 شروع و بيشتر هم در جبهه مقاومت كار كرد. براي 
ساخت مستند به كشور هاي بوسني هرزگوين، عراق، لبنان، 
سوريه و گرجس�تان سفر كرد و چند مس�تند اربعيني هم به 
زبان هاي عربي و انگليسي تهيه كرد. او همچنين تاكنون شش 
مستند درباره رئيس جمهور شهيد ساخته است. از عراق و در 
حرم اميرالمؤمني�ن)ع( با تلفن همراه درمورد مس�تندهايي 
كه درب�اره ش�هيد رئيس�ي س�اخته اس�ت، صحب�ت كرد. 

 كنار بايستيد من با مردم صحبت كنم
تاكنون براي ش��هيد رئيس��ي شش مستند س��اختم. مستند 
»استراتژي اين است« در س��فر رئيس جمهور شهيد به تبريز 
ساخته شد. اين مستند در باره كريدورهايي است كه مي توانيم 
با روسيه و برخي كشور هاي همسايه ديگر ايجاد كنيم. مستند  
»كنار بايستيد« هم در سفر ايشان به اصفهان ساخته شد. حاج 
آقا كنار كشاورزان ايستاد و به محافظان گفت: »كنار بايستيد 
من با مردم صحبت كنم«. رئيس جمهور وس��ط تابس��تان به 
اصفهان رفته بود، در حالي كه مي توانست در فصلي برود كه آب 
در زمين هاي كشاورزي بود و مردم هم اعتراضي نداشتند. او در 
آن سفر قول هايي به مردم داد كه همه آن قول ها انجام شد و آب 

به اصفهان برگشت. 
  همراهان خسته مي شدند اما او نه

خاطره اي در جريان س��فر به تبريز دارم كه جالب اس��ت. ما تا 
ساعت ۱/5 شب در تبريز بوديم و آخرين برنامه ايشان شركت 
در كنفران��س خبري در صدا و س��يماي مركز تبري��ز بود و ما 
خس��ته و كوفته به تهران برگشتيم، اما س��اعت ۶ صبح ديدم 
حاج آقا در اهواز كنار ساختمان متروپل وسط ماجراي ريزش 
آن ساختمان، ايس��تاده و در حال صحبت با مردم است. واقعاً 
خستگي ناپذير بود.  در س��يزدهمين سفر استاني به قم همراه 
ايش��ان بودم. طي اين سفر دو روزه آنقدر خس��ته شدم كه در 
ساعات پاياني روز دوم ديگر نتوانستم ايشان را همراهي كنم. 
من در ميدان جنگ موصل در عراق چندين روز كار كردم، در 
بوسني هرزگوين روزهاي زيادي پياده رفتم و مستند ساختم 
اما در هيچ كدام خسته نشدم ولی در سفر به قم خسته شدم، 
يعني آقاي رئيسي آنقدر پرتلاش بود كه امثال من هم خسته 

مي شديم، اما او خسته نمي شد. 

  متفاوت با برخي ها!
شب هاي سفر به اس��تان ها با رانندگان نهاد رياست جمهوري 
مي نشس��تم و صحبت مي كردم، آنها مي گفتند يك بار به يك 
رئيس جمهور قبلي س��لام گفتيم كه او اعت��راض كرد كه چرا 

راننده بايد به ما سلام كند و با ما هم صحبت شود، طوري شد كه 
مي خواستند ما را تغيير دهند، يعني حق سلام و عليك ساده را 
هم با رئيس جمهور نداش��تيم، اما آقاي رئيسي اينطور نبود. در 
سفرها ابتدا با كادر پرواز احوالپرسي و تشكر مي كرد و با همراهان 

در هواپيما صحبت مي كرد، بعد روي صندلي خود مي نشست. با 
اخلاق، مؤدب و مهربان بود. 

  زمين بازي را تعريف مي كرد
سفر قزاقس��تان تنها س��فر خارجي بود كه همراه او بودم. از 

تمام كشورهاي جهان آمده بودند، نكته جالب اينجا بود كه 
معمولاً تشريفات كش��ور ميزبان مشخص مي كند چه كسي 
كجا بنشيند، اما آنجا ايران تعيين كرد كه ميز ايران، روسيه 
و قطر كنار هم باشد. آقاي رئيسي آنجا خيلي محكم و صريح 
عليه رژيم صهيونيستي صحبت كرد و نمايندگان آن رژيم هم 
نشسته بودند. با اين اقدام ايشان   به ذهنم آمد مستندي به نام 
»زمين بازي« بسازم. حاج آقا زمين بازي سياست خارجي را 
تغيير داد. شما بايد اين مستند را ببينيد كه چگونه رهبران و 
رئيس جمهور هاي مختلف مي آمدند و با آقاي رئيس جمهور 

ديدار مي كردند، اين خيلي مهم بود. 
  محصولات دانش بنيان به جاي فرش و پسته

من روي يك مستند در اصفهان درباره نمايشگاه دانش بنيان ها 
كار كردم. زماني كه نماينده ونزوئلا به نمايش��گاه آمد، همه 
دس��تگاه ها را خريد از جمل��ه تجهيزات بيمارس��تاني را كه 
بچه هاي ما توليد كرده بودند. اين مستند را هم من در قالب 
زمين بازي دو تعريفش كردم كه چطور مي شود وقتي شما به 
سفر استاني مي رويد و ظرفيت ها را فعال مي كنيد، صادرات را 

خيلي راحت مي توانيد گسترش دهيد. 
شهيد رئيسي در يكي از ديدارها با دانش آموزان گفت  رؤساي 
جمهور قبلي ما معمولاً هر جا مي رفتند به عنوان هديه فرش و 
پسته مي بردند، اما من كه سفر مي روم، محصولات دانش بنيان 

نيروهاي خودمان را مي برم و به آنها ارائه مي دهم. 
  رسانه پاكي داشت

اولين مس��تندي كه براي آقاي رئيسي س��اختم، مستند قم 
بود. در آن مستند به شدت به دولت قبل حمله كردم كه چه 
ميراثي براي دولت سيزدهم گذاشت. زماني كه مستند تمام 
شد به من گفتند به دولت قبل نپردازيد. گفتم فقط حقيقت 
را گفتم. حاج آقا گفت هر كاري را ما كرديم روايت كنيد، به 

قبلي ها كار نداشته باشيد. 
رسانه پاكي داشت و بچه هاي رسانه اي نهاد رياست جمهوري 
واقعاً زحمت كشيدند و خيلي س��خت بود دنبالش دويدن و 

توليد خبر كردن آن هم پشت سر هم و مستمر. 
  صندلي رئيس جمهور الان متبرك است

 حرف آخر من اين اس��ت كه الان صندلي رياست جمهوري 
پاك و متبرك به خون ش��هيد اس��ت. اميدوارم كس��ي كه 
جانش��ين او مي ش��ود بتواند حرمت خون ش��هيد رئيسي را 
پاس دارد و اخلاق و منش او را داش��ته باشد و اين جايگاه را 

حفظ كند. 

محمدهادي نعمتي مستندساز برنامه هاي رئيس جمهور شهيد آيت الله رئيسي:

همراهان خسته مي شدند او نه

مصطفي شاه كرمي

خبرنگار گروه فرهنگی

اقتصاد هويت بنيان، بخشي از پيكره 
اقتصاد سنتي است كه متكي بر 

كسب و كارهاي قبل از شكل گيري 
زندگي ماشيني است و حداقل رهاورد 

آن مي تواند شناخت شيوه زندگي 
نياكانمان، رسيدن به آرامش دروني 
و حفظ پيوندهاي سنتي خانواده هاي 
ايراني باشد و البته همانطور كه بارها 

گفته ام معيشت عزت آفرين را هم 
دنبال مي كند

رنا
 |  اي
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